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POČETAK  U  17,15  ČASOVA 

SADRŽAJ : 
Рге dnevnog reda: I — Čitanje i usvajanje za- 

pisnika XXXIII redovnog sastanka. 
Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima 

izveštaja Finansijskog odbora o predlogu budžeta 
državnih rashoda i prihoda sa predlogom Fuiansij- 
steog zakona za budžetsku 1938/39 godinu i to: 

1 — Pretres u pojedinostima predloga Finan- 
sijskog zakona za budžetsku  1938/39 godinu. 

Govornici: Ministar finansija Dušan Letica, izvestilac ve- 
ćine dr. Caslav Nikitović (dva puta), izvestilac manjine Ivan 
Mohorič, Petar Kosović, Dušan Ivančević (u ime tfrupe Jugo- 
slovenske nacionalne stranke), dr; Vojislav Došen (u ime grupe 
Narodnotr radnog kluba), Fran Zupančič (u ime k'rupe Neza- 
visnog kluba), Mita Dimitrijević (u ime grupe Jugoslovenskog 
radikalnog kluba), Velimir Jojić, Joca Geor^ijević, Vojislav 
Lazić (u ime trrupe Nezavisnog kluba), dr. Milenko Marković, 
pretsednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (šesnaest puta), 
potpretsednik Narodne skupštine Jevrem Tomić (četiri puta). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici, imam čast otvoriti XXXIV redovni sastanak 
Narodne skupštine. Molim sekretara g. Dragomira 
Stojadinovića da izvoli pročiatti zapisnik prethod- 
nog-  sastanka. 

Sekretar Dragomir Stojadinović profita zapisnik 
XXXIII redovnog sastanka. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima li ko od g. g. na- 
rodnih poslanika kakvu primedbu na 'zapisnik? 
(Nema!) Primedaba nema, zapisnik je primljen. 

Gospodo narodni poslanici, prelazamo na dnevni 
red. Na dnevnom je redu: Nastavak pretresa u poje- 
driiostima izveštaja Finansijskog odbora o predlogu 
budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom 
Finansijskog zakona za budžetsku 1938/39 go- 
dinu, i to: 

I   Pretres  u  pojedinostima  predloga   rvnan- 
sijskog zakona za budžetsku 1938/39 godinu. 

Reč lima Ministar finansija g. Dušan Letica. 
(Burno pljeskanje u  cent rumu ii  na  desnici). 

Министар фпиаисија Душан Летица: Господо 
народин посланици, сам предлог Финансијског за- 
копа за паредпу буџетску годину обрај)ује нај- 
nume питаша изпршеља буџета, за које je Фннан- 
сијски закон a приори и намењен. У мањем делу он 
обухвата и друга законска управна imraiba, a међу 
њима много таквих која се већ годииама у љему 
понављају. И поред све жеље да се овом узусу у 
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нашем буџетском законодавном раду уклоннмо, 
присил.авају iiac прилике данашњег иремена, да 
овај узус ранијих влада п парламената из раиијнх 
јодииа и .Mu користимо у овоме зaceдalby 11ародне 
скупштине. И колико смо »ри подпошешу предло- 
га Фннансијског закона више успели да из њега 
елиминншемо што uinue њему страис материје, 
Краљевска влада je била присиљена да пред На- 
родну скупштину ИЗИђе са броје.м амаидмаиа раз- 
иоврсне законске »рнроде нешто BCIIHM, HO што 
je она начелно то желела. 

Од времена кад je предлог Финаноијског за- 
кона ушао у 11ародну скунштнну деле нас већ ии- 
ше од три и no месеца дана; време које нам je 
или донело нових потреба за наш јавни живот, или 
су у љему дозреле до могућности остварсња ра- 
није створене идеје и замисли. 

Ми смо пр|Исил>ени да ова нова пнташа регу- 
лишемо користећи овај предлог Фнпаисијског за- 
1шна, или зато што су везана са извршешем самиг 
буџетског предлога, или зато mro су и поред сво- 
је важности толико неопсежна, свако напосе, да 
ие заслужују да буду предметои писсбног закон- 
ско-новеларног претреса пред Иародном скупшти- 
ном или су, напослетку, та нова искрсла пнтања 
тако хигие ириродс да их ваЛ)а расправити још 
у току ове буџетске дебате. Краљсвска влада ода- 
брала je пут Финансијског закона да иреко њега 
затражн и низ овлашћеља било креднтног карак- 
тера због хнгно искрслих потрсба, илн пак овлаш- 
heiba да иавесне секторе друштвелог живота нор- 
мира уредбеним путем. Правне материје, које he се 
овако створнти неће дирати у паша фупдамеитал- 
иа администратнвна начела, напротив у духу ових 
пачела полупићемо миоге правне празннпе у на- 
шем друшгвеном л<ивогу, брже no апгалшвашем 
самог Народног иретставпишгва no сваком нита- 
њу напосе. 

Предложене измене н допуне предлога Финан- 
сијског закона додирују мал не све гране нашег 
друшгвеног живота. Ja ћу их овде само некоје и 
у главним цртама да нстакнем. lloiiajupe оне 
амандмане, који се односе непосредно na изврше- 
ше самог буџета. Да би државна рачуноводска и 
контролна администрација добнла више потребног 
времена за састав Завршних рачуна, Краљевска вла- 
да предложила je Иародпој скупштини, да се рачун- 
ска година скрати за један месец дана. Овако he 
Народпа скупштина MOIIH од сад сваке године на 
време добивати државне Завршне рачуне за нај- 
ближу протеклу уз предлог буџета за наредну бу- 
џстску годину. 

Потребе увећане оадње дувана захгевалс су, 
да će, и иоред већ предвиђеног повећаља моно- 
полског особља за 150 лица, изврши још даљс по- 
Beliaibe за нових 120 лица. 

Ево,-господо, још јсдан амандман, који прст- 
ставља једну јаку лфтву за државну благајну. 
Н>име сс дозвољава Министарству саобраћаја, да 
од овогкздишнлих вишкова буџетских прихода сво- 
ra ресора пололш државној благајиици оамо 100 
мнлиона дипара, док остатак, који бн no закону 
гакође морао битп полол^еп државној благајнпцн, 
може употребити за погрсбпе исплате у своме ре- 
сору, a нарочито за стварање фонда за обнову. 
Овако ћемо први пут отпоритн у пашем дрлсавиом 
рачу1Говодству н фонд за обнову н из њега вршити 
потробиу обнову истрошеног железничког ннвеп- 
тара, a нећемо као до сад чекати, док се не истро- 
шн и онда га надомештати зајмовним операцијама. 

У вези са извршењем буџета предложене су ц 
измене фнскалпе природе у обиму Закона o так- 
сама и neiiiTo у обнму трошарина. Kao UJTO ca M 
већ раније у своме експозеу поменуо, таксене про- 
меие углавпо.м се односе na судске таксе. Оне су 
изазване потребом ствараља нових судова, a прет- 
постављамо да iie судскс таксс и у повећаном из- 
посу биги подпошљние, парочито ако их упореди- 
мо са неким суседним земљама. 

Порез на нафту, намењену за потрошњу у не- 
прерађеном стању, пма за циљ да обезбеди држав- 
uoj благајиици приход, којн се очекивао од по- 
трошње плипског уља, a којн je у доброј мери 
изостао напуштањвм употребе овог трошаринског 
предмета и прибегавањем ка употребн нафте, која 
до сад није била трошарински предмет. 

У оисегу фнскалног законодавства има немо- 
лико амандмапа, који ће наићи на леп пријем у 
пашој јавности. И у опсегу таксеног законодавсти;) 
уводи се законска клаузула, да не може бити каж- 
њено за таксепн престун лице које учини закону 
одговарајуће craihe, upe no што зато сазна власт, 
Исто тако и кривци таксени, који су yxBalieim у 
Преступу, ако одмах иакнадс дрлсави иричињему 
штету и уплате ниже срачунату казну, nelie бити 
повлачени у крнвични ноступак и су1)енн због учи- 
њеиог преступа. 

С)д ирнхода такха на улазнице за јавне вежбе 
внтсшкнх и сиортскнх друштава полагаће се 25 % 
у фонд који се оснива код Државпе хипогекарне 
банкс, a у muby подизања стадиопа и спортскпх 
вежбалишта у држави. 

Предвн1)е,не су и ампестије за раније изречене 
казпс због иеиздавања рачупа као н за H3npnjcibe 
казне затвора за ситпнје царинске кривице у iiorpa- 
ничпом промету. 

Ja I«}' оиде узгред подвући још неколнко до- 
аупа у предлогу Финансијског закоиа, no пита- 
њима која су већ одавпо постављепа и као нере- 
шена остављана. 

Поправљају се личне пензије радпика и рад- 
ница Мопополских устаиова и породичне пензије 
удова и деце, којс су регулисане no старпм туђи«- 
ским прогшсима и услед монетарних промсна изгу- 
биле врло мпого na својој вредиостп. 

Државиим пензионерима, којима су редуци- 
pane биле пемзијске пркнадлежности, ако су слу: 
жили код самоуправних тела, nehe се та редукција 
више вршити, сем што се тиче додатка ако при- 
мање месечпо износи 3.000, 2.000 илн 1.000 динара 
и Biime, према месту скупоће, mro je и досад био 
случај за државне пепзиоиере у приватпој служби. 

Посслпици златне — ОбилиИа —■ медаље за 
храброст изједначују се са поседиицима Kapaljop- 
ђеве Звезде, a ђадима - ратницима из 1912 до 1920 
годнне \pa4yiialie се у ефектпвну слул<бу за утвр- 
l)HBai[.c пензијских принадлежности сне време npo- 
ведвно на војној дужности илн у заробЛ)ениттву. 

Сем pora, за ресорие Мииистре и Мииистарски 
савст предвиђа се низ овлашћења за донотење 
уредаба, међу п>има и таквих које имају нарочитн 
значај за наше друштво. Тако je предвиђено допо- 
meibc: 

Уредбе o народном санитетском (ропду моји Ке 
служити за подизан.е, уређење и онабдевање бол- 
mina; 

Уредбе o бесплатаом спабдевању варода леко- 
вима биолошког порекла; 
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Уредбе o социјалном институту за проучаван?е 
ооцијалних питања; 

Уредбе u регулисању односа између новинара 
и власника листрва и Уредбе o пензионом осигу- 
paiL>y новинара; 

Уредбе o путним фоидовима ради онабдевања 
путева савременим коловозима, радн израде нових 
путева н дсшршсља псдовршених; и 

Уредбе o мелиорациомом фонду због извођења 
мелиорација земл>ишта и одбрана од поплава као 
и због регулације токова и снабдевања водом, 

ДоношенЈС и»и.\ уредаба има необично важан 
значај за наш друштвени живот. Њима ће бити 
обезбеђени бољи санитарни и хипијенски услови у 
многим крајевима iiainc државе, бољи и нови дру- 
Moisii за развијање промета и повећање обрадиве 
повришие културног земљишта, 

Омогућавањем зајма берградској ипштини ису- 
шнће се пред самом престоиицом велике површиие 
земљишта и створити могућност за ишрење града 
иоред плов«их река Саве и Дунава. 

Посебним амандмаиом овлашћује сс КралЈввска 
влала да регулише тешки положај огромиом броју 
аграрних интересената који су притиснути јавним, 
нарочито самоуправшм дажбинама, спутани у свом 
нагаретку. O.iaiaiiaibe.M са.моуправних терета на зем- 
љиште којс су стекли аграрнсш реформим, они lie 
лашкс моћи да сносе своје друге обавезе аи тој 
ЗСМЛјИ. 

И подизање сточарске школе у Глини донеће 
виднс корисги снном народу, који показује наро- 
читу љубав ирсма сгоци и и.сзшшм узгоју. ■ 

Ипак, господо, један од најважнијих аманд- 
мана међу овима који с налазе пред Народном 
скупштином, јесте предлог u закључсњу држав- 
ног  зајма од 4 милијарде динара. 

После 7% инвенстиционог зајма нз ИЈ21 ro- 
дине н средњерочног зајма 5% од 1 милијарде за 
јавне радове, шо lie бити трећи заја.м, који he се 
пласиратн ма нашем домаћем повчаиом тржишту. 
Даиас je време, када једва нкоја држава може да 
рачуиа са склапањем зајма преко својнх граница. 
Тако смо и MU упућени сами на се, 1 IIKIK данас Beli 
имамо у томе погледу и једно искуство, којс смо 
стекли пласирањем 5% боиова за јавне радове. У 
овоме времсну доста je ојачао цео наш приврсднн 
живот. И с обзиром на то, што je највећи део на- 
меис иовог зајма чисто продуктивног зиачаја, мо- 
А<.емо очекивати, да lie наш иривредии развигак 
бити и самнм овим зајмом форснран, и да he 
његово пуно реализовањс на нашој пијаци битн 
потпуно осигурано. 

Баш зато, што смо упућеии еами na се, мн смо 
желели да овим зајмом приступимр нашој пијаци 
са што внше обзира, тако да одржнмо и обсзбе- 
димо на њој живи интерес за државне хартнје, 
a с друге стране да обезбедимо иа њој потребни 
зајам држави. Зато je и предвиђено да he се, за 
иас иначе крупна цифра од 4 милијарде, емито- 
вати у року од 6 годнна, « то no курсу и у тран- 
шама, које lie се утврдити према плану радова и 
прилнкама и условима каквн се буду стеклн сваке 
те године. 

Вера да he овај зајам у времену од 6 година 
бити у потиуиостп емитован, појачана je тиме, што 
je он и у своме највећем делу намењен најпродук- 
тивнијим слојевима. Према претходно утвр1)еном 
глобалном распореду 1 милијарда биће намењена 
потребама паше народпе одбране. Осгале 3/4 зајма 

употребиКе се за стварање нових, највећим делом 
привреднб значајних објеката, који lie дати нови 
импулс привредном животу нашем, и својом поја- 
iio\i Beh првих година подићи могућност сигурни- 
jer иласнрања доцнијих траиша шестогодишњег 
емисионог рока. Ha градње нових железничких 
пруга предвиђено je претходно једна и no мили- 
јарда, за путеве са савременим коловозом пола мн- 
лијарде, за амелиорационе потребе, подизање no- 
л>опривредних установа и погребе асапације на- 
мењено je пола милијарде, a за 110диза1ве зграда 
за јавпа надлешвтва такође .пола милијарде. 

Баш ова главна карактеристика овог зајма, 
што je on, поред пародпе одбрапе, памењеп за осо- 
бито продуктивне сврхе, уверева нас у сву крн- 
структпвпосг привредне и фининсијске политпке 
Краљевске владе коју ona спроводи и кроз овај 
зајам. КонстантниМ ii3Bo!)eibeM јавпих радова 'у 
земљи кроз 6 година спречаваћемо појавс масив- 
nnje незапослености. Наша пијачна радпа спага 
налазиће све то време рада и зараде, производља 
и промет добара јачаће се; стварањем повпх обје- 
ката рађаће се нови повољнији условп прпвредпог 
живота: железнице he створитИ могућности упо- 
слења хиљадама наших суграђана, мочваре he се 
обрађивати и појачавати нашу пропзводњу. Сдруге 
стране npiiiiocu јавних благајиица јачаће се пз no- 
већаног промета и појачане пореске онаге парода. 

Због ових привредпнх консеквепција овакве 
конструкгпвие привредне политике Краљевске 
владе, аије за буиетско покриће аморгпзацпје овог 
зајма im превдиђен један пореско технички у 
свему дефпиисапи повн доприпос државној бла- 
гајпици. Продуктпвне инвестиције имаће своју 
повол.пу реперкусију и na припосе државне бла- 
гајне. Jaiiiilu се нови број пореских објеката и су- 
ојеката, a престаће п извесне садашње буџетске 
обавезе у вези са плаћањем кирија у најмљепии 
објектима. 

To je био разлог да се за буџетско noKpuhe 
амортизације зајма предвиђа прирез или паушални 
допринос, који ћс се у погледу впсине одређнвати 
сваке године тек пошто се утврди колнки се део 
ове обавезе може покрпти из редовних врела бу- 
џетских прихода. Onaj прирез, одпоспо допрннос 
jecr дакле супсидијерие природе с тим да he он 
имати само допунско буџетски значај, али ппкако 
већи, no пајвише колпко пзпосп апуитетна квота 
зајма. 

Господо пародпн посланици, са овим зајмом 
од 4 милијарде динара везана je нндиректно и она 
одредба међу предложеним амандманима, која се 
тиче уредбе o којој je реч у § 67 V/l. Краљевска 
влада je далеко од помислн да супскрипцију овог 
зајма учини присилном. Зајам he се уппсивати у 
кругу наших најснажнијих јавних новчаних нпсти- 
туција, ne додирујући никако ни паш емисиоии ин- 
стнтут,' a према   томе   чувајући   пуну   вредност 
nauiei- новца. 

Али, господо, кад држава овако скрупулозпо 
водн рачуна o ооним интересима, који толпко тан- 
гирају [штересе целокупне наше привреде и сипх 
привредника,' онда ona може да захтева,- господо, 
и од стране привреде изпесне, na ако xoheTe n пуне 
скрупулозне обзире према њој и према њезииом 
кредиту. Тих и таквих обзпра до данас ми нисмо 
видели у доипл.пој мери. Стога их ми, господо, 
желимо узаконити, узакошгга у обостраном^ инте- 
ресу, и државном и приватном, 
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Ималн смо, пажалосг, и сувнше прилике да 
гледамо како проиадају злехуде уштеђевине хи- 
л.адс наших cyrpaljaiia, у разии.м облицима, a нај- 
иише у блику улога na штедњу. 

Маши заиоди, наше задруге и cue наше инсги- 
туције, којс се oaue иримашсм туђе имоинне на чу- 
ваље, преузимањем обаиезс осигурања, ма које 
врсте, итд., морају допусгити извесна ограничења 
у диспозицијама na својим резервама. Да смо 
таква ограничења имали раније, верујемо, да ne 
би доживели, ne барсм у оном обииу, банкарску 
кризу и cue страховите штете настале из ње. Да 
су резерве тих и толиких завода боље чуване и 
бол>е улагане, криза би се, мобилисашем тих ре- 
зерви, бнла дала ублажити, аки не и  огклонити- 

данас, после учишеног искуства, ми би били 
јаш војш грешници, ако ие би у томе иравцу пре- 
дузели мере које су и на страви створене. Запо 
Краљевока влада ■пражи од Народне скупштине 
овлашћење, да, у циљу што јаче и што потпупије 
заштате домаћих осигураника и улагача, као и У 
циљу стварања што здравнјих услова за »одизање 
н развитак апште ћривредне делатности у земљн, 
може ироинсати урсдоу са законскол! снагим o 
образовању пословних резерви n резврвних фон- 
дова код ооигуравајућих предузс!^, установа соци- 
јалнрг оаиурања, новчанлх завода, задружних 
организација, индустријских и другнх предузећа 
акционарског облика као и o делимичном улагању 
ових резерви и резервинх фондова у државие хар- 
тије од вредности. 

Господо народни посланици, кад сви знамо, 
колико се акрулулозно иази, да наше државне хар- 
тије од вредости буду o року хшорисане пуним 
интересом, и како се тачно врши и сЛужба њихове 
амортнзацијс, зар може биги и труна двоумљења 
o њиховој сигурности? 

И када je, господо, ова сигуриост дана, онда 
имамо пуно право, да тралсимо од пименутих уста- 
нова, да живље но досада и обавсзио, у своме инте- 
ресу и интересу општем народном, извеспе делове 
својих резерви улажу у државне хартије, и тако 
јачају и снаже јавии кредит, кредит своје државе. 
Овом и оваквом уредбом, господо, ми ћемо noja- 
чати траже1ве наших хартија na унуграшњој пи- 
јаци, и, na тај начнн, индиректно, допрнноснти и 
бољем успеху у емисији новога зајма за Народну 
одбрану и за нове велике јавие радоне. (Бурно одо- 
бравање и пљескање на десници и у центруму). 

Prctsednik Stevan Ćirić: Reč ima izvestilac ve- 
čine Finansijskog odbora g. dr. Časlav Nikitovič. 
(Burno pljeskanje u ceritrumu i na desnici). 

Izvestilac večine Finansijskog odbora dr. Časlav 
Nikitovič pročita izveštaj Finansijskog odbora, koji 
glasi: 
»NARODNOJ SKUPŠTINI 
KRALJEVINE    JUGOSLAVIJE 

Finansijski   odbor 
X.br.   1131 

13   marta   1938  sod. 
u- Beogradu 

Gospodinu 

ŠTEV ANU ČIRIĆU, 

Pretsedniku Narodne skupštine 

U vezi pisma X.br. 960 od 29 januara 1938 go- 
dine, kojim sam Vam dostavio izveštaj Finansijskog 

odbora po predlogu budžeta državnih rashoda i pri- 
hoda sa predlogom Finansijskog zakona za 1938/39 
godinu, i naknadnog izveštaja X.br. 1056 od 24 fe- 
bruara 1938 godine, kojim su dostavljene Narodnoj 
skupštini izmene i dopune u računskom delu pred- 
loga budžeta, Finansijskom odboru Narodne skup- 
štine čast je dostaviti Vam izveštaj o izmenama i 
dopunama učinjenim u predlogu Finansijskog za- 
kona za 1938/39 goninu. 

Izvolite primiti. Gospodine Pretsedniče, i ovom 
prilikom uverenje moga osobitog poslovanja. 

Pretsediiik   Finansijskog   ofdbora^ 
Miloje M. Rajakovič, s.   г. 

»NARODNOJ SKUPŠTINI 

Finansijski odbor na svojim sediiicama od 12 i 
13 marta t. o. proučio je dostavljene nm amandmane 
Kraljevske vlade br. 3070^11 od 10 marta 1938 go- 
dine o izmenama i dopunama u predlogu Finansij- 
skog zakona za 1938/39 godinu i učimo sledeče iz- 
mene i dopune: 

da se tačka 13 a) §-a U primi i prenese u od- 
redbe Ministarstva  poljoprivrede; 

dodaje se nov j 16b koji glasi: „U §-u 19 tač. 3 
Zakona o državnim monopolima od o decembra mi 
godine iza reci »Primorskoj« brisali reč »i« i staviti 
zapetu a iza reči »Zetskoj« slaviti reči: »i u brd- 
skim krajevima Urinske banovine«, a tada ce taj 
paragraf glasiti: »Najmanji broj zasađenih strukova 
no jednoj dozvoli može bili kod krupnolisnih vrsta 
o 000 a kod sitnolisnih 10.000 strukova. U Prinior- 
skoi 'zeiskoi i brdskim krajevima Drinske banovine 
najmanji broj za krupnohsne duvane može biti 2.0UU, 
a za sitnolisne 5.000 strukova«. 

U §-u 18 u 10 tačci u drugom slavu u / redu 
posle reči »glasi« iza znaka navoda meslo »i« sla- 
viti »a«. U istom §-u na sirani 8 pod II mesto reči 
»po 1.600 dinara« slavili reči »po 800.— dinara« pa 
posle tačke dodati nov stav koji glasi: »Za predu- 
zeća koja se obrtimice bave prevozom robe, gornje 
sume sinzuju se za 25%«. Posle tačke 14 ovoga §-a 
dodaje se nova tačka 14a koja glasi: »tanini broj 
206 Zakona o taksama menja se i glasi: 

1 — Za molbu i odobrenje da se pokvareni i 
pohabani predmeti učine neupotrebljivim o trošku 

ii,o  ^inp.i   <p                       .    •    dinara  1.000.— uvoznika   plata   se  
2 — Za molbu i odobrenje o 

oslobođenju od plaćanja carine na 
seobue  stvari _ •       » 

3 — Za molbu i odobrenje o 
oslobođenju od plaćanja carine na 
predmete  nasleda        .. 

4 — Za molbu i odobrenje o 
oslobođenju od plaćanja carine na 
upotrebljavano odelo i rublje koji 
se šalju siromašnim licima na 
poklon        n 

5 — Za molbu i odobrenje o 
oslobođenju od carine za hranu, 
rublje, poljoprivredne sprave i alate 
i druge predmete, koji se šalju po- 
stradalim od rata i elementarnih 
nepogoda ili se uvoze u dobro- 
tvorne celji        " 

6 — Za molbu i odobrenje za 
izvoz predmeta na doradu, opravku 
ili  obradu        » 

30.— 

200.— 

5.- 

100.— 
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30.- 

30.— 
5 ne 

7 — Za molbu i odobrenje za 
uvoz predmeta na doradu, opravku 
ili    obradu  

8 — Za molbu i odobrenje za 
prevoz domaće robe iz jedne naše 
domaće luke u drugu preko stra- 
nih    voda  

Primedba: prilozi  uz molbe  iz tačke 4  i 
podileže taksi«. 

U tački 18 istog §-a na kraju prvoi,r stava posle 
reči »tarife« staviti reč »svega«, isto tako na kraju 
drugog stava ove tačke posle reči »carine« staviti 
reč »svega«, i u trećem stavu tač. 18 posle reči »ka- 
paciteta« staviti reč »svega«. Na desetoj strani u 
istom §-u pod II ispravlja se štamparska greška pa 
se mesto reči »prednost« stavlja reč »vrednost«. Na 
strani 12 u §-u 18a (nov) u poslednjem stavu reč 
»(cijanamida)« briše se, a na kraju istog §-a dodaje 
se >>(4) U koliko postoje ovlaštene zanatske radio- 
nice za dalju preradu sirove nafte i ostataka od 
nafte važiće'i za njih iste odredbe kao i za fabrike 
za   destilaciju mineralnih ulja«. 

U §-u 21b (nov) u drugom stavu mesto reči 
»Poglavarstvo« stavlja se  reč  ,.Opština«. 

U §-u 23 tačka 3 menja se i glasi: »Ako je kod 
plenidbe (uzapćenja) tražilac izvršenja mogao iz po- 
stojećih okolnosti bona fide zaključiti, a naročito 
što se predmeti koji se plene nalaze u posedu (pri- 
težavanju) izvršenika (dužnika), da su ti predmeti 
svojina izvršenika, onda će u sporu oko svojine 
zaplenjenih predmeta svaka stranka snositi svoje 
parnične troškove«. 

U §-ii 23b (nov) u petom redu posle cifre 5 
umeću se reči »Prestolonaslednikov trg br. 23 i De- 
čanska ulica br. 18«. 

Dodaje se nov § 23v koji glasi: »U § 245 stav 1 
Zakona o izvršenju i obezbedenju iza reči »otprav- 
nine« dodaju se reči: »Osim ličnog i porodičnog 
dodatka«. 

Dodaje se nov § 23g koji glasi: »U smislu Za- 
kona 0 uređenju vojničkih grobalja. Ministar pravde 
ovlašćuje se da u sporazumu sa gradskom opštinom 
grada Ljubljane može pristupiti u ovoj budžetskoj 
godini uređenju vojničkog groblja u Ljubljani u 
granicama raspoložive sume za ovakve -svrhe, odo- 
brene  u državnom budžetu za  193839 godinu«. 

U §-u 24a (nov) u tač. 1 posle reči »klinike« 
umeću se reči »Medicimskog fakulteta«, a u posled- 
njem redu tač. 3 ispravlja se štamparska greška pa 
se mesto reči »zgrade« stavlja reč »ograde«. U tač. 
5 u drugom redu posle reči »klinike« stavljaju se 
reči »Medicinskog fakulteta«; u drugom redu tačke 
8 posle reči »jednu« stavlja se reč »državnu«, a u 
drugom redu tačke 9 ovoga paragrafa posle reči 
»klinike« umeću se reči »Medicinskog fakulteta«. 

U §-u 24b (nov) u drugom redu tač. 6 brišu se 
reči   »od početka školske 1938/39 godine«. 

U §-u 25 na strani 20 u tač. 6 mesto reči ^Pro- 
tiv u ove odluke nema pravnog leka« stavljaju se reči 
»Protiv odluka po stavu 3 i 4 nema pravnog leka«. 

U §-ii 32 tač. 3 u drugom redu iza reči »mogu« 
dodaje se reč »se«. 

U §-u 33 tač. 5 mesto reči »obrazovati srezove« 
staviti reči »Uredbom sa zakonskom snagom obra- 
zovati inove srezove sa sedištima«. 

U §-u 35 na kraju prve tačke dodaje se nova 
tačka la koja glasi: »Ovlašćuje se Ministar vojske 
i   mornarice da izuzetno od. odredaba tač. 5 51. 28 

Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice, a u duhu 
odredaba čl. 374 istog Zakona, može postaviti u ovoj 
budžetskoj godini, u granicama budžetskih moguć- 
nosti, za niže vojno-tehničke činovnike vazduho- 
plovno-tehničke struke potreban broj lica sa svrše- 
nom srednjom stručnom tehničkom školom sa za- 
vršnim ispitom u zemlji ili na strani ravnom potpu- 
noj srednjoj školi, koji se prvog aprila 1938 godine 
zateknu na službi u vazduhoplovstvu vojske u svoj- 
stvu  stalnih  i  kontraktualnih činovnika. 

Oni se mogu postaviti najviše u klasu nižeg 
vojno-tehničkog činovnika vazduhoplovno-tehničke 
struke, koju bi mogli dobiti - - shodno odredbama 
tač. 5 čl. 28 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice - - da su bili primljeni U klasu nižeg vojno- 
tehničkog činovnika IV klase vazduhoplovno-teh- 
ničke struke odmah po završenoj školi i po odslu- 
ženju obaveznog roka, a po odbitku dve godine na 
ime pripravne službe i da su proslužili u pojedinim 
klasama onaj broj godina koji je propisan Zakonom 
o ustrojstvu vojske i mornarice, s tim da prethodno 
polože ispit za odgovarajuću klasu odnosno prvu 
prethodnu klasu za koju je ispit propisan«. 

Isto tako dodaje se i nova tačka lb koja glasi; 
»Ovlašćuje se Ministar vojske i mornarice, da u 
smislu čl. 374 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice mo'že postaviti u ovoj budžetskoj godini na 
službu kod vojske, vazduhoplovstva vojske i mor- 
narice, odnosno prevesti u inžiujere-oficire, najpo- 
trebniji broj stalnih i kontraktualnih činovnika J 
činovničkih pripravnika, inžinjera stručnjaka sa više 
godišnjom praksom, iako na dan stupanja na snagu 
odredbe pomenutog člana Zakona o ustrojstvu voj; 

gke i mornarice nisu bili na službi kod vojske i 
mornarice. 

Cin i prinadležnosti primljenih odnosno preve- 
denih lica imaju se regulisati u svemu po tač. 2 
čl. 374 Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice i po- 
kriti iz kredita za prinadležnosti predvidenih u bu- 
dežtu Ministarstva vojske i mornarice«. 

U §-u 40a (nov) u prvoj tač. posle reči »izrade 
novih« stavlja reč »državnih«. U 2 tač. u 3 redu 
mesto reči »snabdevanju« stavlja se reč »snabde- 
vanja«. 

U §-u 40b (nov) brišu se reči »za još neizvr- 
šene« pa se na mesto njih stavljaju reči »kako za 
već izvedene tako i za završne«. 

U §-u 41 u tač. 2b pod v) u 3 redu mesto reči 
»zgradom« stavlja se reč »izradom«. 

U §-u 44 u 3 redu odozdo reč »od« zamenjuje 
se reč ju »do«. 

§ 46a (nov) menja se i glasi: »Odredbe čl. 4 
Zakona o zauzimanju nepokretnih dobara za po- 
trebu željeznica od 15 januara 1880 godine sa izme- 
nama i dopunama od 12 juna 1909 prestaju važiti za 
građevinski reon grada u pogledu besplatnog zau- 
zimanja opštinskog zemljišta, već se za opštinsko 
zemljište u građevinskom reonu Beograda u buduće 
ima davati naknada kao i za privatno zemljište. 

Zemljišta u sadašnjem građevinskom reonu Beo- 
grada, koja je država besplatno od opština uzela po 
čl. 4 napred pomenutog Zakona o eksproprijaciji za 
građenje željeznica, imaju se vratiti Opštini u svo- 
jinu, ako i ukoliko nisu potrebna za gradnju želez- 
nica* i  ostalih saobraćajnih postrojenja«. 

U §-u 52b (nov) pod I u 6 redu reč »od« zame- 
njuje se sa rečju »do«. 

' U §-u 54a (nov) u drugome redu prve tačke reč 
»Zakon« zamenjuje se rečju »Zakone«. 
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U § 55 u poslednjem stavu tač. 5 u prvom redu 
posle reči »koje« stavljaju se reči »sem u«, a mesto 
reči »datirani« stavlja se reč »dotirani«. 

Dodaje se nov paragraf 55-a koji ^lasi: »Članu 
9 Pravilnika o obimu i razgraničenju građevinskih 
radnja posle stava (3) dodaje se stav (4) koji glasi: 
»Majstori zidari iz bivših pokrajina Srbije. Južne 
Srbije, Crne Gore, Bosne i Hercegovine, koji su 
imali ovlašćcne radnje na dan 9 marta 1932 godine, 
mogu izvoditi poslove iz člana 9 tač. 3 Pravilnika 
o razgraničenju građevinskih radnji s lim. da mogu 
raditi betonske armirane ploče (nosilac kvadratnog 
preseka) do najviše pet metara čistog raspona, a 
betonske armirane stubovc sa centričkim optereće- 
njem do pet metara visine, bez polaganja ispita iz 
čL 20 stav (2) poraenutog Pravilnika, ali pod nad- 
zorom  i  ličnom  odgovornošću projektanta. 

Oni pak majstori zidari, koji su osnovali radnju 
posle devetog marta 1932 godine, ali pre obnaro- 
dovanja Uredbe i Pravilnika, mogu raditi sve po- 
slove, koje mogu voditi lica gore označena s tim, 
da polože dopunski ispit predviden članom 20 stav 
(2) pomenutog Pravilnika. 

Oni zidari, koji su osnovali svoje radnje posle 
stupanja na snagu pomemite Uredbe i Pravilnika, 
mogu raditi poslove utvrđene u čl. 9 stav 3 ovog 
Pravilnika uz polaganje pomenutog ispita«. 

Na kraju § 59 dodaje se nova tačka 15, koja 
glasi: »da u saglasnosti sa Ministrom finansija, u 
izvršnom radu ranijih komisija za ograničavanje dr- 
žavnih šuma može Vršiti potrebne korekcije u ogra- 
ničenju državnih šuma Tare, Crnog Vrha i Zvezde; 
kao graničnim krajevima u toku minulih ratova, i 
da može priznati vlasništvo ranijim sopstvenicima 
šumskog i ziratnog zemljišta, samo u onim oprav- 
danim slučajevima, gde interesenti dokažu: Ili da im 
je pre ratova od strane komisija bila priznata sop- 
stvenost po rešenjima i presudama, koje su se u 
toku ratova zagubile, ili da su imali druge verodo- 
stojne dokaze uništene i upropaštene tokom ratova, 
ili da SU na iste površine plaćali pre ratova i duže 
vreme državnu porezu i uživali ta brdska i planin- 
ska zemljišta«. 

Na kraju istog paragrafa 59 dodaje se nova 
tačka 16 koja glasi: »Da u saglasnosti Ministra fi- 
nansija. da se selu Nesalcu, opštine Levosojske, Srez 
prešc'vski i selu Biljincu u Srezu gnjilanskom dodeli 
po sto hektara šume, koju im je oduzela državna 
komisija za ograničenje u  1925 godini«. 

Posle ove tačke Ifi u paragrafu 59 dodaje se 
nova tačka 17 koja glasi: »da može izvršiti korek- 
turu granične linije šumskog kompleksa »Dragišec«, 
u Srezu kruševskom, banovine Vardarske«. 

U § 63 tačka 1-a zaključno sa recima »pod za- 
kup« briše se, a na mesto nje dolazi nov tekst koji 
glasi: 

1) »§ 4 Zakona o lovu od 5-Х1М931 godine 
Službene novine br. 697 dodaje se nov stav. koji 
glasi: Fizička lica, kojima je pre stupanja na snagu 
ovoga Zakona u Dravskoj banovini pripadalo pravo 
lova na svome imanju od najmanje 115 ha, zadrža- 
vaju ovo pravo«. 

2) § 110 istoga Zakona dodaju se novi stavovi, 
koji glase: 

»A) U slučaju — da je sopstveno lovište bilo 
već priključeno opštinskom lovištu i javnom licita- 
cijom dato pod zakup — može se izdvojiti prema 
propisima § 6 ovoga Zakona po isteku postojećeg 
zakupnog ugovora. Do isteka postojećeg zakupnog 

ugovora pripada sopstvenicima tih lovišta pravo na 
isplatu  srazmernog  dela  godišnje zakupnine. 

»B) Ako je odstrel pojedinih vrsta divljači u 
opštinskom lovištu uslovima licitacije ograničen, ima 
se ograničiti isti i u dotičnom sopstvenom lovištu, 
koje je po prednjoj odredbi vraćeno sopstveniku. 
Odstrel određuje upravna vlast prvoga stepena 
nakon saslušanja sopstvenika lovišta i banovinskog 
Saveza lovačkih  udruženja. 

»V) Prekršaj dozvoljenog odstrela kazniće se po 
§ 89 Zakona o lovu. Nakon trokratnog kažnjavanja 
zbog ovog prekršaja može upravna vlast prvog ste- 
pena po saslušanju banovinskog Saveza lovačkih 
udruženja izreći gubitak prava na sopstveno lovište, 
te to lovište priključiti opštinskom lovištu do isteka 
postojećeg zakupnog ugovora.« 

3) § 45 dodaje se 4 stav, koji glasi: 
»Upravna vlast prvoga stepena može nakon sa- 

slušanja    nadležnog   lovačkog   udruženja    dozvoliti 
pouzdanim  lovskim  čuvarima  lov  zaštićene  divljači 
i bez prisustva svog poslodavca.« 

4) § 91 istog Zakona dodaje se 4 stav, koji ima 
da glasi: »Krivolovstvo u zverinjacima, u sopstvenim 
i opštinskim lovištima, kažnjavaju redovni sudovi 
kao kradu po § 314 Krivičnog zakona«. 

U  §  64  u  tački   1-a  u  petom   redu  posle   reči 
osoblje« umeće se reč »duže«. 

U § 64-a (nov) u šestom redu posle reči 
»Uprava« briše se zapeta i reči »menjajući propise 
opštih Zakona«. 

U § 64-g (nov) posle reči »Berze rada« briše se 
tačka a slavlja se zapeta i cifra 0,3"L zamenjuje se 
sa З0/ 

U § 65 u tač. II u šestom redu posle reči »gra- 
đevina« umeću se reči »i  ministar finansija«. 

Na kraju § 65-a (nov) dodaje se nova tačka Sest 
(6) koja glasi: »Ovlašćuje se Ministarski savet, da 
na predlog Ministra socijalne politike i narodnog 
zdravlja. Uredbom sa zakonskom snagom, reguliše 
položaj zubotehničara preinakom čl. 18 Zakona o 
zubnim lekarima i zubnim tehničarima od 18-Х1-1930 
godine«. 

U § 66-a (nov) u trećoj tački citra »10« zame- 
njuje se sa cifrom »15« i posle reči »izvede« u istoj 
tačci  u  trećem  redu  umeću  se  reči:  »izgradnja   i«. 

U § 67-v (nov) brišu se reći »i kolonizacije ze- 
mljišta«. U trećem redu istog paragrafa posle reči 
»građevina« stavljaju se reči »i poljoprivrednih 
ustanova«. 

U § 70-a (nov) u prvom redu mesto »191S« .sla- 
viti »1920«. 

Dodaje se nov § 70-a 1 koji glasi: »Agronomima, 
koji su po svršenoj srednjoj poljoprivrednoj školi 
n'dovno završili do prvog aprila 1938 godine poljo- 
privredni fakultet ili Visoku poljoprivrednu školu u 
mostranstvu, priznaje se visokoškolska sprema i 
diploma fakulteta odnosno visokih škola, u koliko 
profesorski savet domaćeg poljoprivrednog fakulteta 
po propisima Zakona o nostriiikovanju ■— primanju 
diploma sa stranih Universiteta i Visokih škola pri- 
zna da dotičnu inostrani fakultet ili Visoka škola 
daju spremu ravnu spremi domaćih poljoprivrednih 
fakulteta«. 

Dodaje se nov § 70-a/2 koji glasi: »Počev od 1 
aprila 193S godine ukida se paragraf 109 Zakona o 
produženju važnosti odredaba dosadašnjih finansij- 
skih zakona i zakona o budžetskim dvanaestinama 
od 1929«. 
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Dodaje se nov § 70-а/З koji glasi; »Priznaje se 
zemljišnoj zajednici u Markušici da može za svoje 
dugovanje prema vlastelinstvu Knjen-Belasi iz Nu- 
§tra koristiti se rokovima predvidenim Urediiom o 
razduženju zemljoradnika«. 

Dodaje se nov paragraf 70-a/4 koji ^lasi: »Ovla 
šćuje se Ministar vojske i mornarice, da može usta- 
noviti Spomen-mcdalju za sve one učesnike, vojnike 
i građane koji su svojim požrtvovanjem po svršetku 
svetskog rata, od dana primirja 11 novembra 1918 
godine pa do demobilizacije 5 maja 1920 godine, 
n/.L-li učešća u oslobođenju Prckomurja, Medumurja, 
Štajerske i Koruške, u obczhedcnju Slovenije, kao i 
u ugušivanju nereda i U održavanju poretka u ovim 
krajevima. 

Oblik Spomcn-medalje i ostale detalje po ovome 
propisace Ministar vojske i mornarice, a troškovi 
oko izrade imaju pasti na teret obrtnog kapitala 
Glavne državne blagajne«. 

Dodaje se nov § 70-a;.r) koji glasi: »Ovlašćuje 
se Ministar saobraćaja da izvrši reviziju razvrsta- 
vanja lučkih čuvara, zapovednika državnih plovnih 
objekata, lučkih nadpeljarn, lučkih peljara, ribarskih 
stražara, nadzornika komorskih osvetljemja, upravi- 
telja semaforskih stanica, upravitelja svetiohika, 
svetioničara, ronilaca, građevinskih nadzornika, vode 
palube, brodova i bagera, administrativnih magacin- 
skih zvaničnika, ložača, rukovalaca parnom brod- 
skom mašinom, brodskim motorom, šofera, dezin- 
fektora. čuvara mostova i nasipa plovnih reka po 
propisima Cl. 199, 200, stav 2 tač. 3, 201, 203, 204, 
206, 208, 211 i ostalim propisima Zakona o držav- 
nom saobraćajnom osoblju od 28 oktobra 1923 go- 
dine kao i čl. 1, 4, 6, 7 i 9 Uredbe o razvrstavanju 
i raspoređivanju službenika državnih saobraćajnih 
ustanova od 31 decembra 1923 godine, ne uzimajući 
pri tome u obzir odredbu stava 3 čl. 8 pomenutog 
Zakona u pogledu ispita inteligencije. 

Zvanje ribarskog straž.ara jadnako je zvanju 
lučkog peljara, a zvanje čuvara nasipa plovnih reka 
zvanju čuvara mostova. 

Pomorske kvalifikacije upravitelja male obalne 
plovidbe sa dozvolom zapovedanja parobroda do 
100 b. t. u., i strojara treće klase odgovaraju spremi 
III kategorije činovnika u smislu čl. 7 tač. 2 Uredbe, 
a sprema upravitelja male obalne plovidbe, vode pa- 
lube, kormilara, ložača, ronioca i šofera odgovaraju 
školskoj spremi za zvaničnika prve kategorije u 
smislu čl. 7 tač. 3 Uredbe. 

Lučki čuvari, (upravitelji lučkih zastupništava, 
lučki natpeljari, zapovjednici državnih plovnih obje- 
kata, građevinski nadzornici, nadzornici pomorskih 
Dsvetljcuja, strojari i upravitelji semaforskih stanica 
sa stručnim ispitima i sa deset godina efektivne sao- 
braćajne službe dolaze u treću kategoriju činovnika 
bez  obzira na školsku spremu. 

Lučki peljari upravitelji svetionika, svetioničari, 
ribarski stražark ronioci, vode paluba, brodova i 
baprera, ložači i šoferi motornih brodova sa stručnim 
ispitima i sa deset godina efektivne saobraćajne slu- 
žbe dolaze u prvu kategoriju zvaničnika bez obzira 
na   školsku spremu. 

Ova revizija razvrstavanja povlači za sobom re- 
dovito unapređivanje razvrstanih službenika u višu 
girmpu po navršetku propisanih godina i ostalih 
uslova po Zakonu o državnom saobraćajnom osoblju 
Od 1923 godine, kao i ponovno raspoređivanje 1 
unapređivanje istih po Zakonu od 22 juna 1931 
godine. 

Prinadležnosti po ovom novom razvrstavanju 
stupice  na  snagu  sa  danom   1  aprila   193S godine.« 

Dodaje se nov § 70-a/6 koji glasi: »Nastavnici 
u srednjim i stručnim školama Ministarstva trgovine 
i industrije, bez obzira na naziv zvanja, mogu napre- 
dovati kao i nastavnici u resoru Ministarstva pro- 
SVete,  ako  imaju iste kvalifikacije«. 

U § 63 u tač. 5 u 5 redu posle cifre 268f36 g. 
brišu se reči »počinjući« sa »imajući« pa do kraja 
tačke. 

Moli se Narodna skupština, da izvoli usvojiti 
ovaj izveštaj u celosti. 

Pretsednik   Finansiiskog   odbora, 
Miloje Rajaković, s. r. 

Sekretar, 
Vladimir Kazimirović, s,  r. 

Članovi; 

Dr. Miloš Rašović, s. r., Radoslav M. Dimić, s. r., Sava 
Mikić,. s. r.. Luka Kostrenčić, s. r.. Žarko Tomaše- 
vić, s. r., dr. Jure Koce, s. r., Dušan Subotić, s. r., 
Dušan M. Perović, s. r., Života Milanović, s. r., Mi- 
liailo Bošković, s. r.. Dura Mikašinović, s. r., Oto 
Gavrilović, s. r., Ismct-bcg Gavran Kapetanović, s. r., 
dr. Časlav Nikitovlć, s. r., Joca Kašanin, s. r., Karlo 
Gajšek, s. r., Ivan Mohorič, s. r. (odvaja se), dr. Ivan 
.lančić, s. r. (odvaja se), Josip Cvetic, s. r. (odvaja 
se). Mita Dimitrijević, s. r. (odvaja se), Ilija Mihai- 
lović, s. r. (odvaja se), Sekula Zečević, s. r. (odvaja 
se), dr. Mirko Košić, s. r. (odvaja se), Manfred Pa- 
štrović, s. r. (odvaja se), Milan Vukićević, s. r., (od- 
vaja se), Fran Zupančič, s. r. (odvaja se), Nikola 
Sokolović, s. r. (odvaja se), Vojislav Lazić, s. r. 

(odvaja se), Vojislav Nenadić, s. r. 
Pretsednik Sfevan Ćirić: Reč ima izvestilac ma- 

njine Finansijskog odbora g. Ivan Mohorič. (Plje- 
skanje na levici i u/.vici: Živeo!). 

Известилип мањине Флнансијског одбора Ивап 
Мохорич: Господо народни посланици, као изве- 
стиоцу  мап.ппе  част  MU   je  да  иам  подиесем  сле- 
дећи извештај: 

„Нацрт Финансијског закона, који je предло- 
жила Краљевска влада, гаретставља no авоме са- 
ставу, садржини као и замашиости фипамсијскпх 
u политичких одредаба, у историји namera парла- 
ментаризма - прапи монструм! (Узвици на левици: 
Тако je!). Према њему треба да сс меп.ају мпого- 
бројии важећи закоии у снојим битним и оспопиим 
одредбама. Влада чтражи овим папртом од закопо- 
лавног фактора ништа мап.с пего да сс одрекпе 
свога законодавног права и да га преиесе na го- 
споду pecopne министре. 

За овај захтев nuje Народној скупштини пред- 
ложено иикакко стварио образложење пптп пози- 
тиван разлог или повод. Мањина je vnepeua да je 
тај захтев постављен иокључиво у urui.v да се из- 
бегне спакој могућности потребие парламентарне 
сарадње и коитроле. У тражепим овлашћењима 
иде се тако далеко да се raj захтев проширује и 
na доношење темељних и органских Закона за 
извођење Устава, као и na доношење најважнијих 
политичких закопа. Према-предложеним амандма- 
nmia Финансијског закона, Народна скупштина 
имала бн добропол.ио да се одрекие у јсдпом NIICTO- 
рпјск-о-пресудиом момеиту својих оспопних прапа 
и дужпости, за које je Уставом стпорена и од на- 
рода   изабрана,   пошто   je   претходно   Влада   већ 
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онемогуКила да могу посланнци вршитн спојс по- 
сланичке дужности и рбавештавати јавност o раду 
у Народној скупштини. 

Крал.сиска илада исма стиариога разлога за no- 
стављање оваквих захтева, јср раополаже у самој 
Иаролиој скутштини довољиом већином која joj 
осигурава механичкр примање гередложеигих закон- 
ских пројеката  Ии од стране апозиције «ије била 
Народна скупштина у своме раду никако ометана. 
Опозиција   je   омогућила   својом   позитивном и 
стручном сарадњом  и стварном критиком да су 
Скупштини уиуКспи пацрти na преме расправљени. 

Краљевока влада не иоже правдати овај захтеп 
никаквим no.iiiшчкпм разлозима, јер je no изјави 
Претседника владе nama отољно-политичка ситуа- 
nnia врло повол,на. a поема изјави Мннистра vnv- 
трашњих лела u nama viivrpaniiha ситуација зало- 
вол>нва, док се привреда наше земл.с no твр1)ељ\г 

Мииистра финаншја налази v периоду ггроспери- 
teta n гооподарског полета. Поема томе не постоји 
никакав стварни разлог који би могао да оппавда 
поступак  Владе  и  утемељи  тражена   овлашћења. 
Дко сс ипак na траженим овлашћењима устраје, 
мањина иора да всрује да постојс нарочите на- 
мсрс и nnrenccn, које Плпла }ie може оправдавати 
na за to n nclic ла их јавно каже. Ова околност je 
мањини  Фппапсијск-ог одбора један од крупних 
пазлога, да мора да гласа противу давања овлаш- 
hen.a. 

Влада г. дп. Милана Сто.јадииовића имала ie 
својевремено овлашђење за доношење политичких 
закопа. To mro сс ona тим овла1џћењвма unio ко- 
ристила, довољан ic доказ ла за то није имала ин- 
тереса, тс према томе не постојп рги потреба да се 
оваква овлашћењ.а v проширспом обнму nonoimo 
цају Краљевској влади. 

Maii)ima коистатује да се у предложеиом na- 
црту фииансијског закона примајук snan.v и озако- 
њују већ извршеии издатци, закључени уговори и 
набавке којп у TCKVIICM буџрту нису били предаи- 
ђени v укупиом изиосу од 1.174,000.000 динара, без 
стварпога обоазложења и доказа o потреби оваквог 
поступка и без образло)кен>а како се тс крслитнс 
операције ф\пн!днрају и како je предвиђена служба 
укама^сп.а и амортизације за извпшспе апгажмане. 

Maii>Hna копстатује лал.е, да je прелложсппм 
([јинанспјским закоиом Скупштина стављена ппед 
овршен 'inn ла прими, озакоии и иптепзппа сав 
целогодишњи летислативни рад Краљевске владе 
и појелпппх ресора. без могућности лстал.не и 
crpvmie расправе лошетих уредаба, којпма су 
многа крупна и пресудаа ггитања оешеиа воло 
једнострано и за широке слојеве na један непоих- 
ватл.пи пачтг, док je огроман низ хнтпих питап.а 
остао nepemen. 

Владиним амандмаиима ко4и су били прекјуче 
предложепп Фппапспјском одбору, a којп cv no 
својој салпжппи и далекоссжностп знатно обил- 
вији од првобптпог нацрта Фппапснјског закона, 
јср прететав.!,ај\- 62 ттлмпапе странкце, СИтуациЈа 
у поглел\' фипапсијског и рачупског дела oimro- 
дишњег буџета и иелокупне финансијске политике 
из основа je пзмеп.спа. Предложени амаплмапи 
само v фипапстскп-политичком поглсду салрже 
рвлашћења за набавке, на кредите. за закључивање 
нових зајмова, за издвајање државних прихода за 
■rpomen.e (|)оплова протпврт важећим прописима 
као и за ангажовање државног кредита у износу 

835 милиона динара, лок je већ у првом пројекту 
Финансијског закопа примљено к знап.у и озако- 
њено 792 милиопа динара, a предвиђено у овлаш- 
ћењима 1.632 милиопа динара. 

За ове замашне су.ме Финаисијски одбор није 
добио ппкаква обавеипења како he бити регули- 
сана њихова отплата IH којим приходима he бити 
покринепп ови издатци. Прекомерпо n пагло задју- 
исивање др>1<аве, које je наступило доласком Владе 
лр. Мплана СтојалиповпКа, правдано je једшпут 
разлогом појачавања обртпог капнтала главне Др- 
жвне благајпице, a други пут финансирањем јав- 
них радова. 

Beli у завршпом рачупу за 1936 37 годину на 
основу одредаба Фпнапсијског закона учињеио je 
шппта мап.е пего 1.558 милиона динара излатака, 
за које у рачунском дслу буџета nnje 611.10 предви- 
ђено покриИе. У текућој буџетској годппи фпнан- 
сијска политика Крал.евске владе кретала се je у 
истоме правцу лок предлог новог буџета претстап- 
ља прави рекорд у закл>учивању зајмова и кре- 
дитнпх набавки тако, да фппапспјска ситуација 
земље постаје потпуно непрегледна и до крајно- 
сги пеуравпотежена. 

Mel)y овлашћењима која предвиНа иови Фц. 
naitcnjcKH закон ипјкруппнје je овлашћење § 67 
којп предвиђа, у виду једног лодатка, закључење 
упутарњег зајма у изпосу од 4 милијарле динара. 
Прсма примл.сппм обавештељима овај' унутари.ц 
зајам треба да се закључи на 30 година, a љегопп 
остварење ттреба да се изврши у току вдућих 6 го- 
даша. Прво питање које се нама рамеће код овако 
јсдпог крупног тражења јесте, да зпамо чиме се 
образлаже хитност озако11>си.а овог овлашћења и 
зашто се то врши у таквој журби, зашто се то 
припромало у највећој тајности и зашто je тек 
пре два дапа односни амандан предложен Финан- 
сијском пдбору и саогаптен Народпој скупштпни, 
кад пмамо пупих 6 годппа времспа за оствареи.е 
овог зајма, n кад Влада још нема ии олре1)еног 
плана у погледу употребе зајма за чије закл.учен.с 
тражи овлатћење. 

Кралзевска влада ннје дала за хитпосг овог по- 
ступка нпкаквог довољног образложења и зато 
мањппа сматра да би ова Скупштина највишс мо- 
гла да ла Крал^евској влади овлатте11>е за ону 
своту која je потребна за радове у периоду на- 
редне   буџетске  године,  a   никако више. 

Сматрамо да се овако крупни кредитни аига- 
жмапи не могу спроводптн путем амандмапа уз 
Фпиапсијски закон ■него да би трсбало да се o томе 
допссе специјалан закоп у којем би će' предвилели 
услови елгитирања зајма као и његово фуиширање, 
јемство и амортизаииони план, a парочпто тачан 
програм радова на Ј<оје треба да се утропш. У 
место свега тога предложепп амандмап наводи 
само onhennTO да lie се трошити у сврху колони- 
зацнје, мелиорације и асанапије за градп.у же- 
лезница и путева и шјзад и за циЛ)евс земаљске 
пдбрапе. Кл.уч no којем треба да сс намеравани 
зајам раздели na павсдеие сврхе и циљеве пије у 
амандману садржан нити од претставника Краљев- 
ске владе саопштен. 

Маљшга за то тра-жи да се кредит погребан 
за сврхе земал>ске безбедности и пародпе одбране 
тачио одреди и издвоји из овог зајма и изј^вљује 
да ће у овом случају гласати за кредите који су 
потрсбни за одбрану земље. (Живо одобравање на 
.квпци). Мањина одбија од себе одговорност ахо 
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Кралзевска влада не би удовољила овом захтеву и 
ирепушта одговариост за такав посгупак Краљеи- 
ској влади. 

Такође у погледу начина покрића службе за 
укамаћење IH отплату овог великог зајма, предло- 
жени амандман садржн тако сшћените одредбе, 
које се могу/у пракси врло растегљнво тумачнти и 
при.монити. Наричито без довол>н1их обавештења 
остала je мањина у Финаноиском одбору у погледу 
одре^ивања гаредвиђеиог снецијалног паушалног 
доприноса пореских обвсзника за службу прсдло- 
женог зајма. 

Министар (ринанснја тражи овлаштешс да мо- 
же принудиим мерама, a на основу амапдмапа из 
§ 67 присилити сва постојећа приватна нндустри- 
ска и трговачка акционарска друштва, новчаие 
заводе, задруге и социјалне установе на утисиваље 
државног зајма. Maibnna пије добила никакве си- 
гурности да сс nelic na raj начин исцрпсти по- 
слоди.е резерве, којнма народна приврсда данас у 
вшду касених готовина располаже, a које су при 
данашњем поихолошком стању улагача апсолупно 
потребне за умпраиаи.е јавиасга пред страховањем 
и паникама." (Ото ГаврпловпИ: To je уношење na- 
нике што Ви говорнте!) Ако неко уноси паннку, 
онда je уносите Ви прихватаљсм овнх амандмана. 
(Ото Гавриловић: To су нетачне гврдље!) „Преко- 
мерном апсорпцијом ових депозига за намеравани 
зајам наша неразвијеиа привреда била би лишсиа 
последњих резерви из којих црие сретства за свој 
|);i;; iH предузимљивост као иоснлац иривродпе де- 
латиости." (Мииистар фииансија Душии Ј1ст11ца:То 
je иепатрнотски!) Ми се ограђујвмо од инсинуације 
да  je ова крнтика нспатриотска. 

„Оваква финаншска политика безусловио води 
тешким рснеркусијама uo јавии и приватни кредит 
и мањина Фипансиског одбора не би могла да се 
слолси са оваквим поступком n оваквбм поли- 
тиком. 

Најзад прсдложени амадмани садржс поред 
осталог и осетио повећање великог броја тарифа 
из таксеног закона, гако да се у нрели.мннару цени 
порасг прихода од такса за цслих 111 милиона 
динара. Машина ово iiOBchaibe нарочнго нс одо- 
брава код повишсља за 50% свих сталних судских 
такса. Осим тога у току ове буџстске годиие адми- 
нистративпим путем иовеКанс су увозне цариие те 
се од тога у новој буџетској годнии очекује пораст 
пр|И:хода у износу од 120 милнона дшара. 

Примеиом крајњих фискалних мера, иовећа- 
вају се директни порези за укупни износ 220 ми- 
лиоиа динара тако да рсзулгира укугшо iioBeliaibe 
код групс иосредннх и ■нспосрсдинх аореза у но- 
вом буџету у суми од 535 милиона днлара, што ће 
свакако поред осталих јавних терета, које je у 
току ове буџегске године увела у живот Влада др. 
Милама Стојадиновића, тешко одјекнути у народу. 

Ha крају мањииа скреће пажњу да ее амандма- 
нима озакољава оснивање нарочишх државних и 
баношшских путних фондова, a из нзвештаја Ми- 
нистра грађевина сазнали смо да ће бити у одно- 
сној уредби, која се доноси са законском снагом, 
предвиђене нове дажбине н терети kap приходи 
путних фондова, који he иа основу датог овлаште- 
н>а самостално закључивали зајмове у милијард- 
ном  износу. 

Посгупак Краљевске владе у решаваљу тако 
важних и пресудтшх питаља no паш јавни кредит 
и развигак наше привреде, као и предложени нови 

терети нису ни у каквом складу са интерссима иа- 
претка националне радиности n финансиашм ста- 
њем у народу, re je мањииа Фииаисиског одбора из 
тог рззлога не може одобрити. Мањина Финанси- 
cicor одбора у предложеном извештају задржала 
се je само иа пајкрупнијим питашима која су са- 
држана у пррдложеиом Фшаноиском закоиу, те 
није због Kpamolie времена могла да уђе у све 
двтаље, премда су и они врло важни и карактери- 
стичци за посгупак Краљевске владе. Изнети ра- 
злози и образложења међуташ доволиш јасии по- 
казују да je етав мањине, који заузнма гласаљем 
против оваквог Фннансиског закона, счиарии уте- 
мељен и оправдан. 

Београд, 14 марта 1938 године. 
Бојислав Лазић с. р.; Шукрнја Куртовић с. р.; 
др. Мирко KOCHII с. р.; Јосип Цветн11 с. р.; Мита 
Димитријевнћ с. р.; Ивап Мохорич с. р.; Илија 
Михаиловић с. р.; Фраи Зупанчнч с. р.; Милан 
Вукичевић с. р.; Л1анфред Паштровић с. р.; Hn- 

кола СоколовиК с р.; др. Иван Јанчич с. р." 
Frcisednik Stevan Ćirič: Reč ima narodni posla- 

nik Petar Kosović. 
Иетар Косовић: Господо народпи посланици, 

пријавио сам се био npii дискусији Мнннстарства 
просвете да говорим o школама, али се иисам на- 
шао у скупштинској сали у моменту кад сам npo- 
зван и опдаје неумитна писаљка г. Иретседника 
Скупштине пребрисала моје име, као што je и са 
другима раднла у сличиој прилици. Ипак дрлшм 
да неће бити на одмет ако нешто o томе и овом 
приликом проговорим. 

Господо," ja сам школеки радник. Цео живот 
сам провео у школи као ирофееор и као дирек- 
тор гимназије, и чини ми се, нема ни једне тсме 
o којој бих могао успешније да говорим негоо 
теми наших школа и васпитавашу у њима. Ja hy 
овом приликом парочито да обратим пажњу на 
национално васпитаваље омладине no пашпм шко- 
лама с погледом на наше уједишење. 

Код ииташа O оонивпи.м школама истичем, и 
то je свима иозиато, да no Закону o тим школама 
ваепитап.е треоа да траје 8 ПОДИНа: прва чстири 
разреда била би -пижа осповпа школа a друга че- 
тири виша. Има наших покрајина шд којих je TO 
спроведено — na np. Дравска баиовина — потпуио, 
a делпмичпо у Дупавсжој и Приморској. У ОСТалим 
баповипа.ма врло je незнатан њихов број: посгоји 
само нпжа ocnoniia школа. Ta продужна осповна 
школа пасушна je потреба нарочито за села, у ко- 
јима би требало да се учи привреда, све ono што 
сељака тапгира, да буде у пеку руку нижа пољо- 
гаривредна школа, у којој би се учило ратарство, 
врћарстео, пчеларство итд., само бн требало да 
траје 6 годнпа. И замислите од колике би користи 
било кад би се то свуда no свима школама оства- 
рило! A да би се то остварило постоје велике те- 
шкоће, које трсба да со савладају. Треба нмати 
школску зграду, треба имати и погребио земљиште 
за ирактнку n изво1)еље паставе. Треба пмати 
спремне учнтеље за такву наставу. Лашски Мини- 
стар просвсте рече да he се почети са спремом учи- 
теља у учител>сккм шхолама и то he се почети са 
ђацима у учитсл>ским школама у Букову и Ужицу, 
где постоје, поред тих школа, државна шол.ска 
имања за изво1)С11.е наставе на и.пма! Али то lie 
онда iiini ирло споро. Треба да се припремају за 
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то учитељи у свима учигељским шкилама. Ha и 
то je мало. Mu данас имамо око .'50.000 учитеља и 
учитељица, Једаи део ii>iix гребало би оспоообити 
за тс привредне основн? шкилс, приређујући за 
и.их летн>е курсеве. lla би требало измвниги у не- 
колико план и програм четвороразредне ociiuunc 
школе. Такве гародужие осиовне шмоле треба да се 
заведу и no варошима са другчиЈим програмом. 
unč Dii биле љропрама сличног даиашњим прађан- 
ским школама и имале on да своје ученике при- 
преме за тргивачко, занатлијско, индустријоко и 
пољопривредно заанимање у животу. — И ако je 
настава aciiouuc школе оиавсзна, ипак има око 
200.000 деце icoja остају без школе. Хребало 6н за 
то нових 300 шкила. 

Срсдња школа: милса и виша гимназија. (Јиим 
школама богате су Словеначка н Хрвтска, a оскуд- 
не су Босна и Херцеговипа u Јужна Cpoiija. To ни- 
јелоследица предратаа. lio овим џжолама претрда- 
НОСТ je велика, наиала 1)ака сиаке годние све већа, 
тамо да школске зграде постају твсне и оиасие no 
здраил.е учсппка, a велики Орој no разредима n 
одељешима јако отежава извођење наставе. Једна 
београдска гимназија школске године 1936/137 има- 
ла je уписаних 2.000 ученика. Такве школе личе на 
касарне. паш се народ opojno JEKO повећава. lio 
попису од 1021 годппе наша држава нмала je при- 
блил<но 12,000.000 становника, a 1931 имала je iipn- 
блил<но 14,000.000. li према тсше повећава се и по- 
већаваће ес n број учепика. Лек je: подизање 
нових школских зграда и отварашс новнх гимпази- 
ја и пових одел.ења. Да бн се овој навалн колико 
толико стало на пут, заведеп je пријемни иопит и у 
Закон уиет § 64. Али то нлје много Помогло. 

Отварање других школа: занатлијоких, тргп- 
вачких n ползопривредних више би помогло да м 
редуцира ова навала no гшшазијама. 

Било je мпнистара просвете којн су тврдилп 
да ш имамо много гимназија према броју станов- 
ппка, liimie него mro nx имаЈу друге државе. Један 
вредан профеоор извео je статнстику и утврдио na 
прбгив да Mu сразмерно имамо мање гашназија ле 
самоодкултуриих великих европских народа, веК 
мање n од наших суседа Маџара, Румуна и Бугара 
и да у томе погледу боље стојимо само од Шпа- 
nnje и Португалије. 

Поред мера које су предузете да се отклоии 
пмпка навала на гпмназије требало би, no моме 
мптл.сп.у, ст^ченим искуством, завести разредне 
псппте. l'n ncunni свакоЈако дали би извеспу ре- 
дукцију броја; они су потребни и ради контроле 
наставничког рада. Kao директор гимназије приме- 
тио сам да су извесни паставпици ревноспије pa- 
дили у разредима који полажу испит пего у раз- 
редима где тих испита нема! 

Како постоји мишљење да н.мамо много гимна- 
зија, na je то чак јавпо изјавио п јсдан ранији ми- 
нистар 111)освете a то као што сам истако није тачно, 
у два маха се прпсгуппло редукцији тих школа. 
Тако 1929 подине затворено je 29 нижих и 19 пуних 
гимназпја; од 1932 године затворспо je 8 гимназија 
пуних, 8 учптсм.скпх школа, 13 непотпуппх гпмна- 
зија, a 12 пуних претворено јеу ниже. Неке су од 
ТИХ niKOJia доцпије попово отворспе, a пекс треба 
опшрити. — При томе укидању није се много гле- 
дало на шционалпу потребу попеке од тих гимна- 
зија, те су том прплпком страдалс пижс школе у 
Јужној Србији. fla их нс спомснем све, да споме- 

нем само ово: Струмица јенапример имала нижу 
i импазпЈу, na je и ona укипута, a док je Сгрумица 
била Бугарска имала je вишу гнмназнју. A Велес, 
Штил n ихрид изгубили су пуну гимназију. 

Средше стручне школе — поменућу учптел.ске 
школе и Грговачку академију. Учитељске школе 
нримају ограничвн opoj ђака, jep су све са интер- 
натима. Има их чисто мушких, чисто жсискпх, и 
самошо изузетку мешовитих. Нису правилно рашо- 
ређене no бановЈшама. Има их 3(3. Негде их има 
одвише, негде нема ии молико on бнло потребно. 
Тако no сгагистицн из 1934/35 годнне Савска бано- 
miiia пма У учитељских школа, a Вардарска само 1 
у СкопЛ)у. ђпла je још једна у Ирилепу, за коју je 
у enoje време подигаута н лепа школска зграда, 
али je та школа међу онима, моје сам напред спо- 
менуо, укппута. To na сваки иачпп трсба жалити и 
погрешку што repe поправити. 

трговачкпх академнЈа пма 21 (uo сгагпстци 
из Рјо^оо годнне;. ид гих су / у Сав-ској, o у Драв- 
елОЈ, a }■ снима осталим оановииама a. ид lora су 
у оардарскоЈ оаповипи 2. ид учвника који еврше 
ову школу сви иду у државпу службу. 10 исто 
врсди ii за лољопривредне шиоле. uo ЈедпоЈ ста- 
1истици ушр^еио je да I

JO;'0 ид свршеннх канди- 
дата иил.иирииреднпх школа иде у државну ила 
оановиаску служоу, a само се 10% одаје no.bo- 
ириирсдп. 

апшу наставу обухватају: уииверзитет, Бише 
педагошке школе, ћкономско-хомерционалне шко- 
ле, музичке и уметиичке. 

иосле рата пагло скаче opoj l^aica na унпверзи- 
гешма. Узроци су: велпка noipcoa за чиновнпцима 
универзитетске спреме; жеља за напредован>ем у 
државној служби, a доцније економска криза. На- 
ciajc претрпаност на уиивврзитепима, што увелико 
омета правилау наставу na предавањима, у семниа- 
рима n у лаоораторпЈумима. 1аки je n у други.м 
земљама, 

Да бн се та павала na упиверзитете сузбнла, у 
поЈедпппм звмљама приоегавало се разшш мерама: 

i) играпичен je opoj примања na упиверзптет; 
z) BaBOljena je впсока школарппа, разумс се 

na штету сиромашних; 
3) Bauoljeibe прнјемппх испита. 
Како na универзитетима свршава знатно већи 

opoj сгудвната него што je потребпо за држаану 
службу, то се дуги чака и тешко добија служба. 
Да би се у томе колпко толпко помогло поставља 
ее захтев: 

1) да iieiianu-iicpn ne могу добитп запослење у 
државној служби; 

2) да више лица пз једне Kylie не буду у др- 
жавпој служби. 

Код nac међутим није тако тешко стање. Многе 
су гимназије n средље школе још увек недовољно 
снабдепепе са потребпнм настанппцпма. Тамо има 
места за многе студептс филооофије. Како услед 
иелпког броја ђака no гпмпазпјама настаје потреба 
за отварањем новпх гимназија и повнх одсљеша, 
која се морају отворити, тамо hc на1ш места многи 
студептн философије. 

Медпципара још за дуго неће бити одвпше. 
Мора се учинити нешто да наш народ no сели.ма 
дође до лекара и лекова. Данас, у огромној маси, 
наш народ умире na селу и без лекара и без лекова. 
Бар свака сеоска општипа трсбала би да има лекара 
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и апотеку иајнужнијих лекова, али не канцелариј- 
CK'Dr лекара, као што су данас срески лскари, већ 
путујућег. 

' Техничара такође нећемо још за дуго пматп 
n u-.iniic. Још и дачас раде и зарађују код нас око 
2.000 страних инжењера! 

Ово mro сам споменуо, то су главне школе у 
нашо.ј држави 

Број стулената на вншим школама no статп- 
сгици из 1936'37 годиие изнооио je 16.226, ол којих 
иуигких 13.061, a жсиских 3.165. Жонских има нај- 
више иа философском факултету, где их je више 
него мушких, затим на правном, na онда на меди- 
цинском факултету. 

Да ли наше школе дају потрсбно национално 
васпитап.с? Ми смо со ујслинилп и створили je;ui\' 
заједничку државу, a »исмо били лухоппо припрем- 
љенп за то уједињење. Било je, истина, таквих слу- 
чајспа и код лругих народа. Тако су сс у своје 
време ујелинили Италијани. a нису за то луховно 
били припремљени. Немачка такође. Ona je уједи- 
њена против вол>е немачког народа, Мислим na ono 
уједии.сп.е, ко.је je остварио Бизмарк. On je био 
политичап реалист. иепрпјател. тсорпја, без ппед- 
расуда, без акрупула, уверен да сс велика питап.а 
ne решавају нги беседама ни гласап.ем, већ гвожђем 
и <крвљу. 

ГвожНем и крвљу и ии смо со уједикили. Ha 
основу пршципа да смо један народ, ми смо од 
Бвропе тражили уједињење n добили га. Само да 
истпкутом неколико nacvca из мемоара којтт je Jvro 
словенски олПоп cn г. Трумбићем иа челу л'путио 
фра«иуско1 влади 6 маја 1915. Eno тах nnevca: 

,.Читав Јутословенски народ, Срби, Хпвати 
и Словенпи, спч ми очеисујемо од овог рата уједи- 
n.(Mi,c cnniv народних удова и читавог свог тсрито- 
pi ja   у  јелну незавиону лпжаву .... 

.... Јелинство nano.'ino и политичко, то je 
м цеја великих владара паполпих држава npnie TVP- 
ске нејазде. свију мученика name расс за втпемс 
rvpcKor господства. читавог нашег паполпог песни- 
штва и свију списатеља n великих духова дуГшо- 
вачких. који cv тгоави почетииии v стварању Или- 
PHic Наполеша 1. Устанак Kapahopha, кз кога ie 

шла савоемена Cnoiiia. као и јлтачка борба Цр- 
ногорана, imne rnarv cBojv из те.идеје.:.. 

.... Поштимко ослобп1им1.р. 1пелок\-пипгт мм- 
тапог наоодног зсмл.ишта n оснутак једне ie-imi- 
ствене државе. то Ie био коиачни ппл. овију папхп- 
п.чтских или панорпских тежња, свих уставних 
Г>опби, свих устанака и побуна у свима крајевима 
наше надије — 
 Југословенски народ који историја no- 

знаје пол пменпм Срба, Хрвата и Словенаца један 
ie исти народ, уједињујући све увјете да постапе 
једна пародна незаииспа лржапа, on имп сва хисто- 
ријока и етнографска права na читаво земљиште да 
живи у компактним масама.... 

. ... Ово земљиште сачињава једау етничку 
једишшу. Његов географски положај темељ ie 
економској вези тих земал.а. Боспа и Херцеговина 
са сувремепом Србијом И Црпом Гором ne могу се 
нормалпо развијати без посједа Далмације, a дал- 
матииска обала остаће бескорисна no трговину и 
бподарггво без пзравпог уједињења са својим за- 
леђем; сигурност Далмације била би у погиосљи 
бсз посједа oronia. Аустро-Угарска je окуппрала и 
аиектирала Боспу и Херцеговину управо за то jep 

je посједовала Далмацију. Далмација и њсзино 
оточје ne могу припалати пего госполару Bočne и 
Херцеговине. 

.... Хрватска и Славонија бориле су се кроз 
вјскове за своју самосталпост, колико против гер- 
манизације толико и против маџаризацијс. За 
Хрватску нема прцроднијег места него у Југо- 
славнји. 

.... Само јелпо сретство може створитп тра- 
јан мир на читавом југоистоку Европе, a навлаш 
na Јалрану и Балкану. To je ујслињење свнх улова 
и свих југословенских^ земаља у једну пезависну 
државу. 

, .... Прави велпки пут будућности, који би 
спајао цептралпу Србију, Босну и остале балхан- 
ске земл^ с морем била би нормална пруга Сара- 
јсво—Рама до средишта Далмације тј. до луке 
Шибепика и Сплита. 

■    Шибеник и Сплит као срелпшта источпе 
и северпе Далмације и као наравни излаз читаве 
Босне и читаве цептралпе Србијс могу напредо- 
Вати, једпакп као ппо и сами ти крајеви, само опда 
ако буду сачин>ааали саставне дјеловс једпе једин- 
ствене државе." 

A у мемоару од 13 марта истој владн каже 
се:  Хрвати,  Срби   и   Словенпи   ne  очекују 
cpeiiHy будућност од образовања малих олвојених 
држава, него у једној држави заједпичкој, која 
би једипа могла у својој потпуној цјелиии да 
створи увјете и средсгва за своју спгурпост, за 
свој развој и за свој папредак". 

ETO тако je у току рата мнслио и радио Ју- 
гословенски одбор na чслу са г. др.Трумбићем. Г. 
Трумбић дапас другчије мислп, on je еволуирао, 
како рсче нвКИ дпч „Обзор", ои ланас мислп да 
смо три народа, on ради да се разиђемо и живпмо 
сваки за ссбс. Заборавл^а се да je ова земЛ)а ство- 
pena гвож!)ем и крвл>у! 

За време рата г. Трумбић убеђнвао je целу 
Европу: да смо један народ, — да ли je то било убе- 
hcn,c или витална потреба ла се Хрвати за време 
шгровних преговора no завршетку рата ne нађу 
иећу ШЈбеђенима. И као министар, no ослобођељу, 
г. Трумбић био je уверсп да смо један народ. Да- 
нас тако не мисли. 

AKO je еволунрао г. Трумбић, није и не може 
у том правцу еволуирати nam народ. Неће се до- 
зволити ono iino je већ једном било; да велпкаши 
цепају ову земљу Богом благословепу и овај добри 
наш народ. Hehe сс више понопити ono: „Велнкаши 
проклета им луша, на комаде разлробнше царство. 
Великаши, грдпе кукавице, постадоше рода 
издашпе!" 

Једап уважени говорпик са левице рекао je: 
,',Ми имамо Југославију, али немамо Југословене". 
Нјих, у колико их пема, треба да створп: заједиич- 
ки жнвот у заједничкој отаџбини, њпх треба наро- 
чито да створе паше школе. Ha томе треба да ради 
n црква. Вера nac je поделила у три табора. Али 
свака вера треба пароду да проповеда мир и л.у- 
бав међу једнокрвном браћом. Без љубавн нема 
epehe, пема јединсгиа. За прн.мер те братске Л)у- 
баии нека пам послужи велики апостол Југословеп- 
ства Штросмајер. Он je братску л>убав 11зме1)у ка- 
толика и православпих свуда нстнцао и говорио: 
„Бог види и зна да истину говорнм, кад велпм: 
да, ja наш парод, крстио се on овим или оппм 
пмепом, paBHOM љубављу љубим". Да би верска 
разлика била што маша иеђу браћом, он je мислио 
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да би се томе много помогло, ако би се у католич- 
кој цркви завела служба божја на словенском je- 
зику. Ои je говорио: „БуДУ^и пак Да би се у ту 
сврху миогп постигло, кад би се у старослопснском 
језику са браћом иашом у литургнји сложили, сва- 
ки наш катошчми свећеник ммао би тај језик зна- 
ти, 11)егопати и љубитн; имао би.озбил>ио o томе 
мислити, ne би ли тај свети језик наших апостола 
доброму пуку нашемуи у самој литургији омилио." 

Па даље: „Ja сам прошле године у Риму, у 
базилици Светог Клемеита, не само пред цијелим 
Славенством, него прсд кардшралима сзегге римске 
цркве и пред свећенством и пуком римским за- 
падну литургију старословенским језиком отгтје- 
вао, пак je та служба Божја свему свијету у срцу 
и вол.и остала. Ja ne видим зашто не Cm то и кои 
нас бити могло, као mro je пскад то свуда бнло". 

Верска поцепаиосг нашег народа имала je те- 
пгких послсдица. Сетимо се само вергее борбе из- 
\rci)\r Рима ii Цмригрлда. Л наш народ нашао се no 
Hecpeliii у срединн иамеђу утнцаја Цариграда и 
Рима. Појава Богумила mije нитта друго него рс- 
акција против тих утицаја, 

Хоће ли та верска поцепапост бити сметн>а за 
ствараше духовног једииства код једнокрвнс бра- 
lic? Или he npocnclicnocT и увиђавност наигах вер- 
ских старсппша n њихова л,\ бав прсма нашем тро- 
имепом наро^ предњачити v стварању међусобне 
слоге и л.убавп, у стварпи.у namer лухопног јсдин- 
ства. Нека' би Бог дао да ово буде! 

Члап 16 Земаљског устава глаои: „Све школе 
морају давати морално васпитање и развијати др- 
жавл.апску свест у духу пародпог јединства и вер- 
ске трпелуивостп". 

У духу ове пдрсдбе, скорп свакој врстп наших 
шмола истаклут je њен задатак: да he се у њој ва- 
спитаиати у .4vxv вародног и државног једппстг.а n 
верске трпсл.пвости. 

Да ли namc шкше врше \-спешно тај задатак? 
IIeliy погрешитп ако кажем: пегдс врше, негде не 
врше. Зависи од народне средине у којој се школа 
иалази. He може без утицаја бити na школе pa- 
оталожење и мишл>ење средине. После двадесет 
година зајодппчког живота, ујсдпн.спп na npim- 
ципу да смо јсдан народ, г. Мачек и п.егови при- 
врженици, a ca њима удружена опозиција, тврдс да 
смо три народа. O томе се расправља no новинама, 
o томе се говори у Скупштини пародпој! To мора 
имати утицаја и на васпитање у школи. Племенскн 
сепаратизам Мачекон пма много присталица међу 
nponu'inini радпипима na западу наше државе. Ta- 
квп свакојако неће васпитавати омладппу у духу 
државпог'и иародпог јединства, њихов he утицај 
у том погледу б«ти негативан. Једне школе у Ha- 
rnoj землуи васпитаваће v духу једансгеа, a друге 
против. Једне he зидатн a друге рушити. И тако 
nama пациопална идеја у тколама има судбииу ЗИ- 
дања Скадра na Бојапи. 

Какве cv v том погледу прилике na иитим 
школама? Шта оне дају у националном погледу, 
у стварап.у југослоиепске пдеологије? 

Ранији Мппнстар просвете г. Стошовић, ухвом 
експозеу лањскс године у ово време, изнео je na 
одаову неке сгатистике да од 100 уписаних студе- 
ната na namc.M универзитету у Београду дипломира 
у одређеиом року, na време, њих 28. A од бсталих 
72 једпп отежу своје школовање у недоглед, дру- 
ги одустају од даљег школовања, трећи због не- 
успеха изгубе право на даље школовање, na lurc- 

ту и родитеља и државе (студент кошта државу 
око 6000 дин. годишње), a мнопи ,и помру од ту- 
бсркулозе и других заразпих болести. 

Матерпјалпе прилике naJBeher дела наших 
студената су веома тешке. Микад ппсу бнле горе. 
Раппјих година 1студент сиромашап могао je nah'H 
зарадс: пско зшослење код привашних, пеку др- 
жавну службу, држати копдиције. Данас je све то 
готово пестало. Број студепата je зпатпо порастао. 
Кондицијама се баве самп професори, a број ди- 
пломпраннх студената je толики, да и они сви не 
могу nahu места у државној служби. Чулн ere и 
читали у новинама како студенти продају млеко, 
тестерс дрва, служе no кафанама као келнери итд. 

Сиромашннх сгудената има мпого из свпх 
крајева, али су пајсиромашппјп онп из Црне Горе, 
Херцеговине, Далмације и Јужне Србпје. Колико 
су ти јадпици снаге утроигили, борећи се са крај- 
ЊОМ пемаштппом, док су гимназију сиршпли, да no 
TOM оставе своју бедну кућицу, да дођу v Неогпад, 
na универзитет, уверени да he ту наћи бол^е услове 
за жнпот и рад. Алн тек ту за њих настају муке и 
моралпе и'материјалне. Станују onn највише na 
псрнферији, tio пеколико у једпој пездравој со- 
бпци, без довол.по храпе и са рђавом храпом. Опи 
пате физички, пате морално, гледајући na другој 
страни богатство n Gec! Тако живећи n патећи по- 
стају плен туберкулозе и других заразппх боле- 
стп. Страховит je број туберкулозпих студената, 
ETO тако живи цвет наше омладине, наша 6y;i,\ii:i 
интелигенција! 

Да и.м још вите огежа живот долазе разпе 
велике таксе на универзпгету. Ту су учињепе na- 
učene олакшпце, али се даплома jom и дапас плаћа 
600 дин., и такса за испит од сваког предмета 50 
дипара. 

Није онда чудо mro су, у гаквим приликама, 
комуннстички агитатори пашли тамо повољно зем- 
л.иште за своју акцију. И са успехом. Маркспстп 
данас на ушверзитету домипирају. Па сс II>IIXOB 
угицај почиње да oceha и у средњој школи no 
негде. 

Ha универзитетима je најбоии део name омла- 
дине. Има nx, као mio смо видели, сжо 16 хиљада, 
Они he времепом постатп државни службсппци 
разиих врста, неки од Пзих васпитачи name омла- 
дине, коју треба да васпптавају у духу држапног 
и пародног јединства. 

Нездраво je, као mm видите, cian.c код namc 
омладине na упиверзитету. 

Држава и друштво треба да се побрину да се 
то стање поправи. Сиромашним стуДентима грсба 
пружити помоћ али самарићанску помоћ. 

Код оваквог стања на упиверзитету ипак ne 
треба очајавати. Један велики политичар, покојни 
Стамболијски namicao je књпжицу под насловом: 
„Какав треба да буде политичар". On на једном 
мссту те књижице пише: Непослушност мла1)ег чо- 
века je .KIKO објаснити. Младић између 15 и 16 no- 
дина ступа у своје пролеће. Тада почпн.е бујна 
формација његовог иптелекта и карактера. Taj 
период се продужава до 25 година. 

Код човека с једне сгране, зачип.у се фило- 
софске тежње за суштину и смисао п.еговог жи- 
вота, a с друге стране — код њега сс појављује 
силна тежп.а n Ho.i.a да се отресе родптел.а n школ- 
ске клупе  Он почин>е да гледа у себи нешто 
лично -своје, које назива оопсгаешш „Ja".... Човек 
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чинн најрискаитиије акције. СматрајуКи се иеу- 
страшивим, он тражи само такве подииге ... Човек 
je тада роб маште, оујиисти, својих осећања, crpa- 
стн. (Јд 20 ди 25 годиие ПОСТаје роб различигих 
теорија. Пасле оаих годииа, ои пачиље озбнљно 
да корегира ссое. Индивидуално „Ja" поправља ки- 
ренито, мен>а сс пид напором разума и живота .... 
Код шсга настуиа сталожшост, трезвеност, UOJCK- 
тиваа поглед, озбиљиа раоуђиваша, пригушиваше 
страста и дисциплииовање воље итд. За потврду 
овога мн имамо миого таквих примера из нашег 
политичког живота. 

A нашс школе и школоиање у искадашшиј 
Турској? Чим сам свршпи оидашњу Велику Шкилу 
у 1зсограду, отишао сам да служим у неослобо- 
г>еншл краЈевима, у Јужној Србији, и ако нисам 
отуда родом, ниса.м тамо рођеи. Постао сам најлре 
наставлик наше гимиазијс и учитељске школе у 
Окопљу, na сам у гим крајсвима остао свс до осло- 
oul^ciba, a ca малим првКИДОМ и иислс uciuGo^ciba. 
i ешкс су оиле тада тамошше нрилнке и за mini 
нарид и за наше школе. У туђој земљи, под туђом 
влашћу, тешко je радити у школама које су имале 
иаразито нацноналии карактер. 11a нпак ne можемо 
сс мноло жалити на турску власт, која je била до 
крајших граница толерантна. Тешкоће су бнле 
много Belic од разаих проиаганда. Тами je пуном 
паро.м радила иугарска пранагаида, грчка, румун- 
ска и наша. Свака од њих имала je свије школе 
осиовие u средње, Свака се од ших трудила да unu 
Екише приврженика прндобије код ондаипиег ста- 
новништва, a свака je од њих иалазила подршку и 
помоћ у слободиим својим надионалним државама. 
Борба je била огорчена, непоштедна, водила се 
iilicKo школа, убеђивањем, a врло често камом и 
реиолвером. Жргве су биле чссте, живскг врли не- 
оигуран, a Турске власти немоћне да таквом стању 
стану на пут. Сии с.мо били иаоружани револве- 
ри.ма, без њих се mije излазило на улицу. 

1003 годнне Јкжушали су Бугари да дигау 
устанак у тим крајевнма. Турци су уопели брзо да 
угуше тај устанак. Тада су миога села пострадала. 
1 lc успевши у том усганку, оргаиизиваве н иаиру- 
жане, шихове чете које су се криле no планинама 
улазе у наша села п стану ГОИИТИ nauie сељаке да 
прелазе на њихкзву страну, да иду у варош да се 
пријаве турским властима да су одсада Бугари a не 
Срби. Они имају да отерају или убију српске учи- 
теље, да приме бугарске. Дошли смо тако у опа- 
сност да изгубимо многа наша села. Да бн то осује- 
тили отпочели смо и ми са формирањем чета и са 
чстничком акцијом. 11a су тако радили у Грци. Чете 
су формиране и опремљене: српскеу Србији, бугар- 
скс у Бугарској, грчке у Грчкој. A тамо у Турској 
формирани су национални комитети, који су одр- 
жавали везу са четама, иат.еријалом их саабдевали, 
давали им шотребна обавештења, муницију и друго 
(бомбе, одело). Чеге образрване и опремљвне у 
некој од споменутих слооодних држава, ирелазиле 
су ноћу турску граиицу и хватале се планнна. По- 
стојали су н нарочити курири мештани, који су их 
водили и спроводили до одређеног места. 

И тако, поред борбе школом, поред мучиих 
убистава no градовима отпочиње и чстинчка борба. 
Чете се имале да се боре и прогав туђих чета и 
против турских војннка, јер ови су нх гоиили, често 
прсшалазили и са и.има борбу водилн. Борое су 

биле честе, жртве велике. У тој борби наше су се 

чете »стакле »раброшћу и успесима. Бто у таквим 
приликама, опаоним no живот сваког пашег npo- 
светног радиика, радиле су наше школе и наши на- 
сгавиици н учитељи. Слибодно се може pelin да je 
сваки од њих био у ратиој опасности. 
Али je интересаитно да je иеко силно самопоуз- 

дање владало међу нама, нека дубока верау Kpajibii 
успех.  Mame  школе  створиле су јаке  националпе 
омладиице,    гшово   фаиагике   националие.    Увек 
иоуздане, увек сигурне да nehe ннкад издати иа- 
ционалну засгаву. Из тм.ч школа изашао je најхра- 
брији   међу   најхрабријим   четничким   нојводама, 
Јован  Бабуиски, ранији  наш учитељ, за кога се 
иоже pelin да јте био јунак без страха и маие. Из 
гих школа изашао je легендарни јунак Лазар Ку- 
јуиџић,   na   сида   Доксим   Михаиловић   и   друпи. 

A камо су нашн 1)аци били јаког нацноналног 
ваопитања иогао бих вам навесзи иасу примера, 
али hy да спомеием само једно име. Зваосе Гли- 
горије Ђорђевић. Рођен je у селу Ратеву. Тамо je 
свршни   нашу   ооновну   школу.   Сеоски   поиа   пре- 
поручио ra да ra  примимо у нашу шшназију у 
Скопл>у.  Школа je била  са интернатом. Старији 
разреди   билм   су   учител.ска   школа.   Желели   -смо 
иначе да што више сеоске деце и из разних кра- 
јева сврше ту нашу школу. Примили смо и њега у 
школу. У четвртом разреду гимназије   нешто   се 
замерио једиом васиитачу. Био je жив, отворен, 
веома поштен, слобрдан. Учинио je нски несташан 
псиад. Васпитач ra реферише савету и on изгуби 
благодејање. Имао je да напусти иптернат. Сиро- 
мах, за шега je ra казна значила лишење даљег 
школоваља. Жао ми ra било, узмем ra у еиоју куКу, 
да му омогућим да  иосећује школу као екстерни 
учеиик. Идуће године примљен je опет у интернат. 
За време док je био код мепе, погине non у њсго- 
вом  селу Рагеву. Убила ra бугарска пропаганда. 
I Iona je on сматрао као свог добротвора што ra je 
послао у нашу школу у Скопл.с. Кад je чуо за то 
убиство три дана ништа mije jeo. Озбиљно се но- 
сио мишљу, да оде у Софнју, да тамо убије шефа 
Македонс»о-бугарске оранизације Сарафова и тако 
освети   попа.   Није   марио  да   погине.   Једва   сам 
успео да ra умиршм н од тога одвратим. Ледап про- 
фесор одржао je једном приликом у ђачкој дру- 
жини предавање o дијалекту нашега језика у Ју- 
ншој   Србији. У  томе излагању учинио je једпу 
напомену: да се у Малешу, где спада и село Ра- 
тево, у језнку oceha утицај бугарскога језика. To 
ra je грдпо л>утило, и то кикада није могао опро- 
стити то.ме прЈофесору. 

Свршио je нашу учителлку школу у Скопљу, 
добио за \ i.in-.i.a у своме месгу рођења и отишао 
тамо. Јављао ми се отуда чесго. Једно време je 
заћутао, није ми се дуго јављао. Једнога дана, no 
поверљивом човеку послао ми je гаиомо оиширно 
и у писму слику. Колико je било моје изнвнађење. 
Писао je ca граиице србијанске. Обучен je бпо у 
комитско одело, са бомбама и редспици.ма, са брзо- 
иетком у руди. llmiie ми да je сматрао да скромна 
учител»ска служба mije довсшна да се он одужи 
својој отаџбини (Србији) и своме народу, да je 
школу оставио, прешао у Србију, ступпо у једну 
опремлЈвну чету, да гако прелази граиицу и са 
четом иде у свој крај — Малсш. Прешао je и у 
једном сукобу са турсшм вбјсмом погипуо. Само 
такве нациопалнсте давале су наше школе тада у 
Турској. A у нашој гимназији и учител>ској школи 
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у Скопљу радили су одабрани наставннци. Да по- 
менем нвке од њих: гажојии Лука Лазаревић, бив- 
ши Министар просвете, покојни Петар Кочић, књи- 
жеиник и национални борац, покојни Влада Пет- 
ковић, доцније ректор na Београдском универзи- 
тегу, покојни Taca Пејантовић, покојни Милош 
Першић, песишс, Иијетро Кооорић, покојии Бог- 
дан Раденковић, заслужни национални радник, 
нрота Стева Димитријевићј доцнији професор Уии- 
ис1)зитета и декан Тволошког факултета, покојни 
Радосав АгатошовиК, доцнији народнн посланик, 
иокојии др. Александар Стаиишић, доциији бан, 
Јован Алексић, садањи сенатор, Светозар Томић, 
доцнији државни саветник и сенатор и други. Ди- 
ректор je школе био Илија Вучетић. 

Учитељи у школи, a нарочито управитељи no 
варошима, свн су радилн са пуно воље, одуше- 
вл>е11Ја JI самопрегоревања у народу. Школски рад 
je био сиоредан, a пропаганда, везе са чега.ма, са 
који.ма су имали непооредне везс, често одлазилн 
у шуму или у неко забачепо село, где се чета 
крила, састајали се са четницима и војводама, снаб- 
девали и.\ са потребама, обавештавали o кретању 
турских војннка, који су их тражили, н o кретању 
противннчких чета, — то je био главни 'рад! 

Бесмртна je заслуга коју су ови људи оваквим 
радом за нацију стекли. Многи су од ИјИХ поуми- 
рали, непр«зиати и заборављеии. Неки су још живи, 
незадоволЈИИ, шжучеии и заборавл.еии. Влада го- 
сподина д-ра Милана Стојадиновића требала би да 
се сети тих што су још у животу, да им да неки 
знак признања. 

Госиодо посланици, увереи да Влада гиспо- 
дина д-ра Стојадиновића управља мудро овом 
земљом, да водн паметно и сползну и унутјрашњу 
политику, да je показала у томе знатне уопехе, 
уверен да Мишстар финансија посподин Летица 
води мудро и домаћински финаноЈЈску иолнтику 
наше земље, да je лично исправан и честит, да све 
марЛ)Нво испигује, ништа ne остављајућн непро- 
верено upe ни што се на нешто одлучи, ja верујем 
да je тако оредао и ouaj Финапсијски закон, и из- 
јављујем да hy гласати за овај законски пројекат. 
(Бурпо одобравање и пљескање у центруму и на 
десници). 

Pretsednik Stevan ćirić: Reč Ima u ime grupe 
Jugoslovenske nacionalne stranke g. Dušan Ivančevič. 

Душаи Иванчевић: Господо пароднн посла- 
ници, после мог последњег говора којп сам др- 
жао у дискусији o буџету Министарства војске и 
морнарице 4 марта ов. г., ja са.м мислио да внше 
неИу у овој дискусији говорити. A што ипак данас 
узимам реч, узнма.м зато, шго сам патеран и при- 
оиљен једним бесрамним нападајем на целокупну 
скупштинску опозицнју, a у првом реду на Југо- 
словенску нацноналну странку и њсзпн клуб у 
овој скупштини. (Пљескање na левици.) 

Господо, ви ere сви виделн и чулп да je у дп- 
скусији o буџету Клуб Југословенске пациопалне 
странке настојао да што боље расветли сва пита- 
ња наше упутарље и сполЈне пол^итике n да je npe- 
ма сваком пнтању jacno обележио свој став. Го- 
ворпици Клуба Југословепске пациопалне странке 
ни данас немају шта да исправљају у својим го- 
ворима, нити у сво.ме држању. Њихово држаше MO- 
MO Gn се и са деснице да назове upe умерентм, 
него сувнше оштрим. Клуб Југословенске нацио- 

налпе странке je парочито у дискусијп o буџету 
Министарства војске и морнарице заузсо трезвеио 
и достојапствено држање n го су признали сви 
објективпп људи и са левице и са дешице. 

Али, господо, постоји једпа политичка група, 
коју je цела дискуснја у Народној скупштини стра- 
ховито нзненаднла, a нарочито je гу политичку 
групу ианенадила дискусија, која je ca иаше črpa- 
ne во1)ена o буџету Мипистрства војске и морна- 
рице. Господо, сви вп знате да je у име Клуба Ју- 
гословенске националпе страпке говорио свега је- 
дан јединн говорник н да тај говорник ни данас 
пе.ма потребе да једно слово брише из оног дела 
свога говора, који се односи на машу војску и на 
нашу народпу одбрапу, na ипак je и целокупна 
скупшгинска опозиција, a парочито Клуб Југосло- 
венске нациопалне странке обасут најтежим увре- 
дама и клсиетама ca страпе једне политпчке групе. 
(Протести na лсвици.) Од тнх увреда дулша je 
цела Народпа скуиштппа да се оградн, јер то су 
иападаји на част иолитичких људи, којима пико 
ne мол<е оспоравати љубав према Краљу, држави 
и народу, и у чију националну исправпост не сме 
нико сумшатп, a кммо ли да их јавио прља и 
папада. 

AKO je претставник Клуба народннх посланн- 
ка Југословенске националпе сграпке можда неко- 
га изиепадно, могао je да само угодно изпенади 
one, који су се бојалп да можда овај Клуб неће 
знати ни умети да осгане у грапицама објективне 
n трезвене критике једне наше устапове, до које 
мпого држе сви који воле ову земљу и који желе 
да се војска сачува од свпх партијских борби, су- 
коба и свађа. 

Господо, прегставпнк Клуба Југословенске на- 
ционалне страпке срдачиим речпма одао je пуно 
признање и поштовање иашој југословенској вој- 
сци. Клуб Југословенске нациопалне страике, ко.ме 
ирипадам, гласао je за буџет Министарства војске 
и морпарнце, али, вндите, raj nam идмерепи став 
према војсцн и повереље које смо војсцп изразили. 
ирахиинги je огорчило политичку груиу, не ојсо 
др. Мачека, na ни групу око Апте Павелића, него 
je страховиго изненадпо n огорчио ону џолитичку 
групу, која*сгоји иза „Словепца", главпог партцј- 
скор oprana господипа Munucipa унутрашњих по- 
слова. (Прогестп n негодовапЈС na леиицп.) 

Днскусија o буџету Министарства војске и 
мо|)11арнце бнла je 4 марта, a 8 марта допео je 
„Словенец"' у свом уводпом чланку пајтеже увре- 
де nponiB целе скупшгппске опозпције, a на приом 
месту протпв Југословемске иадионалне странке, 
коју чини одговорпом не за оно што je Ј.Н.С. до- 
иста урадила и изјавила, него за бестидпе клевете 
које „Словепец" у свом уводном члапку против 
ље доноси. Цела je Народпа скупштина сведок да 
je прегседник Клуба Ј.Н.С., одмах у почетку свога 
говора пстакао то, да ми сви и са левице n ca де- 
снице и сав наш народ внсоко издпжемо изиад 
дневне политике два фактора, a то je Краљ и вој- 
ска. Свн сте ви, господо, одобравалн кад je прет- 
ставпик Лугословепске пациоиалпе страпке казаи 
да су то две светиње у које нико не днра. ,,Сло- 
венец" у уводном чланку каже, да je скупшгипска 
опозиција коју води J.ll.C. — уввк кад говори o 
опознцији овај лист стално тврди да je води Ј.Н.С. 
— каже у уводном члапку како се полптнчка група 
иза „Словенца" страховито разочарала у опозици- 
ју, јер je она и овога пута доказала да њој нишга 



STENOGRAFSKE  BELEŽKE 1005 

није свето, na ни ono што je свето „целом југо- 
словенском народу". И даље каже тај opran го- 
сподина Корошца, Министра унутрашњих послова, 
да je Ј.Н.С., која водн целу опозицију скупштин- 
ску, „наредила једном од својих посланика да са 
говорнице Народне скупштине уирља нашу војску 
и   изружи љезине старешипе". 

Гооподо, no закључку Клуба Ј.Н.С. говорио je 
у име Клуба један једини говорник и ja вас по- 
зивам IIOHOBO за сведоке, друговн и пријатељи, да 
тај говорник пијс казао ни једну једину рсч не- 
повољиу за војску. Лко je било неиовољних речиј 
OHJLO je можда против Владе нлн на рачун деснице, 

■ али за војску ннје било ни јсдне јсдиие неповољне 
рсчи. „Словшец" све народне посланике на ле- 
вици, где седе толикл људн часна имена и часпс 
црошлостл, све те иосланике на левици, ваше дру- 
гове садашње и бивше, јср сте вн сви били скупа 
са нама, проглашава непрлјателлима државе. „Сло 
венец" кажс како су ua галеријама Мароднс скуп- 
штине седели прегставннци страних држава, како 
су седели претсгавпици стране штампе и ти су 
npei ставницн страиих држава и стране штампе гле- 
дали шта ради та банда на левнди и „запаљеио су 
слушали тог говориика, запаљсни су гледали оио- 
зицију која му je пљескала и зачуђено питали из 
које се неиријагељске државе увукла у народни 
храм Југослоиенског народа оаа група људи, међу 
којима се најдрскнје размеће Ј.Н.С., ова група, ка- 
жемо, која je иеирикрпвено изражавала своју ра- 
дост кад je њезин заступинк na говорници оез 
стоада ружио noiioc Југаславије —■ љезину војску". 

AKO je и био један говорннк са левице који 
je крнтиковао рад у Миннстарсгву војске и којн 
je .критиковао и самог Министра војске каи шес1)а 
тога Министарства, ни он ннје нападао војску 
нитн je прл.ао част наше војске. Али ма каква 
била критшса тога посланика са левице, нн ои im 
iteroB говор немају никакве везе са клубом Југо- 
словенских иационалних шослаиика. (Граја, при- 
говори и смех na деснпцн). ГОСПОДЗ са деснице сс 
смеју, али ja знам шта овај њихов емех значи. 
Они би хтели да тога послапика мстпу на рачун 
Југословепске националпе странке онда када им 
то конвенира. Господо, с.мсјте се ви, али кажите: 
да ли се сме критиковати једно државно надле- 
штво и шеф тога државног надлсштва. Ако ,мн- 
слите да се 'Не сме критиковати рад садашшег 
Министра војске, олда вас ja питам: како смете ви 
са деспице скупа с неким минисгрнма да критику- 
јете рад бнвшег Министра војске? Ако се не сме кри- 
тиковати рад генерала г. Марића, онда се не сме 
критиковати рад ии ранијег Мшшстра војске г. 
Петра Живковића. (Пљескаше на левици. — Гла- 
сови на десници: Али Петар Живковић je полити- 
чар!) AKO господа са деснице мисле да треба бра- 
нити ауторитет само активног Мипистра војске, 
a не и онога Мииистра војске, који je сада у пен- 
знји, оида ja изјавл>ујем ово: Ако ви, господо са 
деснице, и даиас стојите на становиш.ту да ранији 
Министар војске г. Петар >1(ивковић није за вој- 
ску све урадио што je требао да уради и ако ми- 
слите да je г. Марић обмануо Иародну скупшгину 
својим извештајима o разлозима зашто наша вој- 
ска није боље опремљена, нзволите поднети пре- 
длот за скупштинску анкету да испита рад г. 
Петра ЖивковиКа као Микистра војног, a ja вам 
кажем да he цела левнца гласати за тај предлог. 
(Бурпо пљескање на левици. — Настају објашше- 
и.а лзме^у посланика са левице и деснице). 

Preisednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, mojim vas da ne upadate u reč gospodinu govor- 
niku, a Vas, gospodine govornice, molim da na- 
stavite. 

Душаи Иванчевић (иаставља): „Словенец" je 
упоредио народне шосланике са левнцс са nenpii- 
јатељима државе, н у своме чланку удара на чело 
опознциопих посланпка гори жиг од опога који 
noće усташе Анте ИавелпКа. „Словепец", којн je 
орган г. др. Корошца, назива пародне посланике 
са левице разбојннцима и злочинцима којима није 
ништа свето. (Оштри протести na. левици. — 
Др. Мирко Kociih лсучно протестује.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
molim Vas da razlikujete ono što pišu jedne novine 
od onoga što kaže jedan Ministar, i za Sto on jedino 
nosi odgovornost. 

Душан Иванчевић (паставља): „Словенец" у 
томе свом чланку протнв Југословенске нацио- 
налне страпке, која no шему стоји иа челу опози- 
ције, кал{е дословно оао: „Југословенска нацио- 
нална странка употреољава у својој борби за 
власт сва могућа средства и не задржава се ни 
пред чим, што може да послужи љезишш циље- 
вима, већ je потезала револвер и у Скупштини 
пуцала на министре"... (Др, Мирко Дошси npn- 
говара)... „Веже се са највећим народпим душма- 
нима, са рушитељима дрл^аве и са комупистима..." 
(Др. Мпрко Дошен поново оштро приговора). 

Prttscdtiik Stevan Ćirić: Gospodine Došenu, mo- 
lim Vas da ne vredate! Gospodo narodni poslanici, 
parlamentarni režim zahteva pravednost. Nemojte op- 
tuživati jednog Ministra za ono za šta on nije odgo- 
voran. (Prigovori na levici). Ja sam, gospodu posla- 
nici, ovakvu optužbu protivu jednog dela našeg 
narodnog Parlamenta, protiv jedne sirane u ovome 
Domu, osuđujem sa ovoga mesta. (Pljeskanje na 
levici). 

Душан Иванчевић (наставља): Госпоро, сам 
„Словенац" признаје да су му била потребна чи- 
тава четири дана док се снашао од страховитог 
разочарања услед нашвг држања у дискусији o бу- 
џегу Министарства војске и морпарпце. Đaua je 
jacno зашто je то разочарање настало. Редакција 
„Словенца" већ je била спремнла чланак o страхо- 
витом скандалу који чипи Југословенска нацио- 
нална страпка у дискусији o буџету Мипистар- 
ства војске и морнарпце, на основу оних гласова 
no којима се рачунало да hc та дискусија бити 
веома бурпа. И вероватпо je члапак ono слижеп, 
a међутим телефонски извештај био je у сасвнм 
другом смислу, И онда je пастало у редакцији 
запрепашћење и требало je да npol)y пуна четири 
дана док je редакција „Словепца" смислила ono 
што није истинито, na да те своје пеистине пре- 
баци на рачун Југословспске иационалне странке. 

Господо, „Словенец" каже како пуна чешри 
дана није хтео да проговори o томе скандалозпом 
држању посланика Југословенске националне 
странке. Они су чекали да проговори бар штампа 
опозициопа, штампа Југословенске пациопалне 
странке, да поправн понашаље својих заступника 
у Народној скупштинн. Мислили смо да ће се пз 
њихових редова подигнутн талас огорчеља и да 
he се бар штампа оградити од ових жалосних 
претставника народа..." 

„Словенец", бацајући најтеже погрдс na це- 
локупну опозицију IH специјално на Југословепску 
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странку прави ce као неки браннтел. Југословеи- 
ске војске. A баш тај чланак „Слове.нца" запрепа- 
стио je све што je у Словенији национално, јер су 
људи у први мах помислили: пгга je тим нашим 
људима, зар je збиља опозиција толико полудела 
у својој борбн да ништа нс пушта у миру, na ни 
војску! Taj чланак je произвео негативан учинак 
у Словенији. (Прнговори на левици и усклици: 
Ha галерији je уредник „Словенца" Смодеј! Да 
ce удалл! — Граја!). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo, molim vas za 
mir! Ponašajte se parlamentarno. (Jovan Nenadović 
prigovara). Gospodine Nenadoviću, opominjem Vas na 
red! (Jovan Nenadović ponovo prigovara) Gospodine 
Nenadoviću, opominjem Vas po drugi put na red! 
(Jovan Nenadović i dalje prigovara). Gospodine Nena- 
doviću, nemojte da primenim u potpunosti Zakon o 
poslovnom redu! (Jovan Nenadović: Izvolite prime- 
nitil) Gospodine Nenadoviću, opominjem Vas /opisa- 
nom opomenom na red! (Jovan Nenadović i dalje pri- 
govara). Gospodine Nenadoviću, izvolite zauzeti svoje 
mesto i izvolite se pokoravati odluci Pretsednka, jer 
ću inače morati primeniti najstrožije kazne protiv 
Vas. (Žagor i prigovori na levici). 

Ja sam odgovoran za red i mir u Narodnoj skup- 
štini, i moja odgovornost pred većinom ima sigurno 
svoje granice. (Jovan Nenadović: Dosta je sa uvreda- 
ma. —■ Prigovori poslanika iz centruma i sa desnice 
prema narodnom poslaniku Jovanu Nenadoviću). Go- 
spodine Nenadoviću, ja Vas poslednji put opominjem 
na red. 

Душап Иванчевић (наставља): Господо, пре- 
варио би ce онај ко би помислио ... (Објашљења 
изме1)у народних посланика Јована Ненадовића n 
Милана Лазаревића), 

Господо, вара ce сваки онај којн би лшслио 
да „Словенец" нде само за тим да напакости своме 
политичком противнику у Словенији — Југословен- 
ској националној страпки. Ja hy, господо, да вас 
упозорим на то шта je „Словенац" заправо хтео 
са овим писањем: on je хтео да иа овај начин 
изврши индиректан нападај на југословенску 
војску. Хтео je да каже да je тачно ono mro je o 
војсци говорно г. др. Крек, хтео je да каже: „Ето, 
видите, оно што je говорио др. Крек тачно je, јер 
ево и Југословенска национална странка то псто 
тврди и износи још и горе ствари o југословен- 
ској војсцн. (Гласови на левици: To je језуитизам!) 

Господо, „Словенец", изшшљајући најтеже 
нсист-ине o држању цсле опознције, a специјално 
Југословепске националпе странке, каже дословно 
ово: „Нама ce гади овакав рад који je разголитио 
иату опозицију у којој je иајгрлатија Југосло- 
венска национална странка п iic налазнмо погод- 
иих израза да бисмо приказли ibeuo лице онако 
како je у ствари и како оно изгледа данас без 
маске", н завршава овако: „Али блато које je на 
војскухтела последњих дана да баци опозиција, 
у којој главну улогу игра Југословенска нацио- 
нална странка, са свнма својнм једномишљепици- 
ма и са целом својом штаипом, naujlie иатраг на 
хулитеЛЈе." 

Господо народни послапици, ja апелујем na 
све вас, и са деснице ,и са левице, ви сте били свн 
сведоци шта ce овде говорнло 4 марта, ja вас по- 
зивам да будете моралне суДије у овом писању 
„Словенца", да будете моралне судије у једној 
политичкој   борби у којој   ce   противник не жаца 

никаквих, na ни најпеморалпијих средстава, само 
да (Панесе пакост другој страни. Taj политичкп 
иротивник ие преза од увреда ни онда, кад човек 
изи1је на ову говорнипу да говорн с највећом 
ncKpcHomliv n пајчнстијим срцем. 

Господо народни посланици са деснице, ja 
признајем да je вама доста тешко веровати у сже 
ono што посланици са левице говоре o приликама 
у Словеначкој, Хрпатској n осталим крајевима 
иаше државе где су југословепскп националисти 
бесправни гра1)ани и где трпе притисак и од вла- 
сти и од маса, ja признајем да то вама није лако. 
Али, господо, ви сте сви сведоци онога што сте 
чули 4 марта, a сада сте чули и то шта „Словенец" 
mirne и говори o нашем држању, n прсма томе, 
што сте онда видели a данас чули, ви no томе су- 
дите са каквим ce политичким противником има 
да бори наш југословенски пационални елеменат 
у Словеннјн. И кад, господо, клерикалпа штампа 
исто таквпм нападима оптужује n остале наше на- 
родне оргаиизацнје, a пре свега југословеиски 
Соко, опда можете сами да судите no овом слу- 
чају колико љнховом писаљу може да ce верује. 

Господо, овај чланак „Словенца", који сам 
овде цптпрао, паводн нас на неколпко тешких кои- 
статација, којс ми пије лако консгатчлвати, али које 
као шолитички човек морам да кажем пред поли- 
тичмим људима. Кад најјача олозициона група у 
расправи o једпом деликатном питању заузме ко- 
ректио држање за које je добила признање и са 
лева и са деспа, na и из самих мивистарских клупа, 
n када ce потом јаил.а јсдпа владпна полишичка 
група, која преко свог партиског oprana изражава 
„болно изненађење" због тога нсправног држапза 
ппозиције, онда je, господо, jačan знак да таквц 
људи нпсу достојни да воде државну политику, 
када њих боли и нанеиађује ишравно држање њи- 
хових ирогивппка. (Одобрап.е иа левицн.) A Дру- 
ro, гооподр, micaibe „Слоиспца" jacno показује mra 
су људи иза тога лпста очеживали 4 марта. Они су 
очекнвали скандале, они су ce иадали да ће .Iy- 
гословенска напионална странка компромитовати 
ce у тим скандали.ма, a кад je место тога Југосло- 
венска националиа странка преко свог Клуба изра- 
зила noiuTOBaibe војсцп, то je опу групу поразило 
и изазвало код ii>e страховпто огорчење и нзне- 
нађење. 

Господо, ja сам слушао господипа Министра 
унутрашњих послова у Фипансиском одбору како 
он са миого очинске л.убавш говори o усташа.ма 
који ce из инострапства враћају у нашу земљу и 
како он све те усташе дочекује са пуно пажње и не 
прави n.M ипкакве сметње. Мо док ce господпи Mn- 
пнсгар унутратњик послова весели повратку уста- 
ша у Југослаиију, дотле његов лист изражава сво- 
је огорчење што југословспски националисти још 
увек стоје na липпји југослпвепске пационалне по- 
лптике, on je готоно очајан mro пацпоналисти упр- 
кос свих шамара, упркос толиких q5aiMoheH>a н по- 
грда, које ce већ годанама на ii)Hx сипају са свих 
страиа, joni увек упорно сгоје na тој линнји и nii- 
како ce na дају ca ње помакнути и приближиги ce 
onoj линпји на којој стојс усташе Анте ПавелпКа, 
A одлазак југословепскпх националпста са југо- 
словенске нацисшадне лннпје што внше у лево био 
би naJBclui триумф за „Словепец" и за све који 
иза њега стоје. (Одоравање на левицн.) Господо, 
кад „Словенец" o ствари.ма, за које ere ви сви све- 
доци, кад on o говорима који су запнсапи и у сте- 
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нографским белешкама и које стоје овде као до- 
кумснат нашег рада, кад он o тим стварима овако 
бестидио пншс иред лицем целе Југославије, целс 
Народне скупштине и јлпности, оида, господо, мо- 
жете мислити како изгледају поверл.иви и строго 
поверлзиви извештаји л^уди који стоје иза тога 
„Словенца". (Одобравање на левици). 

Поставл>а се, господо, питаље да ли се може 
господину Корошцу као Мниистру унутраши.их по- 
слова и као вођи тс политичке групе у Словенији 
да за.мери оно што пише његов главни партиски 
орган у Словенији. Господо, може се замерити и 
мора се замерити, јср партиска штампа ггише оил- 
ко како во})Ство жели, опако како вођство нарелч. 
(ОдобраваН)е на левици.) Један политичми вођ од- 
говоран je нс само за свпј рал, пего и за рад оне 
групе коју води, одговоран je и за писање штампе 
коју ои води. (Одобравање на левици.) И када би 
смо i\ni, господо, узели да господин Корошсц лично 
колико може служи са највећом ишреношћу и од 
свег срца интере-сима држпне и народа, ми; гоопо- 
до, не вилимп утицај тога и.оговог расположења 
на »ајближу групу која стоји око њега, ми нс вн- 
лимо тај упицај на лист који тумачи политик-у Лу- 
гословенскс радикалне заједнице у Словеиији и ис 
видимо тај утицај на оне који иза тога листа стоје 
и који га читају. (Лр. Војислав Дошен: Данзс je 
„Словснец" запленЈен због писања o Хитлеру!) 

Господо, господии Корошец јелно гопорп у 
Београду, a његов лист и његова пајближа око- 
лина сасвим лругојаче гтишу и говоре у Љубљани. 
Господни Драгиша ЦветковиК je 2 марта n. г. из- 
јавио пред Наролиом скутптииом да je шестпјп- 
нуарски рсжим дао миого одличних ствари и ja 
сам ту иајаву господина UBCTKOBulia похвалио, 
иако je ona дошла не у дванаестом, него у трише- 
стом часу. 

Господии лр. Корошец сагласио се са изјаил.ма 
гооподина Драгише Цветковића и одао му и при- 
.•:ii iii.c за све оно што je ои казао овде прсл нама. 
Али, гооподо, „Словенец", opran роспсдина д-ра 
Коропша, mecT дана накпн тога у овом истом увод- 

■HO'M чланку, тај исти рсжим, који je похвалио го- 
сп.О!ДИН др^ Корошец и гооподш Цветковић, он тај 
исти |режим назива неморалним, јер да се у својој 
влалавини „служио неморалним оредствнма". 

Господо, мсни je жао што се са шим срамним 
на)падајима ,,Словенец"-а на опозицију и специ- 
јално на наш Клуб сагласио и јсдан београдски 
лист, a то je „Самоуправа". Само „Самоуправа" 
нема такве језуитске веттине као IHTO je има ,,Сло- 
венец", и зато „Самоупраиа" геије умела да ствар 
изведе опако као „Словепец". Док „Славенец" ван- 
рслиом вештшом баца у лице Лугословенскс наци- 
оналне странкс најтсже ттогрде за ono што сс до- 
годило изван круга и.езине организацијс и и.еног 
Клуба, или се уоппггс пигдс mije пи логолило, 
дотленевешта и неспретиа „Самоуправа" у јелном 
и истом броју на првој страпи оптужује Лугосло- 
тпску националну странку за све о.но тто се овде 
догодило 4 марта, a na rpclioj страпи хвали Југо- 
словвнску иационалну странку што сс није повсла 
за окима који су — no њезином мишљењу - пра- 
вили незгодне ствари. (Смех и граја). 

Господо,-настала су тешка времена у целој 
Еврочт. Настале су тешке прилике за ueo свст, na 
и за нашу државу. Ja, господо, нећу, говорити o 
оиим тешкпм догађајима око нас који нам задају 

много бриге, него ћу се задржатп na нашим уну- 
трашњим приликама. Гооподо, догађају се ствари 
QKO нас које пзазпвају пашс чуђење, изншађење и 
запрепашћење. Али, господо, има и у пашој земљи 
ствари које исто тако изазивају наше чуђење, да 
ми сви гледамо у чулу, шта се oeo догађа. Ево, 
господо, пастала су таква врсмена у нашој земљи 
да клерикалци и франковци спасавају Југпславију 
од југословенских пацпопалиста, ол српских рат- 
ника и нооилаца Карађорђеве Звезде, од српскс 
амладине и од српског свештенства! (Бурно одо- 
бравање и пљвскање на левици). Настала су, 
госполо, времена, када се свс ono mro je npo- 
тивно рсжи.му трпа у ко-мунисте. Настала су врс- 
мена када се сва наша омладина пазпва комупп- 
стима и осим пендрека ништа се друпо ne упо- 
требЛ)ава да се та омладина доведе na лииију југо- 
словенске народне политикс. Господо, прошле го- 
дине једна цела нацишална црква била je отсрава 
у најоштрпју оггозпцију прсшв Владе безумним 
нападајима на верске и пародпе светнње. Народ je 
Есуидачен због једног закопа o којем дапас са 
одвратношћу говоре господа са дсснпце и са мини- 
сгарских клупа. (Глас са десницс: Ta je стпар свр- 
шена!). Баш због тога, гпсподо, што mije срећно 
овршена, за њу носе олговорпост сви они који седе 
у Влади. За опу господу која нису батинана ona 
je добро свршена, али ко je погинуо, за mera сс 
није добоо свршила. За те догађаје посч одго- 
ворпост Влада као и деспииа која je такву Владу 
помагала. Али, ипак, иако сви члапови Владе noće 
олговорпост, ja ћу отворспо да признам ла ипак 
та олговоришст није јелпака, јср ппко нсће моћи 
да терети гооподипа д-ра Спаху за Конкордат исто 
онолико колико посподииа д-ра Стојадиншића и 
госполппа д-ра Корошца. 

,Та ни господина Стојадиновића ne могу да 
тсретнм онолико колико имам права да теретим 
госполипа Koponma, и ja верујем ла je баш го- 
■сполип Кпрошеп био онај, који je госполипа Сто- 
јадиновића павео на зло. Вилите, господо, кал ie 
питан.е конкоплата коначно решавано, онда ie 
господин Стојалиповић за љубав измнрсп.а са 
српском прквом жртвозао сав свој углед, жртво- 
вао je углсд ложавнс власти, алн зато господип 
Корошеп, кал je требало дати сатисфакцију срп- 
ској православпој цркви за тсшка поиижења која 
су joj папста, mije хтео да жртпујс mi једног свог 
полицајца, a још мање себе и свој положај. 

Госполо, Влада коју данас имамо прел собом 
добила je 1935 године задатак да прикупи све 
копструктивне снаге у земл.и. Taj задатак она 
imie остварчла. И ne само да га ни1е остварила, 
псго га неће mi остварити све дотле, док у moi 
седи госполин локтор Корошеп. jen ви сто и из 
овог случаја који сам навео видели, какво je огор- 
чење код mera изазвао Један конструктиван акт 
П)егових политичких противника, na можете прст- 
поставити у какво би огорчење он дошао кал би 
морао још и да власт дели са пппм својим поли- 
тичким горотивницима, којс овако тешким неисти- 
нама папада. 

Госполо, Влада господипа Стојадиновчгћа пре- 
узела je на себе и ту задаћу да реши мпога полп- 
тичка питања, у прпом реду да учнни све ono што 
може да послужи ликвплацнји хрватског питаи.а. 
И сад иматс, господо, пред собом амандмане вла- 
дине, у којима она тражи овлашћење да може no- 



1008 XXXIV REDOVNI  SASTANAK -  14 MARTA  1938 

степено приступити увоНељу тако званнх народ- 
,них сампупрпна, којс треба да \твод11 сваки Мини- 
стар за себе, уредбама са закопском снагом, и тп 
не у целој земљи подједнако и у исто време, него 
онако како то буде конвенирало Влади, и тп све 
без Народне скггпптине, na чак и бсз скутштин- 
ских одбора, (Сретен Кузељевић: To mije тачно! 
НиЈе бсз Скупштине и без скупштинских одбора. 
Дедер, прочитајте нам тскст амапдмана где то 
пише!) Господин посланик Кузељевић ми доба- 
цује да iinje тачио ono mro сам казао и позипа ме 
да му прочнтам амаидман где сам то нашао. A ja 
молим господина Кузељевића да он мени покаже 
тскст у комс стоји да he те Уредбе бити донеоене 
уз учешће Скушптине и скупштинских одборп. 

По предложеном амандману one Уредбе имају 
да м данесу без Скулшткне и бсз скуппгтискчх 
одбора и жалим што видим да има народних no- 
слагаима који he гласати за onaj змандман, иако га 
нису ии прочитали. Овако увођење народних са- 
иоуправа, како то треба no овим амандманима да 
буде, то je тсшка увреда за све one који се боре 
за увођење у живот самоушрава у nanio j земљи. 
To je уврсда ne само за оне Хрвате којима жели- 
ио да изађемо са народним самоуправама у су- 
срет, него je то увреда и за све нас који с.мо тра- 
жили те уредбе у корист оређивања наших при- 
лика. MIICVIIIM да не греба ни да доказујем да 
ппакви амандмаии тсшко унпжавају углед цел! 
Народме скупштиве и Сената. 

Господо. Влада назива режим који je био пре 
II>C, диктаторсмим и реакционарним режимом. П 
кад сада тражи овлаштење за дрнршење ових на- 
задних уредаба, ona тврди да je ona тс методе 
наследила од ранијег реакциопарпог режима. Го- 
сподо, ни једиа Влада иије толико загазпла у 
реакцију и толико сс удаљила од демократије као 
ona садап.а Влада, a која je 1935 г. дошла са бар- 
јакпм великих политичкпх слобода и пгароке де- 
мократпје. Onaj режим npe n.e нити се звао демо- 
крлтским пити га МИ дппас тако називамо. To je 
био један прелазан режим диктатуре у лемокра- 
тију. И тај режим, који себе никад пије назппао 
демократским рсжпмом, тражио je од Иародпе 
скупштине само то овлашћење да може економска 
и финансијска ггитања да решава урелбама са за- 
конском спагом. и стара НарОДНа скупштина, у 
којој смо били и ми са левицс и ви са десиице, 
дала je Влади то овлашћење с тим да се свака 
уредба има да донссе прсд Фткшсијгкп одбор Hsl 
одобрење и нп сагласиост. 

Режим др. Стојадиновића тражпо je овлаш« 
l.ciha мпого шира и већа одмах joni 1935 гадине. 
Влада лр. Стојадиновића тражила je овлашћења 
од Скупштипе да може пстим путем и иачипом до- 
нети политичке законе и ona се Скупштина одре- 
кла свога законодавног права и дала Влади овлаш- 
ћеље да може и без Скупштипе донети тс важне 
полигичке законе, само je у том рлпијем овлаш- 
ћењу било ипак npcinuljcno барем то да сс ти no- 
литичми закони имају доиети v саглашости са 
скупштипским и сенатоким одбором. Међугам, ево 
данас Влада и дал.е гази у реакцију оиим амавд- 
мапом у § 67a, којим тражи од вас да можо путем 
уредаба 'заводити „народне самоуправе", и пим 
аиандмавом Влада се изричито одриче сзваке са- 
радп.е са Скупштином и било каквим скупштин- 
ским одбором. Влада тим ашндманом хоће да 
реши сама једпо крушш политичко ппташе за које 

чл. 97 Устава изрпчпо наређује да се има peiunjii 
путем закона, a не путем  амапдмапа  и уредаба. 

Господо, те такозване „народне самоуправе , 
које Влада обећава  народу, она не даје народу, 
иего она те самоуправе обеКава бановима и поли- 
цији, и доноси те Уредбе и канн нх доносита, без 
мкакве  сарадњс  са  народним   претсгаввицима У 
Скуппшшп и Сепагу, na чак и без икакве пакнад- 
не саглашости њпхове. Пнта се, зашто Влада то 
чини, што je њој потребпо да бежи од Народне 
скуппп-ипе. Влада има двотрећипску већипу у Ha- 
родној скуппгппи! ii скоро четпрппстипску већину 
v Сепату, има већипу сигурпу и поуздану која he 
донети свс ono што Влада буде енергпчпо захте- 
вала, a машина, која седи у Скупштпни н Сепату, 
не бп својом критиком била Влади na штету, него 
би  само  послужила na  добро и  Владп  и иптсре- 
спма   парода   и  држпве.   Па  ппак,  видите,  Влада 
неће да у томе питап.у сарађује ни са левицом ни 
са десни110м, мего тражи овлашћење да сваки Ми- 
ппстар рвшава то питаље сам, само зато што она 
хоће да да овакој покрајини онолико самоуправа, 
колико  оиа то буде хтела. По овомс амапдману 
биће толпко  „пародппх спмоуправа"  колико има 
бановина, и може се догодити то, да he Дравска 
бановииа, ако остане г. Корошец на овом положа- 
ју, имати толико широке самоуправе да he Словени- 
ja стајати у чисто фсдсраппипом однооу прсма Лу- 
гославији. Можла he и Савска и Приморска бано- 
иина иматп псто толике самоуправе, a може сс до- 
годити вама, господо са деснице, да he баш српске 
бановине, Вардарска,   Зетска и Моравска   остати 
без икаквих самоуправа. И то, господо, што влада 
таквим Уредбама да, ona може свакпга маса и да 
одузме, a то нарочито лако може да учини влада 
која после ове дође. Па када се тако једно крупно 
питање   решава   Урсдбом.   која се може   свакога 
часа повући, опда je то пут у апархију, јер овако 
настаје  неједнакост у земљи  и  настаје  потпуна 
пгсигурпост за све оне односе који се заснипају 
на тим уредбама. Разуме се, да hc такво стаље, 
које he  се  из тих   уредаба   изродити,   изазватм 
велико незадовол.ство у целој земљн не само кол 
Хрвата и Словенаца, нсго можда najminic баш код 
Срба. Али, господо, onaj који je навео Владу на 
тај амандман, тај има свој плап и он зна шта ради, 
али je мени јако жао да остала господа која седе 
у Влади не виде те његове планове. 

Гооподо, Југословепска иационална странка je 
и др. Мачеку и целој Удруженој опозицијп отво- 
peno н поштепо казала да ми не пристпјсмо на 
федеративно уређење државе, али смо мп чсто 
тако отвореио n noniTCHO казали и кажемо да смо 
за најшире бановинске самоуправе у границама 
Устава којн имамо. Mu смо за најшире народне 
caMoviipanc, али самоуправс слободног иарода у 
слободпој земл.и. (Одобравап.с и пл.ескаље Ha 
левици). 

Господо, ми смо годинама нашдани да смо 
највбћа сметња споразума Срба и Хрвата. Овај 
амавдман најјаоније показује ко je та највећа 
ометња да сс Срби и Хрзати ne могу да споразу- 
меју. Овај амапдман показује да je Влада та која 
ne иде пуном вол.ом за тим да сс та питања 
среде и да се Срби и Хрватп једанлут измире. За 
споразум Срба и Хрвата ne иде гппим срцсм ни 
г. др. Стојаднновић ни 'оно друштво око њега, јер 
кад би се споразум направио он би морао делити 
власт  са  Хрватнма и скупа  са  власти и сва  она 
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добра коj a ca влашћу и уз власт долазе. Споразум 
са Хрватима не жели ни др. Спахо, јер би он онда 
био много мања сила; алч онај који најмаље жели 
споразум, то je г. др. Корошец. Он je највећи не- 
пријатељ споразума Срба и Хрвата, јер он зна да 
док нема тога споразума он je у нашој држави 
прва политнчка сила, a чим би се направио спо- 
разум Срба и Хрвата, он би од прве политичкс 
силе одмах постао последња политичка сила у 
сложној и сре1)еној Југославији. 

Господо, настају тешка времена у целом све- 
ту, na разуме се да ни ми не можемо да будемо 
безбрижни. Настају времена кад треба цео наш 
народ да се збије у густе редове и да сав народ 
буде прожет духом јединства и једном вољом у 
во1)СИ>у основних припцииа наше државне н на- 
циоиалне политике. 

Mu, господо, у нашој држави немамо ни Xm- 
лера, ми нема.мо ни Мусолннија, мн немамо ни 
Кемал паше, немамо ниједнога државника сличнога 
НјИМЗ, који бн се одликовао јаком вол>ом, високом 
интелигепцијом, a нарочито оним ауторитетом, 
који они уживају у својој држави и у своме na- 
роду. Jep, господо, ако и имадемо л.уди и са јамом 
волјОМ и са интелигеицијом и поштењем, али ис- 
мамо људи са таквим ауторитетом као што имају 
ови државиици. A оии имају тај ауторитет због 
тога, што су га стекли у тсшкој и дуготрајиој 
борби н mio сав народ верује у њих да они сву 
снагу свога ума и воље посвећују напретку државе 
и народа и зато што je народ у то уверен, зато и 
стоји уз ibHx свим срцем и свом душом. Меии je 
жао што после великога ауторитета, «оји смо ми 
изгубили 1934 годние, данас немамо ни једнога 
државника у нашој земл>и који би могао око себе 
да окупи сав народ. Али, господо, када ми такве 
личности немамо, a народ треба да се окупља, онда 
треба потражити снагу државе тамо где joj je 
корен, a то je у народу! (Пљескање na левици). 
Ми се, господо, морамо на народ ослонип: свом 
снагом. A то ћемо MOIIU само онда, ако се народу 
даду иуие политичке слободе, ако дадемо иароду 
герилике и могућиости да слободно изражава своје 
мишљење и своја увереља. И када-се народ окупи 
око својих првака, које сни СВОЈОМ слободном 
ВОЛуом изнесу иа површину, онда ти прваии, које 
сам народ истакне на површину својом слободном 
BOjbOM, треба да се окупе око Краља и да скупа 
с Краљем пораде на добро нашега народа и иаше 
државе. (Одобравање на леаици). Али, господо, 
Влада у свом целом политичком раду бежи не само 
од народа где je у мањини, него бежп и од 1 [ародне 
скупштине, где je сигурно у већини, и сву сиоју 
наду полаже у банове и у полнцију. Можетс путем 
чродаба давати и одузимати „самоуправе", али 
таквим уредбама И такви.м самоуправама ne може 
се, господо, постићи попгген споразум са Хрва- 
тп.ма, НИТИ се могу средити прилике у нашој земЛ)И, 
a без сређених прилика и без мира и слободе, нема 
држава ону снагу коју треба и коју мора да има. 
Господо, времена која долазе траже велику држа- 
ииичку памет, траже широко фце спремно иа нај- 
већа праштања и прсгараи.а, траже јаку вољу за 
миога лична n партиска одрицан.а. Али ми, код 
људи KOJU стоје на челу наше државе, не иидимо 
свега тога што сам набројао. Ha мелу државе стоје 
људи са ситпим личпим и партиским рачунима на 
штету државс и наррдне целине и зато најодлуч- 

није гласам против предложеног Финансијског за- 
коиа! (Одобравање н пљескање на левици). 

Prethodnik Stevan Ćirić: Reč ima u ime Narod- 
nog radnog- kluba narodni poslanik g. dr. Vojislav 
Došen. 

Dr. Vojislav Došen: Gospodo narodni poslanici,... 
(Aleksandar Đačić upada u reč.) . . . baš zbosj ove 
upadice g. Đačića, pošlo je ista pala pre jedno deset 
dana, trećeg, odnosno četvrtog ovog meseca ujutru, 
u Narodnoj skupštini, nakon moga govora o budžetu 
Ministarstva poljoprivrede, pa pošlo sam onda tra- 
žio reč da odgovorim na uvrede i klevete, koje su na 
moj teret pale, to me izvinite, što ću morati jedno 
izvesno i kraće vreme da se bavim svojom osobom, 
što nije toliko važno za opštu politiku, ali ću zato, 
posle, iskoristiti vreme, pa ću sm/onti i o opštim 
političkim momentima i prilikama, koje su sve ovde 
bile iznesene tokom budžetske debate, a što sve nije 
popravljeno i ispravljeno u Finansijskom zakonu, od- 
nosno u amandmanima to^a zakona, 

Gospodo narodni poslanici, ja sam bio obrekao 
Gospodinu Pretsedniku Narodne skupštine, pošlo je 
onaj stenogram popravljen, preinačen, pošlo u njemu 
ne pišu one reči, koje su bile za mene izgovorene, da 
neću onda o tome pitanju ni govorili. Ali bilo je tamo 
prisutnih poslanika, jedan, na primer, gospodin Đa- 
čić, kazao mi je: E Kadet! — dočekao me je tako, i 
prema tome ja moram na to da reagiram. 

Prelsećnik Stevan Ćirić: Ja bili Vas molio, go- 
spodine poslanice, da, ipak, ostanete pri svome obe- 
ćanju. Nemojte se baviti upadicom g. Đačića, nego se 
držite Zakona o poslovnom redu. Zakon o poslovnom 
redu daje pravo g, g. poslanicima, da poprave steno- 
grafske beleške u toliko, da ih dovedu u sklad sa Po- 
slovnikom. To je učinjeno. I prema tome nepravda, u 
koliko mislite da Vam je trenutno bila učinjena, time 
je ispravljena. Ja Vas molim, da predete na lemu, o 
kojoj ste želeli da govorile, a da upadicu g. Đačića 
ostavite po strani. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo posla- 
nici, ipak ću, delimično, morati da poslušam Gospo- 
dina Pretsednika. Ja sam obrekao, da neću o tome 
govoriti. Gospodin Đačić me je provocirao, pa ću mo- 
rati u tom pravcu da ipak ukratko kažem onoliko, 
koliko mogu da kažem na osnovu ispravljenih steno- 
grafskih beležaka. 

Gospodo, ja sam govorio u resoru Ministarstva 
poljoprivrede, bez da sam imao nameni, da ma koga 
vredam. Konstatovao sam činjenicu, da je Polpret- 
sednik Narodne skupštine i narodni poslanik g. Je- 
vrem Tomić i drug, kog nisam imenovao onda, neću 
ni sada, u 1932 godini,,to piše u stenografskim bele- 
škama, kupio od agrarnih interesenata 126 jutara 
zemlje u opštini Lok. Gospodinu Ministru poljopri- 
vrede Stahkoviću, koji je bio prisutan, predao sam i 
gruntovni lustrum, l. j. prost izvod iz zemljišnih knji- 
ga, u dokaz ovih navoda. Gospodin Ministar poljO: 
privrede upao mi je u reč i rekao, da je to po zakonu, 
i kazao je za sebe, da on kao Ministar nije za to kriv. 
Ja sam rekao: Vi niste krivi, a nije kriv ni g. Tomić; 
ja sam šla više i to rekao onda, nego je kriva politika 
Vlade koja je dozvoljavala da se može od agrarnih 
interesenata kupili zemlja koja je eksproprisana u 
svrhu agrane reforme. (Jedan glas sa desnice: Imaš i 
ti zemlje?) Nemam. (Isti glas sa desnice: A ima li tvo- 
ja žena?) Nema ni ona. (Jevrem Tomić: Čudnovato da 
niste uzeli kao primer Julija Husla koji je kupio 260 

127 
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jutara zemlje, пе,у;о ste uzeli mene!) Ja priznajem 
„greh" što sam uzeo kao primer g. Tomića, a ne g. 
Husla koji je kupio 2G0 jutara, ali ja sam namerno 
uzeo g. Tomića, kao Potpretsednika Narodne skup- 
štine, koji je kupio zemlje koje su sačinjavale svojinu 
agrarne reforme. Ja nikoga ne želim uvrediti. U ste- 
nografskim beleškama piše tla je on kupio te zemlje 
1932 g. (Jedan glas sa desnice: Onda nije bio posla- 
nik). Onda on nije bio poslanik, a nije bio ni Potpret- 
sednik Narodne skupštine, ali onda je bila najveća 
kriza kad se ta zemlja kupovala i mogla se kupiti za 
2—2500 dinara po jutru, i jeftinije, uračunavši u ku- 
povnu cenu i dugovanu porezu, tako da je prodavač 
dobijao manje na ruke. Ja nisam hteo kritikovati 
lično g. Tomića nego sam konstatovao da je to neu- 
kusno i da ja to lično ne bih uradio. (Drngomir Stoja- 
dinović: Zar u vašem srezu nema takvih slučajeva?) 
Ima i u mome srezu prodaja agrarne zemlje, ali kad 
sam ja politički čovek, kad hoću da se bavim politi- 
kom, kad hoću da budem politički čovek, onda ne 
smem učiniti nešto da neko može u mene upreti pr- 
stom. (Jedan glas sa desnice: To je zakonito!) To je 
zakonito, lepo. Ima po zakonu i zanimanje krvnika 
koji veša ljude i to je zakonito, ali nije lepo zanima- 
nje (Odobravanje na levici). Gospodo, ja sam rekao 
da reagirati neću na uvrede koje je g. Pretsednik 
smatrao za neparlamentarne i koje su ispale iz ste- 
nografskih beležaka. Ali ipak ima koje su ušle u ste- 
nografske beležke, a to je uglavnom to, da sam ja 
dobio 200 jutara zemlje bez novaca. Tako piše tamo. 
Pre su bile'u beleškama i žena i miraz i sve, ali sada 
je ostalo samo to. Ja ovde izjavljujem da se obave- 
zujem o svome trošku preneti na g. Tomića pravo 
vlasništva tih 200 jutara zemlje koja se nalaze, koja 
su se nalazila, ili će sr nalaziti na mom imenu... 
(Aleksandar Đačić: A na ženino?) ... i na ženinom 
Imenu pod tim uslovom da i g. Tomić prepiše 126 
jutara natrag na agrarne interesente. Taj lični inci- 
dent prošao je, pa moram preći preko njega, jer 
Poslovnik ne'dozvoljava ... (Aleksandar Đačić: Ka- 
det!)... Ja sam bio 1913 godine u prvoj beograd- 
skoj gimnaziji. Za to je g. Tomić i brisao to, što 
nije tačno. 

Ja ću sad da se osvrnem na pojedine činjenice 
koje sam ja zapazio u toku budžetske debate. U pr- 
vom redu moram da kažem, kad sam govorio u gene- 
ralnoj debati da sam onda izneo mnoge tvrdnje. Ja 
sam za te tvrdnje imao i dokaze u formi raznih re- 
šenja ili presuda. Ja sam predao te presude i rešenja 
g. Ministru Lctici, koji je ovde prisutan pa će to sva- 
kako potvrditi, ako treba i molio sam ga, da to do- 
stavi g. Ministru Pretsedniku dr. Stojadinoviću kao 
pismo iz Vojvodine, da vidi kakva zla dela organi 
vlasti u Vojvodini čine. Ja sam tu izneo i dokazao u 
jednoj stvari da je viši sud odbio dalje saslušavanje 
svedoka, jer je utvrđeno sa saslušanim svedocima fal- 
sifikovanje izbora u opštini Aleksandrovo i, gospodo, 
izneo sain i druge dokaze. Podneo sam presude U- 
pravnog suda sa kojima su razrešavani naši opozici- 
oni pretsednici opština i na taj način dokazao kako 
su se falsificirali glasači za senatske izbore. Moj go- 
vor izgleda da je bio po sadržaju vrlo nepovoljan po 
Vladu i po desnicu, jer je odmah posle mene uzeo reč 
g. dr. časlav Nikitović kao izvestilac većine, koji sada 
nije prisutan tu i ogradio se od ovih tvrdnji, uz na- 
vod da to nije istina i da će uzeti u toku budžetske 
debate reč on ili neko drugi i da će pobiti ove moje 
tvrdnje. Ja sam strpljivo čekao evo pun mesec dana, 
debata se završava i već se rešava o Finansijskom za- 

konu i o amandmanima, ali se niko nije našao da^to 
pobije. Gospodo, ja sam onda kazao krupne i teške 
reči i ja sam svestan težine tih izraza i ja i danas osta- 
jem kod tih izraza i tvrdnji što znači, pošto je saop- 
šteno Vladi g. dr. Milana Stojadinovića po meni i sa 
dokumentima potkrepljeno i dokazano da su izvršeni 
falsifikati  na  opštinskim izborima u Vojvodini, na- 
ročito u srezu Jaša Tomić, onda stoji moja tvrdnja 
na snazi; — pošto se krivcima ništa ne događa, nego 
se  Vlada služi sa  po izboru poznatim  pretsednicima 
opština kao glasačima za Senat, onda je ta Vlada ja- 
tak u tim delima, kad se služi sa rezultatima krivičnih 

• radnji i sa plodovima iz tih dela. Ja mislim, da je to 
ipak krupna tvrdnja, koja je bila potkrepljena sa sud- 
skim dokazima, pa bi bila dužnost, pa bi bio red da se 
onda ili ovi krivci kazne, ili da se nekako dade sank- 
cija ovim stvarima bilo u kakvoj formi, a ne da se 
prosto ćutke prede preko toga i da g. izvestilac ve- 
ćine dođe i kaže da će se to pohiti u toku debate. G. 
Nikitović govorio je u generalnoj debati i završio je 
svoj govor; ja sam ga ustavljao na govornici i kazao: 
pohite moje tvrdnje, a on je na to kazao: u specijal- 
noj debati. Međutim, niko ove tvrdnje nije pobio. On 
doduše nije obrekao da će on lično pobiti, nego on 
ili  neko  drugi  sa   desnice.  (Dragomir  Stojadmović: 
Dajte dokaze!) Gospodine Stojadinoviću, ima velikih 
dokaza! I kod Vas, u Vašem Srezu belocrkvanskom 
vršene su takode takve stvari. (Dragom/r Stojadmo- 
vić: Dajte primere). Ja govorim o mom srezu, a kad 
niste bili kicoši u mome srezu, niste bili ni u vašem. 
(Dragomir  Stojadmović:  Izvolite,  dajte  dokaze!) . . . 
Ja sam dao dokaze, evo ih kod g. Ministra Letice. 
(Đragnmh Stojadinović: To Vi tvrdite za jednu op- 
štinu!) ... Za 6 opština. Ja govorim 0 svom srezu, \г 
moga   sreza   6   opština...   (Dragomir   Stojadmović: 
mogli ste ih dodati opoziciji, pa opet to ne bi menja- 
lo rezultat izbora!)... Ja sam  računao ovako: Kada 
se ukrade u jednom srezu onda se ukralo i u drugom 
srezu, a kad se ukrade u drugom srezu, onda se ukra- 
lo u trećem srezu i onda u celoj Jugoslaviji, jer to je 
sistem . . . (Odobravanje na levici) ... (Dragomir Sto- 
jadinović: Da nije vršen falsifikat i u Hrvatskoj?) . . . 
U Hrvatskoj bi dobili batina. Vojvodani još nisu va- 
spitani toliko, ali i oni počinju po malo da se vaspita- 
vaju ... (Dragomir Stojadinović: Otkuda Vi tamo da 
se kandidujete?) ... Ja tamo živim, a Vi ste došli iz 
Srbije... '{Dragomir  Stojadinović:  Meni   je  bliže!) 
...  Nije Vama bliže, Vi morate da plivate preko Du- 
nava (Veselost). 

Dakle, gospodo narodni poslanici, kao što vam 
kažem, ni jedna moja tvrdnja nije oborena niti po- 
bijena. Ako se ko javi posle mene, a pre izglasanja 
budžeta zn reč, ja sam unapred uveren da će kazati: 
To nije istina, nije dao dokaza, a ja sam međutim 
dokaze predao g. Ministru Letici, neka kaže da nije 
tačno, ako mu ih nisam predao. Onda je on bio jedini 
prisutan Ministar i zato sam predao njemu. 

Gospodo narodni poslanici, mi smo mogli videti 
da se u Ministarstvu poljoprivrede praktikuje stara 
praksa. I ako je interpelacija primljena, koju sam ja 
podneo, nije usvojen predlog da se snizi količnik 
kod prvog razreda agrarne procene, da bi mogli ko- 
lonisti i agrarni interesenti otplaćivati sa manjini 
svotama otkup za te agrarne zemlje, jer su sada pre- 
opterećeni. Sada su brisani stari samoupravni pore- 
ski dugovi ali tu se je već malo i zadoenilo tu se je 
i mnogo zadoenilo jer nije se mene poslušalo još 
onda za vreme konkordatske debate kada sam ja 
izneo  da su poreske  opštine  naplaćivale  opštinske 
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prire/c putem sudskih egzekucija- Ja sad molim g. 
Ministra poljoprivrede ua taj amandman malo do- 
puni pa da se Ка/.е da se ne brišu samo stari poreski 
dugovi nego i svi troškovi koji su nastali oko ostva- 
rivanja tih dugova . . . {Ministar poljoprivrede Sve- 
lozar Slnnkovic: 10 će bili rešeno Uredbom!) .... 
Mi smo zemlja naredaba, uredaba, poduredaba, pra- 
vilnika . . . samo nismo zemlja zakona. 

1 sada, gospodo, ima jedno vrlo važno pitanje 
koje je isto tako bilo predmet one moje interpelacije 
kojoj je hitnost primljena pre godinu dana, a to je 
pitanje Dobrudžskih dobrovoljaca. Naša Vlada apso- 
lutno ništa nije uradila nego im je samo privatno 
rekla: Ako stupite u JKZ, onda ce to pitanje biti 
rešeno, ali u skupštini toga pitanja nema- 10 su 
ijudi, gospodo, koji su se borili na Dobrudžskom 
trontu. Nećemo da ispitujemo uzroke zašto oni nisu 
stigli dalje od Uobrudzskog fronta. Nezgodno je da 
Lo ispitujemo sve, ali to su ljudi koji su tamo ginuli, 
koji su svoju krv prolivali i prema tome nije pravo 
da se ti ljudi ne nazovu dobrovoljcima i da im se ne 
prizna dobrovoljačke svojstvo kada su ti ljudi davali 
svoje živote i svoj telesni integritet na raspoloženje 
našoj budućnosti stavljali. 

Gospodo, u stenografskim beležkama, kao šio 
ste čuli, više puta se po štošta i popravi. Ja se sećam 
da sam ja g- Ministru Svetozaru Stankoviću one noći 
ili onog jutra kada sam govoiro o poljoprivredi, da 
sam mu ja postavio pitanje da li je dobra Uredba od 
24 februara 1930 o ograničenju prometa sa nekretni- 
nama, da li je dobra za Vojvodinu, loga pitanja ne 
vidim više u stenogralskim beleškama, a ja, koliko 
se sećam, g. Ministar je kazao onda da nije dobra 
za  Vojvodinu. 

Ja sam tako čuo, ali pošto je sada to ispalo na 
tajanstven način iz stenogralskih beležaka, ja onda 
baš kada je g. Ministar poljoprivrede prisutan, ja mu 
Donavljam sada kada ima više javnosti da kaze da h 
je ta Uredba dobra ili je ta Uredba rdava za Voj- 
vodinu 

Pretsednik Stevan čirić: Gospodine govornice, 
ta primedba nije mogla na tajanstven način ispasti iz 
stenogralskih beležaka. Ako Vas zanima ja mogu 
tačno utvrditi kako je ispala. Iz stenogralskih bele- 
žaka ništa ne ispada na tajanstven način, nego samo 
po  §-u 130 Zakona o poslovnom redu. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo, meni 
je vrlo milo, što me g- Pretsednik umirio jer sada 
vidim ja sam mislio da je to na tajanstven način 
ispalo, kad tamo to je Pretsednik skupštine brisao, 
jer on po tome paragrafu ima prava da brise iz ste- 
riografskih beležaka. 

" Pretsednik Stevan Ćirić: Nije tačno, gospodine 
govornice, paragraf 130 daje pravo i govornicima da 
se posluže pravom da poprave svoje stenografske 
beleške onako kako misle da su trebali reći. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Tačno, Gospodine 
Pretsedniče, ali ja kažem, moje pitanje ja nisam po- 
pravio. Ja sam šta više vršio demonstraciju prema 
stenografskim beleškama, jer sam pnmetio, da mije 
popravljano i izbačeno iz moga govora u generalnoj 
debati onda u resoru Ministarstva pravde i resoru 
Ministarstva poljoprivrede- Rekao sam, neka Pret- 
sednik skupštine popravlja moje beleške, ja ih neću 
popravljati. 1 ja ih nisam popravljao. A ipak nije 
ušlo u stenografske beleške, pa sada ko je popra- 
vljao ja ne znam. Možda je i poslužitelj, ah ja nisam. 

Gospodo  narodni  poslanici,  ja  sam  govorio  o 
toj  Uredbi i podvukao sam  da ja u principu nisam 
protiv državne kontrole, da država kontroliše ko će 
biti vlasnik pograničnih zemljišta i pograničnih ne- 
kretnina,   ali   sam  svakako  protivu  toga  da  jedna 
obična  uredba,  duneta  na osnovu zakonskog  ovla- 
šćenja,   može  da  stavi  van  snage  ustavnu  odredbu 
kojom   se   priznaje   neograničeno   pravo   vlasništva. 
(>va Uredba apsolutno ograničava vlasnika u slobod- 
ni mi raspolaganju sa nekretninama. Ja sam upravio 
pitanje   na   g.   Ministra  poljoprivrede   pa   sam   mu 
rekao da mislim da je intencija donosioca Uredbe — 
10 je g. Ministar pravde — da je njegova intencija 
bila u tome da se samo ograniči promet sa zemlji- 
štem, sa seljačkim posedom i stvarno i tekst Uredbe 
počevši već od člana 2 pa do kraja govori samo o 
zemljištu, međutim u članu 1 i u naslovu te Uredbe 
kaže se nekretnine, a u nekretnine spadaju i zgrade 
i kuće, pa iako se govori neprestano u Uredbi o zem- 
ljištu, to se ograničava i promet sa kućama. Dakle 
znači da su se opteretili naši sudovi, da su se opte- 
retili naši građani, da sn se opteretili u toj meri da 
imaju da trpe  štetu  u  opadanju vrednosti kapitala. 
Jer, ako dođe kakav opozicionar pred tu J.R.Z. ko- 
misiju, onda će ona kazati, da ne odobrava prodaju, 
nego ako da za jeftinije pare, jer sastav te komisije 
пе pruža nam nikakvu garanciju za naše najsvetije i 
za naše najveće pravo, pravo privatne svojine. (Odo- 
bravanje na levici). 

Ja sam, gospodo, predlagao u resoru Ministar- 
stva pravde, kada sam govorio, da bi trebao sastav te 
komisije da bude drugi, a ne pretsednik opštine, iza- 
slanik sreskog načelstva i sreski sudija, nego da to 
bude drugi kvalitet te komisije, a ne podvržena lica, 
jer to su lica koja su zavisna i od seoskog pandura, 
a ne od kakvih viših ideala, koji bi trebali da ih vežu 
za tu svetinju, kada se radi 0 privatnoj svojini. 

Ja sam ujedno kazao, da bi država mogla naj- 
bolje vršiti kontrolu nad otuđivanjem zemljišta u po- 
graničnim zonama, ako bi država zadržala sebi pravo 
prvokupa, to znači, ako jedan prodavaoc hoće da pro- 
da svoje nekretnine i da pronađe država da nije u dr- 
žavnom interesu da je kupi kupac „X", onda država 
isplaćuje prodavcu kupovnu centi onu, koju bi dobio 
od onoga, koji je hteo kupiti, a ne da obori cenu. 
Sasvim je naravno, kada je to u interesu države, da 
se na granici pazi ko će biti vlasnik nekretnina, onda 
je jasno da mora sva celina doprineti toj državnoj 
'potrebi, a ne da doprinosi i trpi štetu samo granica, 
a u konkretnom slučaju opet je Vojvodina najjače 
pogođena jer Uredba u Vojvodini obuhvaća celokupne 
okružne sudove: Belu Crkvu, Petrovgrad, Kikindu, 
Suboticu i Sombor, i ona dva Baranjska sreza, jedino 
ostaju pošteđeni novosadski i pančevački okružili 
sud. 

Dakle, gospodo, kao što vidite ovde se nameće 
nov teret na Vojvodinu, da Vojvodina sama snosi svu 
štetu koja se čini u korist državne celine kao takve. 

Već su opale vrednosti nekretnina, već padaju 
cene jer je otežan promet sa nekretninama, isključeni 
su svi kupci koji su do sada kupovali da konkurišu u 
tim cenama, —■ može se reći - - da je cena opalajpo 
2.000.— dinara po jutru. (Dr. Košta Popovič: I vise!) 
Iviše] kao što kaže g, dr. Popović, a međutim imamo, 
gospodo, 3 milijona jutara zemlje, koja je pogođena 
ovom Uredbom, a to znači 6 milijardi dinara štete 
nanosi se Vojvodini sa jednom Jerezkom protuustav- 
nom Uredbom. 

127* 
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Gospodo, ovakva Uredba treba da se menja, ova 
Uredba treba da se saobrazi sa životnim i narodnim 
potrebama, a ako treba žrtve za državu, neka tu žrtvu 
snosi cela država, a ne jedan pogranični kraj. 

Ja ću vam, gospodu, kazati jedan recept po kome 
se uredba može povući. Vi ste, gospodo sa desnice, na- 
učeni da povlačite zakone; vi ste izglasali Konkordat, 
pa ste ga onda povukli, pa prema tome kada ste do- 
neli ovu štetnu Uredbu s kojom nije rešavano pitanje 
između nas i Pape, nego između vlastitih građana, i 
tim lakše možete tu Uredbu povući. 

Ja ću učiniti jednu digresiju, koju sam hteo pre 
da učinim, ali zbog upadica nisam se setio. Ja ću 
lispričati jedan đački doživljaj o analognom slučaju 
s povlačenjem Konkordata i ovih drugih zakona, 
koje bi trebalo takode povući. 

Pošto studenti nisu dobri Ministri finansija, kao 
recimo naš g. Ministar, to njima oko 20 nestane bu- 
džetskog pokrića za lično izdržavanje i pošto nemaju- 
prava na egzekutivnu naplatu, oni pristupaju štednji. 

Tako je bilo u Beču pre rata, kada su dolazili 
studenti u kafanu bez novaca i to u onu kafanu koja 
je davala samo za dva krajcera supu, a kelner znajući 
da ti studenti mogu biti bez para, tražio je od njih 
da unapred plate. Te supe bile su servirane sa špri- 
covima, kao što su na primer špricevi za kobasice i 
kelner špncajući supu u tanjir tražio je dva krajcera 
od studenta, a kada ovaj nije brzo u džepu našao ta 
dva krajcera, kelner je povukao supu šmrkom na- 
trag. (Smeli). Tako je bilo i sa Konkordatom. Vama 
je bilo rečeno da je Konkordat menica, koja se treba 
platiti. 

Metnuta je bila pred vas ta menica, vi odglasaste 
za Konkordat, ali pošto nije bila plaćena menica vi 
ste je ušmrknuli natrag. (Smeh na levici). Sad kad 
se dešavaju te stvari, da se može povući i Konkordat, 
jedan zakon o ratifikaciji Konkordata sa drugom dr- 
žavom, onda, gospodo, po istoj toj analogiji povucite 
j druge rdave zakone i uredbe, koje naročito teško 
pogađaju Vojvodinu. (Odobravanje na levici). 

Gospodo narodni poslanici, mi imamo iz resora 
unutrašnje politike čudnih Idoživljaja, Evo jednog 
slučaja U Novoj Crnji desio se slučaj da sreski na- 
čelnik kao pretstavnik „narodne volje" jednostavno 
promeni opštinskog beležnika, opštinskog delovodu 
i postavi opet kao pretstavnik „narodne volje", pret- 
stavnik volje tih opštinara, drugog beležnika, koga 
narod nije hteo da primi, jer narod kaže: — Sreski 
načelnik postavlja, a mi moramo da plaćamo, pa ne- 
ćemo! — Sreski načelnik kao odani pristalica JRZ 
partije, kao idejni šef ekzekutive JRZ, on se našao 
uvreden, pa je jednostavno .zapečatio tu opštinu, 
metnuo'je pod stečaj. Konac i dva pečata i zapečatio 
tu opštinu. 1 ta opština bila je i na praznik nedelje 
zatvorena'. U Vojvodini se brak sklapa pred državnim 
•natičarem, to znači u opštini. Došli svatovi, koji 
nisu znali za mudru odluku sreskog načelnika, Rup 
Aleksandra, oni su došli da se venčaju. Ali, svatovi su 
morali da se vrate, jer su žandanm kazali: »Natrag, 
ne može se u opštinu, jer je opština zapečaćena!« 

Dakle, gospodo, kao što vidite, flod ovim vašim 
režimom sad je svet dočekao da ne može m u opštini 
da sklapa brak, kad on hoće i kad mu zakon dozvo- 
ljava, nego samo kad mu to sreski načelnik dozvoli. 
Taj sreski načelnik ima mnogo zasluga, osim onih 
desetak krivičnih predmeta o kojima sam ja govorio, 
sad ima protiv sebe i one pretsednike opština, koje 
je on ili koji su uz njegovu asistenciju birani, i oni 
ga sad tuže. Tako je tužen, da je podigao u opštini 

putne troškove i za one slučajeve, kad nije putovao. 
Ali, to je sve u redu, to je sve u suglasnosti, jer оп 
je više puta putovao i noću, kad je trebalo radit: za 
partiju, pa neće valjda platiti to putovanje iz svoga 
džepa. A i/, dispozicionog fonda JRZ ne daju ništa, i 
zato on onda digne iz opštine, kao da je irispicirao 
opštinu, iako noću. 

Gospodo narodni poslanici, specijalno sam hteo 
da govorim danas zbog jednoga amandmana, kojim 
se povećavaju sudske takse za pedeset procenata. 

Hteo sam da kažem sve što sam mislio da treba 
da kažem s obzirom na minulu budžetsku debatu. Ja 
sam uveren da g. Ministar finansija i g. Ministar 
pravde, da oni obadvojica nisu uzeli konkretne sluča- 
jeve pa da su počeli pratiti jedan predmet u sva tri 
stadijuma od tužbe do presude pa do egzekucije i lici- 
tacije. Ja sam uveren da to nisu radili. Jer vrlo je 
žalosno ako su to radili pa su ipak ovakav amandman 
predložili. Eto, gospodo, imate ovaj sistem. To je 
stari Zakon o sudskim taksama koji potiče još pre 
ove Vlade, ali je taj Zakon vrlo rdav pa kad ova Vla- 
da želi da popravlja zakone i ranije greške, onda bi 
trebalo da izmeni i Zakon u sudskim taksama, i u 
mesto toga ova Vlada učinila je to, da je donela i da 
je dodala još 50% povećanja takse u tome rdavoni 
zakonu, pa kaže ne mogu da menjam Zakon jer to 
nije moj Zakon, to je Zakon druge vlade. Ah pored 
loga ona je ovaj Zakon još više pogoršala i to sa 
50%.  (Odobravanje  na  levici). 

Ovaj Zakon o taksama je od sudova napravio 
finansijske kontrole i straže i sud za vreme suđenja 
ništa drugo ne može da radi nego samo to, kako će 
da ubira takse. (Aleksandar Đačić: A vama advoka- 
tima je rdavo zbog toga!) 1 sad, gospodo, šta se de- 
šava. Nimalo nije dobro ni advokatima na strankama. 
Mi bi trebali da smo sportiste, ili sportske sudi je što 
imaju one, „štopere" koji pokazuju, kad se trči, vreme 
te bi pokazali vreme za koje traje rasprava, jer mi 
plaćamo taksu po vremenu, pa se na primer za izve- 
snu svotu kaže prvo pola sata 5 dinara, drugo pola 
sata 10 dinara i onda svako dalje pola sata rada lu 
dinara pred prvostepenim  sudom. 

I sad imate razne vrste taksa. Sasvim naravno 
na tužbu se naplaćuje taksa. Ona na prvom primerku 
duplo je veća nego ona na drugom i na ostalim pri- 
mercinia. 1 sad, gospodo, jedan praktičan slučaj koji 
se meni desio u praksi pa smo mu izračunali taksu 
kakva je bila po starom zakonu, a kakva će sada biti 
po ovom amandmanu. Radilo se o sporu kod koga je 
glavnica, utužena suma, iznosila 1000 dinara. Tuženi 
je stavio prigovor na nadležnosti, kaže sud nije 
nadležan. 1 sreski sud pregledao je knjige, zaključ- 
nice, saslušao je svedoke na tri ročišta i doneo pre- 
sudu odu. zaključak da Sreski sud petrovgradski nije 
nadležan za taj spor, već da je nadležan novosadski 
Sreski sud. Dakle, gospodo, tu smo imali devet po- 
lovina časova na ova tri ročišta, imali smo taksu na 
tužbu, imali smo taksu na zaključak sa kojim se sud 
proglasio nenadležnim za ovaj spor. Ja sam se žalio 
na taj zaključak, jer sam smatrao da je sud nadležan 
i viši sud dao je meni za pravo i utvrdio kod pri- 
zivnog suda i za odluku prizivnog suda. 1 sada je 
prizivni Okružni sud, rekursni sud, vratio prvoste- 
penom sudu ceo predmet da U meritumu postupi. 
Prvostepeni sud je sad doneo nepovoljnu odluku po 
mene. Ja sam se žalio prizivnom sudu. Prizivni sud 
je dao meni za pravo i stvar je otišla na reviziju. 
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Gospodo, kad tu dođe sve ostalo, kad dodc lici- 
tacija, da vas redanjem sviju daljih radnja ne zama- 
ram, u ovom slučaju. Gospodine Ministre finansja i 
Gospodine Ministre pravde, 604 dinara iznosi taksena 
marka, koju će dobiti država na suptrat od 1.000 di- 
nara. A međutim, obično se kaže da bi pravda trebala 
da -bude jevtina i da pravda nije stvar pojedinaca, jer 
pravda je stvar sviju nas, opšta stvar. Pravda treba da 
bude garancija zajednice i prema tome Ministarstvo 
pravde ne može biti industrija, u kojoj će zarađivati 
država, nego to treba da bude Ministarstvo koje bi i 
sa deficitom imalo da radi. (Odobravanje na levici). 

Danas je Ministar finansija u svome ekspozeu re- 
kao da su kod nas takse niže nego u drugim državama. 
Pretpostavka je, da je to tačno, što je kazao Gospodin 
Ministar finansija, i ja mu verujem, ako preračunamo 
valute u švajcarskim francima, u dolarima, pa pomno- 
žimo sa dinarima, možda bi izašle takse nešto niže. Ali 
kad vi uzmete, gospodo, krivične stvari onda imate 
videti da mi nismo izjednačeni sa ostalim državama. 
Jer U svima naprednim i kulturnim državama krivični 
postupak ide bez takse. Dolazi do slučaja da vam neko 
kaže uvredljivu reč ili klevetu, i ako iaj neko nije 
materijalno situiran, a i taj uvredeni nema na odmet 
novaca, onda on mora da taksira tužbu sa 10 dinara. 
Ako nije pismen čovek, mora uzeti advokata 1 dati na 
punomoćstvo još 20 dinara, to je ukupno 30 dinara. 
Ako traje taj pretres recimo samo 1 sat i 35 minuta, 
to su četiri polovine sata. Prvu polovinu sata plaća 10 
dinara, druj,re tri polovine sata svaku plaća po 20 di- 
nara, što iznosi 70 dinara, odnosno ukupno 100 dinara. 
Taksa na presudu iznosi još 50 dinara. To je ukupno 
150 dinara. I sada dolazi još 50% skromnog povišenja 
koje traži Gospodin Ministar finansija. Onda dolazite 
do svote od 225 dinara samo za prvostepenu presudu. 
Međutim, kad dođe pri/.iv, |};i kad dođe dalje taksa iz 
prizivnog postupka, onda jedno lice kad pod režimom 
Milana Stojadinovića ima suvišnih 300 dinara, onda 
može da pere svoju čast, a ako nema para, onda je 
hulja i bećar. To od prilike izađe na to. (Odobravanje 
na  levici). 

Ja vam kažem, gospodo narodni poslanici, da bi- 
ste, baš vi sa desnice, još imali vremena da utičete na 
Gospodina Ministra finansija i na Gospodina Ministra 
pravde da ovo poprave. Ja sam uveren da će Gospodin 
Ministar finansija kad vidi ove praktične slučajeve, 
koliko to iznosi, da će on onda zaista reducirati sve 
ovo, da će odstupiti od ovoga, jer ako to ne učini, 
onda svesno opterećuje na nepravedan način naš narod 
sa ovakvim jednim nepravednim teretom, jer se hoće 
da se na ovaj način zarađuje, i. to hoće da zarađuje dr- 
žava, koja bi trebala da pere čast i čuva sigurnost 
celog našeg naroda. (Ministar finansija Dušan Letka: 
To ćemo videti u praksi!). Praksa je ovo. Gospodine 
Ministre. Jedna kleveta košta 300 dinara. Vi mi dajte 
uverenje da mi se naplati manje, ja pristajem. (Jedan 
^las: A Sta je sa advokatima?), imamo slučajeva gde 
mi besplatno zastupamo, a ima i slučajeva gde zastu- 
pamo za plahi, sasvim prirodno. 

Gospodo, ja želim da spomenem jedan slučaj. Vi 
ste čuli jednog govornika sa desnice, neću da ga ime- 
nujem, jer onda bi se on opet javio za lično objašnje- 
nje, pa nikada ovome ne bi bilo kraja. 

Taj govornik sa desnice se žalio kako je rdavo 
prošao po Zakonu o štampi. I zaista čovek ima pravo. 
Dođe neko u kakvom listiću pa ga napadne i okle- 
veta i sad ga vi tužite i morate plaćati takse. Sad od 
kad su takse povećane na duplo pola časa rasprave 
kod Okružnog suda košta 60 dinara a takva rasprava 

traje  obično više pola   časa, ja sam ih imao koje su 
trajale i nekoliko dana, a to znači i po 20 polovina 
časova, t. j. 1.200 dinara samo takse na zapisnik. Pa 
pošto nerežimska štampa danas ne može da grdi^ to 
ispadaju samo opozicionari izgrdeni.i oklevetani, pa 
taj koji tuži ima još i da plati zato što ga je neko 
oklevetao i uvredio i onaj je time postigao još jedan 
cilj, a to je, što mu je digao i pare iz džepa, a režim 
tog svog zaslužnog saradnika, ako bude osuđen, am- 
nestira prilikom kakvog blagdana ili svečanosti. Da- 
kle, gospodo, kao što vidite Ministarstvo pravde ... 
(Jedan glas sa levice: Ruši zemlju i gradove!). Istina 
je da ove takse ne spadaju u kompetenciju Ministra 
pravde ali Ministar pravde je taj koji je trebao da 
kaže Ministru finansija šta u praksi znači jedan pred- 
met koji se tera od tužbe do licitacije. To je trebao 
da kaže i Ministru poljoprivrede da vidi šta će jedan 
seljak platiti u jednoj parnici. Ali mi vidimo prospe- 
ritet je u ovoj zemlji, cene skaču svemu pa i taksama, 
jer je, kako Vlada "kaže, prosperitet. 1 sad, gospodo, 
(inate ovaj slučaj da naša Vlada pomaže te listiće i 
novine koje ovako piskaraju i to ne iz svog džepa 
nego iz narodnog. Ako imate neku licitaciju da ob- 
javite, vd  ne možete  da je  objavite u novinama    u 
kojima vi hoćete, nego je to propisano u kojima no- 
vinama. Ja sam  imao  neki dan oglas protiv jednog 
prvaka Jereze koji nije hteo da plati — ja samo te 
terani, naše ne diram — i sada novine traže 500 i ne- 
koliko dinara za oglas. Dok nije bilo toga, dok sam 
mogao da dajem u novine u koje sam hteo, onda je 
traženo 100—120 dinara a usled konkurencije bilo je 
i 80, a sada mi uzima,  ucenjuje  me sa 500 dinara zail nj 
oglas koji ne iznosi ni čitav stubac. Sad ko to plaća? 
Plaća dužna strana. Da, to sam ispustio da kažem u 
resoru Ministarstva pravde, pa pošto sada vidim ovde 
g. Minist ra pravde, to ga molim da povuče ovu Uredbu, 
da ne plaćamo troškove za agitaciju Jereze u štampi. 
(Jedan glas sa levice: Ministar pravde i ne sluša! — 
Povici na desnici: Nije ni važno!) Gospodo, tačno je 
da g. Ministar nije čuo, razgovarao je o finansiskim 
potrebama sa g. Ministrom finansija. Sa desnice    se 
kaže da ovo nije ni važno, to je još jedna potvrda, 
vidite, da   ni  Vlada,  ni  članovi Vlade ni desnice  ne 
kažu  da   SU   važna   pitanja   ona  koja  štete  interese 
maloga čoveka, njima nije važno da Vlada čuje i da 
javnost čuje protest naroda-protiv njegovog pljačka- 
nja, nego je važno njima da se ne čuju protesti a da 
dignu pare. Ja, gospodo, kažem da je ovaj moj pro- 
test jedna istina koju g. Ministar pravde mora znati 
a ako ne zna može i utvrdili, ako želi da je utvrdi 
neka se obrati poslanicima koji su advokati sa naše 
sudske teritorije i videće da imate za dražbene oglase 
naređenje u kojim novinama imate da ih objavite. To 
je učena kojom se traži po 500 dinara iako to košta 
inače   100 dinara.  Dakle  ,to je  u  doba  prosperiteta, 
treba svak po malo da digne, pa kad svako digne onda 
prosperiteta nema. 

Dakle, gospodo, ja ĆU završiti ovaj svoj govor, 
jer sam uveren da nije vredno Kraljevskoj vladi niti 
Je rezi ma šta kazati, ja sam njima ovo izneo tek U 
toliko da vide da mi to kontrolišemo i da znaju i da 
ри/.е da će jedanput doći dan odmazde kada će oni 
odgovarati za sve ovo Sto su učinili. I zato, gospodo 
narodni poslanici, pošto je politika Kraljevske vlade 
štetna po interese našeg naroda i naše države, te 
pošto nemam poverenja u ovakvu Vladu, to ću gla- 
sati kako protiv predloga budžeta tako i protiv pre- 
dloga Finansiskog zakona i amandmana. (Odobrava- 
nje i pljeskanje na levici). 



1014 XXXIV  REDOVNI  SASTANAK -  M  MARTA   1938 

Pretsednik Stevan Cirić: Gospodo narodni posla- 
nici, ja sam dao utvrditi stanje stvari o kojoj je 
maločas g. Došen govoric. Najpre, u stenogramima 
koje g. Došen spominje nije niko ništa brisao, ni 
Pretsednik Narodne skupštine ,ni g. Došen, nego g. 
Došen je dodao u rukopisu svojom rukom ono što 
misli da je ispalo, a to je njegovo pitanje: »Da li 
je, g, Ministre, ovo dobro za Vojvodinu?« Prema to- 
me stanje je stvari ovo: Stenografi to vaše pitanje 
nisu uhvatili, a sami ste zato donekle dali obrazlože- 
nje, pošto sle kazali da je to bilo u 4 časa ujutru, 
kad su g, g. stenografi bili toliko zamoreni da su 
jedva mogli da beleže govore g. g. poslanika, a kamo 
ii još i dijaloge i upadice. Prema tome ne može se 
nikome ništa  prebacili. 

Reč ima izvestilac većine g. dr. Caslav Nikitović. 
Izvestilac većine dr. Časlav Nikilović: Gospodo 

narodni poslanici, g. dr. Vojislav Došen i prošlog puta 
i sad, malo pre, kad je govorio, tražio je da mu se 
dadu objašnjenja na izvesne stvari koje je on u 
svome govoru u načelnoj debati izneo. Gospodo, g. 
Došen kao narodni1 poslanik ima pravo da podvrgne 
kritici rad vlasti onako kako nalazi za umesno. G. 
Došen je u svome govoru u načelnoj debati podvr- 
gao jednoj oštroj kritici rad izvesnih pretstavnika 
vlasti u svom izbornom srezu i tada je pobrojao iz- 
vesne slučajeve za koje on smatra da SU krivična dela 
od sirane pojedinih činovnika. Tom prilikom g. Došen 
je predao g. Ministru finansija izvesna akta kojima 
se, kako on kaže, utvrđuju krivična dela odnosnih 
činovnika. 

Mogu da vas obaveslim, gospodo, dužnost mi je 
to kao izvestioca većine Finansiskog odbora, da je 
g. Ministar finansija odmah istoga dana, 16 februara 
o. g., uputio taj predmet g. Ministru unutrašnjih po- 
slova i taj predmet je u toku izviđanja i rada. G. 
Ministar unutrašnjih poslova postupiće najstrožijc 

po zakonu sa licima koja su, eventualno, ako se utvr- 
di tvrđenje g. Došena, počinili izborna krivična dela. 

Gospodo, ja mislim da se ne može ni u kom slu- 
čaju prebaciti Kraljevskoj vladi za izvesne sporadične 
slučajeve rada pojedinih činovnika prilikom izbora, 
naročito kad Kraljevska vlada preduzima najslmžije 
mere, kao što je u ovom slučaju učinila, i ona će od- 
govorne činovnike podvrći najstrožijoj kazni. Ja mi- 
slim, gospodo, da će i gospodin Došen biti zadovo- 
ljan sa ovim odgovorom. 

Pretsednik Slevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik gi Fran Zupančič. 

Fran Zupančič: Gospodo narodni poslanici dosa- 
dašnji režimi koji SU se smenjivali i medu kojima je 
bilo mnogo loših, doveli su do velike moralne zabri- 
nutosti u našoj zemlji. Kako su se ti režimi smenjivali u 
toliko se polako sve više u našoj duši skupljao gnjev. 
Pošto narodna duša teži za slobodom i pošto naš 
narod teži za slobodom i demoKratijom, to se naš 
narod već sada ne plaši ni raznih uredaba ni metoda 
koje se preduzimaju protiv njega. On sve više ide 
mimo svega toga i mimo uredaba i mimo sreskog na- 
čelnika i mimo banovine pa čak i mimo centralnih 
vlasti. Upravo narod je doduše apatičan prema svemu 
a naročito prema eksperimentima u pojedinim reso- 
rima, tako da je zbog toga u narodu ubijen svaki 
moral. Povećava se i demoralizacija a svaka narodna 
tradicija ubija se i uništava se. Uništva se dobra volja 
sa nepoznatim i nama tuđim stvarima. Teško je, go- 
spodo, stvarati, ali je lako rušiti. U ovakvoj atmosferi, 
gospodo, danas se izlazi pred nas sa jednim ovakvim 

predlogom Finansijskog zakona, kakav je ovaj da- 
našnji. Gospodo, sad moram pre svega da podvučem 
jednu stvar pre nego što predem na kritiku ovoga 
Finansijskog zakona. Evo u čemu je neiskrenost toga 
zakona. Gospodo, to su oni politički zakoni koji su 
vama svima poznati a koji su pobrojani u § 67 Fi- 
nansijskog zakona. 

Vi svi dobro znate kako Vlada već tri puta a sad 
i po četvrti put traži ovlašćenje , mi svi dobro znamo 
da se suprotno radilo od onoga što se obećavalo. Eto 
zbog toga niko ne može verovati u' rad Vlade pa 
makar imao i dobru volju. Mi svi dobro znamo zašto 
je Vlada dobila mandat i da je onda izjavila da će ona 
u tome pravcu raditi, ali mi vrlo dobro znamo da ona 
nije ni u čemu uspela pa nije uspela ni da šta učini 
da dovede do saradivanja hrvatski narod, koji bez 
svake sumnje treba da saraduje, Izgleda da sa ovim 
političkim zakonom Vlada ne misli iskreno i da Vlada 
uopšte nije za iskren sporazum, nego mi se čini da 
ide opet na izigravanje. 

Ali će to biti račun bez krčmara. Karta za igranje 
u § 67, samo je na polovinu otvorena, ali se ne zna 
šta je na onoj drugoj strani. A ja mislim, gospodo, 
da danas više nego u poslednje vreme treba da se 
^gra sa otvorenim kartama. 1 ako bi se tako radilo 
onda bi položaj danas bio sasvim drukči. Nepoverenje 
koje danas postoji u našoj zemlji, a naročito u Za- 
grebu i Hrvatskoj, traži to danas od nas. 

Govori se, gospodo ,vrlo često, od strane pret- 
stavnika Vlade o nekoj ogromnoj i silnoj ekspedi- 
livnosti Vladinoj o nekoj filmskoj brzini u radu, ali 
iva brzina u ovakvim pitanjima nije nikako opravda- 

na. A ta brzina i ne postoji. Svi veliki državnici na za- 
padu vode otvorenu i iskrenu politiku bez ikakvih 
nejasnosti nego sa mnogo više iskrenosti i otvoreno- 
sti^ jer niko neće mačku u džaku. Ako hoćete nemački 
da vam to kažem, to bi se kazalo: »Ehrlich dauert am 
langsten«, što znači: ono što je pošteno, to traje naj- 
duže. 1 naša Vlada treba ovako da radi. Međutim 
naša Vlada tako ne rad« , kad se tako ne radi onda 
se nikad ne mogu sa uspehom rešiti osnovna državna 
pitanja. Treba gospodo pre svega da se zna šta je na- 
rodna volja i šta je narodna svest. To je nepodcljiva 
sila. Vi gospodo vidite Uitlerov stav pred nemačkim 
narodom, i samo zato on može i da radi i da rešava 
Stvari filmskom brzinom. Isto kao nemački narod, i 
hrvatski je narod disciplinovan. A bez toga hrvat- 
skoga naroda mi Slovenci smo otsečeni, i pored toga 
Sto u Vladi imamo jednoga Slovenca. Neka tekst 
ovih političkih zakona bude kakav hoćete, neka bude 
lukav kao lisica on bez konsultacije hrvatskoga na- 
roda neće nikako da uspe. Vlada treba u tom pravcu 
jasno i otvoreno da se izjasni. Ja priznajem da je ovo 
pitanje samouprava hitno, jer mi vrlo dobro znamo 
da to pitanje ima vrlo duboka korena u našem na- 
rodu, naročito u našim krajevima koji su od vaj- 
kada naučili na samouprave. Zato sam i uveren da će 
naš narod u tome pravcu preduzeti sva moguća za- 
konska sredstva da dođe do tih samouprava. Za nas 
je danas vrlo važno kako se sada upravlja u našim 
banovinama. Ja mislim da ovakve samouprave kakva 
je kod nas nema nigde u drugome svetu i da se spo- 
razum tim pravcem kojim se ide ne može nikako 
postići. Ja držim da Vlada taj sporazum i ne želi. 
A bez tOf,ra sporazuma, ja to moram da utvrdim, ova 
Vlada nema ni najobičniju većinu. Tu nema Slove- 
naca, nema Hrvatai pa nema ni Srba, koji su svi za 
demokratiju. A danas je baš psihološki momenat za 
sporazum koji treba iskoristiti. 
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Regionalizam bio je uvek veliki tvorac patrio- 
tizma. Pa vi sami znate, gospodo, kako se sa veli- 
kom pairolom: Balkan Balkancima mogao sprovesti 
veliki Balkanski rat. Vi znate kako je sa parolom: 
Koruška Koruščanima bio sproveden plebiscit, ali to 
za Austriju koja danas više ne postoji, a ne za 
Nemačku. 

Gospodo, došli smo do jednog kfupnog i va- 
žnog pitanja da moram kod ovoga plebiscita da iz- 
nesem  neka  obinšiijenja koja se tiču ono^a plebis- 
cita koji je vršen 1920 godine. U ono doba zna se 
da    smo   izgubili   mirovnim   ugovorima   onu   našu 
zemlju koja je od davnina bila slovenačka, naš tužni 
Korutan, a to Korutan znači za Slovence toliko isto 
kao za Srbe Kosovo  Polje.  Nama je bio nametnut 
plebiscit   od   nama   neprijateljskih   velesila   koje   su 
t r.-ižile da se taj plebiscit sprovede i one su ga vo- 
dile na našu štetu. Kod bvoga plebiscita moram da 
ustvrdim   da   je   bilo   za   nas IG.flOO   a   za   Austriju 
22.000. Ali danas je sasvim  drukčiji položaj. Onda 
je   bio  vršen  plebiscit  po   osnovnom   pitanju   da  li 
hoće Koruška da se odvoji od Austrije kojoj je pri- 
padala 800 godina ili hoće u Jugoslaviju, a nikako 
iiijf bilo stavljeno pitanje da li hoće u Nemačku ili 
u Jugoslaviju. Da je bilo postavljeno ovakvo pitanje 
onda je sigurno da bi na ćelom teritoriju mi pobe- 
dili.   (Odobravanje i  pljeskanje na levici).   Ali, go- 
spodo,  ne samo da  tvrdim  nego  moram  i  da pod- 
vučem da smo mi južno od Drave dobili veliku ve- 
ćinu koja se izjasnila za nas, za Jugoslaviju. Dakle 
Sva  zemlja od Karavanka do Drave, to je ona zemlja 
koja se je izjavila da hoće da pripadne nama. 1 mi- 
slim da je  danas, kada je Austrije nestalo, kada je 
Austrija pri-ajedinjena, jasno da ta zemlja pripada 
nama a ne Ncmačkoj. I to, gospodo, iznosim  ovde 
i   pozivam Kraljevsku vladu da se u tome pravcu iz- 
jasni, jer Koruško pitanje, kako vidimo, ponovo je 
"otvoreno i mora biti zatvoreno onako kako sam ja 
ovde naglasio. (Odobravanje i pljeskanje na levici). 

Moram, gospodo, ovde da vam pročitam nešto 
\y.  vladinog lista »Slovenca« koji javlja sledeče: »Ža- 
losne vesti iz Koruške. Međutim dok je Jugosloven- 
ska  granica prema Austriji na štajerskoj strani ko- 
liko toliko slobodna, koruška granica je hermetički 
zatvorena. Danas pre podne'došao je u Jugoslaviju 
samo jedan  redovni  voz u 8,50 časova sa  običnim 
putnicima;   međutim  nije  bilo  ni  jednog  koruško'. 
Slovenca. Neki seljaci koji su prešli granicu na pla- 
ninama pripovedaju  o velikim  nasiljima koje  spro- 
vode hitlerijanci u Koruškoj, ponemčeni sinovi slo- 
venačkih   majki.  Još   nije   poznata   sudbina   jednog 
uglednog sveštenika  o  kome  tvrde begunci  da  su 
mu   hitlerijanci  demolirali  kuću.   Govori  se,   da   su 
hitlerijanci   porušili   mnoge  slovenačke  kuće  i   one 
retke štedionice koliko ih još ima medu koruškim 
Slovencima   i   kuće   prekrečili   sa   kukastim   krsto- 
vima. ..«. Dalje je zaplenjeno... Pa  dalje:  »U Ko- 
rušku  svakoga  časa  ulazi   uemačka  vojska.  Dosada- 
šnje straže  su  uklonjene  i  straže  na  Karavankama 
vrše   stvarno   koruški   hitlerijanci.   Voda   koruških 
hitlerijanaca, bivši  načelnik stanice u Podrošci. pre- 
uzeo je stvarno komandu nad graničnom stražom«. 

Toliko  vam  samo   iznosim  da  znate   kakvo   je 
tamo stanje, govori se i o drugim  stvarima, ali je 
ovo važno. Kaže se na primer iz Maribora: »Ovda- 
šnji   mariborski  Nemci  su sa  mfiogo  radosti  primili 
politički   preobražaj   u   Austriji   i   svoje   radosti   ni- 
kome  ne  prikrivaju...«.   To je važno  i  nama   na- 
rodnim poslanicima dolaze pozivi iz Slovenačke sa 

naše granice sa pitanjem, šta se ovde radi za za- 
štitu' našeg slovenačkog naroda u Austriji, šta se 
radi za zaštitu Jugoslovena u Austriji? — Dalje 
»Slovenac« donosi vest pod »Koruški Slovenci pre- 
begli iz Austrije«: — »Današnjim vozom došli su u 
Ljubljanu šest uglednih koruških Slovenaca. Ti Slo- 
venci pripovedaju da se hitlerijanci ponašaju disci- 
plinovaho ali da prete koruškim Slovencima. U Lju- 
bljani je obrazovan odbor za pomoč koruškim Slo- 
vencima koji beže u Jugoslaviju«. 

To je, gospodo, važno i ja bih molio da nam 
Kraljevska vlada radi umirenja našega tamošnjeg na- 
roda da izjavu da li zna šta se tamo ra.di i šta misli 
dalje preduzeti. Vlada se oslanja na nove prijatelje 
Italiju i Nemačku. šta više mislim da ona želi kopi- 
rati državni poredak tih država, llitlera i Musolinija. 
Ali, gospodo, treba utvrditi da li postoje kod nas 
pretpostavke za jedan ovakav državni poredak, za 
jedan fašizam. Ja mislim, gospodo, da treba da na- 

im da u tom pogledu postoji velika razlika iz- 
među nas i Italije i Nemačke s druge strane. A ta 
razlika postoji u tome što su u Italiji i Ncmačkoj 
Musolini i Hitler došli sa evolucijom odozdo, a kod 
nas, (jospodo, mi tačno i dobro znamo, da je u našoj 
zemlji diktatura došla odozgo, i bila dekretirana. 

Treba videti, gospodo, životopise tih velikih dr- 
žavnika. Ja mislim da ste svi čitali od llitlera »Mein 
Kampf«, ili da ste čitali životopis od Musolinija, pa 
znate kako su ti ljudi došli na vlast. Vi znate kako 
je Musolini bio učitelj i kako je onda radi svoga 
političkog osećaja morao napustiti učiteljski polo- 
žaj, i postao prost težak, prost radnik koji je nosio, 
sam to piše, po 120 puta cigle kao zidarski radnik 
na petokatnicu. A opet gospodo. '7- tih svih primi- 
tivnih razmera podigao se i došao na tajnim izbo- 
rima do većine i onda uzeo vodstvo italijansko.": na- 
roda ozdo u svoje ruke i kako vidite proveo je od- 
lično sve svoje poslove sa velikim uspehom, koje nm 
ceo svet mora da prizna. 

Takode isto Hitler bio je običan zanatlija, a vi 
sami znate dobro, kako je on propagirao nacional- 
socijalističku ideju i kako je on postepeno došao do 
toga i.na, tajnim izborima dobio po 42,43% i nije 
mogao da pobedi, pa se onda koajirao sa Papenom 
i pobedio sa 56^% i primio vlast. A važno je sada, 
gospodo, šta je radio kada je pobedio. On nije hteo 
da pregazi opoziciju, da radi protivu nje. Ja sam 
Gebelsa čuo kada je sjovorio u Berlinu on je kazao: 
Ne 50%, ni fiO, ni' 70, ni 80, ni П0% пе^о ceo Ne- 
mački narod pozivam na saradnju, ceo NemaCki 
narod treba da se disciplimije i služi sa nama i radi 
u tom pravcu! 

1 vidite, gospodo, tim istim putem pošao je Mu- 
solini. On je sakupio sve nacionalne snage, sve pozi- 
tivne elemente i sile u narodu i tako je došao do toga 
da je mogao provesti one velike radove, da je mogao 
sprovesti one velike planove, one velike ideje, koje 
je sproveo i Hitler. Ja moram, gospodo to da podvu- 
čem radi topa jer su Musolini i Hitler bili u sasvim 
drugojačijem položaju, nego naša država, jer su oni 
integrirali i ponovno intengrirali U socijalnom pogle- 
du davno homogeni italijanski i nemački narod, a kod 
nas, gospodo, danas je režim koji ne zna da li bi 
na slobodnim izborima mogao pobediti. A taj režim 
nikako ne integrira nego diferencira i kako izgleda 
on bi bio U stanju pregaziti i samu većinu u zemlji. 
Gospodo, postoji opasnost da izgubimo sve plodove 
svetskoga rata. A zašto se uopšte vodio svetskl rat? 
Može lako da dođe do toga da pobedeni postanu po- 
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bedriici, kako je poznat slučaj anšlusa koji sam.spo- 
menuo. Miliuni ruskog naroda, milioni francuskog na- 
roda i milioni ostalih slovena stradali sn za nas dok 
su nas oslobodili. Treba, gospodo narodni poslanici, 
da se 1:»!.,г;| sećamo. 

Dolazim na § 67b. To je onaj paragraf koji go- 
vori O zajmu'od -1 milijarde. Gospodo narodni posla- 
nici, i tu je jedna kopija, jer Musolini je radio sa 
velikim uspehom sa unutrašnjim zajmovima. Ja sam 
često bio u Italiji i video sam kako je raspisao zajam 
od 5 milijardi. Znate, gospodo narodni poslanici, sam 
grad Milano, to je onaj najveći grad italijanski, on 
je sam u jednom dami upisao preko 5 milijardi, ali je 
iu bilo veliko oduševljenje za režim. (Mantred Pa- 
štrović: Prisilno!) Ne, slobodno. 

Prvoga dana grad Milano upisao je više od 5 mi- 
lijardi. Kako da je prisilno radio, kaci je mogao pet 
pida toliko da odobri. Gospodo, to je zdravo, jer je 
Musolini uzimao od krupnijih, od bogatih, a davao je 
hlebac slabim bednim i novac je ostajao nvek u samoj 
zemlji. Nikad ništa od tili zajmova nije otišlo preko 
granice. Kao krv u (rupu što dolazi srcu    i    iz srca 
ispoljava se natrag u trup, tako se vrši i cirkulacija 
novca, koji krepi i sve više jača. Isto tako i na isti 
način radilo se i U Nemačkoj. I Hitler je sa velikom 
idejom nacionalnog socijalizma tamo radio u pravcu 
socijalnom. I famo je bila evolucija i tamo se nacio- 
nalni socijalizam popeo do velike ideje i vršio nive- 
laciju   U   narodu   na   isti   način,  kako  je   to   bilo  i   u 
Jtaliji. Jevreji, koji su bili glavni nosioci internacio- 
nalnog kapitalizma, isterani su i to je bila zdrava i 
dobra njegova ideja, .jer je time podigao nacionalnu 
svest u svome privrednom narodu. Ali, gospodo, kod 
nas, moramo da priznamo, ne radi se u tome pravcu. 
A ja  mislim  da je danas položaj u svemu drukčiji. 
nego li pogodan za nekakav ovako veliki zajam od 
Četiri milijarde. Kod nas nema unutrašnje konsolida- 
cije, a preko konsolidacije ne može se početi sa unu- 
trašnjim zajmovima. Biće tu, srospodo sa desnice, ra- 
zočarenja. Scm kvote, koja ide za vojsku i koja je 
opravdana, sve će biti mislim samo partijski interes 
i daće mogućnosti za još veću raskoš koja već danas 
u zemlji postoji. Kredita nema ni za ono što je najpo- 
trebnije. Kredita ne dobijaju ni one siromašne štediše, 
koji   su   od   usta odvajali    pa    ulagali u štedionice. 
gde im je sve zamrznuto tako da ne mogu da dobiju 
ni 100 dinara, makar da tamo imaju 10 hiljadarki. Ne 
može dobiti kredita zamatlija, ne može dobiti kredita 
mali  trgovac a kamo li još velike industrije, veliki 
trgovci   i   oni   veliki   eksporleri,   koji   bi   trebali   da 
izvezu velike eksporte u strane /.emlje  preko mora. 
Dakle, gospodo, u takvim prilikama nisu baš najbolje 
perspektive za ovako jednu emisiju. Ovakva emisija 
zajma  nema dobrog  izgleda  i  mnžr dovesti  do  po- 
novnog povećanja novčane krize. Kao što znate, pod 
predašnjim  režimima isto tako došlo je do novčane 
krize, i sama je zemlja bila osuđena da tu krizu pod- 
nosi   zbog   prcdašnjili   režima.  Tako  vidite   slobodan 
zajam postaĆe svakako neslobodan i mislim da danas 
nikako  nije  došlo vreme  i da  prilike  u  zemlji  nisu 
tako sređene da bi se moglo pristupiti jednom ovako 
ogromnom zajmu. 

Dalje, gospodo, spomenuo bih još jednu tačku, 
a to je ona stvar koja se mene lično ne tiče, ali i ako 
nisam pravnik, moram bar u principu da se izjasnim 
i o tome pitanju i da principielno, u pogledu spora 
oko imovine Radikalne stranke, izjavim da sam bio i 
ostajem na stanovištu: pravda nada sve i onda će biti 
država nada sve! 

Ja želim gospodo, da ponovo podvučem da je 
kucnuo dvanajesti čas da se u ovoj našoj zemlji počne 
sa stvaranjem jedne pravne države. 

Sa tih razloga i zbog neiskrenosti koju sam pod- 
vukao u ovom Finansijskom zakonu i u amandmani- 
ma, ne mogu, gospodo, da imam poverenja u Vladu 
i zbog toga ću glasati protiv Flnansijskog zakona i 
protiv amandmana. (Odobravanje na levici). 

Potpretsednik Radisav Vučetić: Reč ima u ime 
grupe Jugoslovenškog radikalnog kluba g. Mita Di- 
mitrijević. 

Мита ДимитријевиИ: Госполо народни посла- 
mmit, догађајп na namoj граиици дубоко су зна- 
чајни јер je једна анахроиична држапа, као што 
je била Аустрија, у којој je толико мпого страдало 
наше словенство, лкквидирана, Историјскп момснт 
je иитересантаи n neropnja ће бележити 13 март 
1938 године као finiš Austriae. Али, тај дога- 
ђај у исто je времс и једпо дуооко политачко mi- 
ran,е, na n једно дипломатско пнтање. Moj друг го- 
сподин Жупанчич кроз своје слопеначко осећање 
днректно и интимио изнео je своје гледиштс и сво- 
је национално ocehan.e. a то ocehamc дапас je ап- 
солутио нсго u код целокупног namer народа од 
Ђевђелије до Марибора. Господо, питање je врло 
озбиљно и питање je важно утолико што ono отва- 
ра једну ншзвеону перспекгпиву са више проблема 
у будућпосги у Средњој Ервопп, na Дунаву и на 
нашнм границама. Tn међуиародаи политички про- 
блемн добијају у толико више свој значај, што 
се, ево, na нашем севсру и непосредио до наше 
државе, инсталира велика Немачка са 75,000.000 
Немаца. 

Господо, ако хоИемо да говоркмо трезвено и 
отворено, ми морамо рећи ово: Уједињен.е наше 
државе извршено je на принципу нацноиалности. 
Зато ћу ово извршенр npncaje;uin.eii>e Аустрије Не- 
мачкој третирати са таквог гледишта, са прпнципа 
националносги, уколико интересује то Југославпју 
и њен однос са Немачком у овом моменту. Али ii 
ca глвдишта дипломатског ово се питање постав- 
л>а, a у том смислу н ми га можемо поставити. 

Господо,   присајсдињстс   Аустрије   Немачкој 
историјски je догађај. Он je једншм ударом ликви- 
дпрао читаву прошлост Аустрије. Удар je био кра- 
так n копачан. Не мнслим да излажем своје миш- 
л>ен>е o овом ддгађају ни са каквом историјском 
onunipnoinhv, iianpoTim, изложићу га кратко, јер 
тако he се и најјасније приказати. 

Господо, у мировним уговорима ми смо иЗгу- 
бплп iiainv Словеначку Корушку. Hama делегација 
je онда доказала да je Корушка вековпма била и 
остала наша национална покрајниа и на супрсхг 
свестране снстематске германизацпје, која се тамо 
вековима спроводи. Ham словеначкп народ веко- 
вима се борио са Немцима и показао je у тој бор- 
би са неравпим неп.ријател>ем несавладл.иву ду- 
хоппу снагу; борио се и сачувао своје нацпопално 
име, своју нацтоналну ппдпипдуалпост и одржао 
своју нациоиалну снагу за будуЈтост која je тако 
сјајно меннфестована ујсдињен.см Словенаца у јед- 
iifij држави са својом јсднородном браћом Србп- 
ма и Хрвагпма. Али једаи део Словепаца остао je 
изваа паших праница, у Корушкој, коју су дипло- 
матске иптриге везале за Аустрију. 

Господо, познат je факат да je због пнтер- 
веиције једмс савезничке велике силе — да je овде 
не помињем, која после рата није пам била при- 
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јатељска — познато je, лакле, да je протнвна ин- 
тервснција тс паше савезиице проооцирала плебис- 
цит у комс je Корутка припала Аустрији, a за Ју- 
гославију je гласао, иако мањина, али ипак тако 
велики број, до Драве готово 80%, a даље нсшто 
манЈв, али због специјалних тешких прилика, у ко- 
јима сс овај плебисцит обављао, н>сгов рсзултат 
je био при свем том доказао да je Корушка наша 
иацггоналпа покрајнпа.  (Опште одобрапап>е.) 

Ддаас, господо. морамо сматрати, да je гфи- 
сајели11>е11>е Аустрије Немачкој један спршсни чин 
на начин како Хитлеровска политнка изисналпим 
и насилним удлром свршапа чинове своје полмти- 
ке ол етапе до етапе. Господо, данас можемо сма- 
трати ла Аустрија више не постоји као самостал- 
на држава. Са Нсмачким Рајхом, међутим, који се 
сада протегао na тсрпторију Аустрије, закл.учени 
ранији мировнн уговор ие постојн, и ne обавезује 
у гтитању Корушке ни .Ктославнју нити Немачки 
Рајх. Између нас чиста je сшуација. Дакле, пи- 
TafbC Корушке И поред овог свртеног чина на чи- 
сто међународној днпломатској основи опет je 
отворено. Шта je сада nama дужност? Каква je 
наша дужност као Народног претставништва? И 
ioni више, каква je дужност целог народа у овом 
тренутку? Дужност je да подвучемо овом прили- 
ком ово настало ново стање чињеница и да ane- 
лирамо на све иптерсснране n надлежне да Ко- 
ручигко питање већ једном реше како je правилно 
требало решавати у корист Југославије, no начелу 
националне правичности.  (Одобрава11)е). 

Господо, то пачело пационалпе правичносга, 
ima више, прокламовао je вођа Трећег Немачког 
Pa јха гошодин Адолф Хитлер приликом присаједи- 
HjeiL.a Аустрије Немачкој. Истонремепо, од страпе 
господипа Хитлера такође je прокламоваио да пре- 
тснзмје Немачког Рајха неће ићи дал.е нити изван 
граница немачкс националне припадности. 

Тако je и оиом чишеницом још више подву- 
чена прва и осповна чин.еница, no којој стоји 
опет отворепо питаље Слопеначке Корушке na чи- 
сто лппломатској бази n чека своје правилпо ре- 
шеље у духу присаједињеша КоруШке Југосла- 
вији, којој припада n no коипактној словеначкој 
националности. Господо, ми морамо да узмемо 
лсиво пнтересовап.е v овом питању. Мпрамо да 
узмемо живо иптересоваље и као народ и као 
Скупштипа и као држава Југославија. Морамо л.а 
узмемо живо интересоваље у садањој судбипи 
Словепачке Корушке, која, са псчсзпућем Аустријс 
као самосталне државе пије везана никаквим ме- 
^упародним уговором за Немачку. ГоОПОДО, момо- 
нат je заиста реалан, у толико да je дужност ла се 
полигпе глас народног Прстставништпа Крал.е- 
вине Југославије у циљу да падлежнп међуна- 
родни форум сал понова отворепо nnran.e Слове- 
начке Корушке penin у корист Југославије. Какво 
he бити решење ми то не знамо. Али ако постпји 
пријател.ство између Немачке и Југославије, ево, 
нека се то пријател>ство маппфестује баш на на- 
ционалном принципу, на оном истом прпнпипу 
који je сам Адолф Хитлер прокламовао, изврша- 
вајући аншлус Аустрије. Иастаје питање сад исто- 
ветиости, у поставл.ап.у пацноналног прппципа и 
са наше стране у судбини Корушке. Ако je оправ- 
UHiHO присајединити Аустрију Немачкој nu принци- 
пу немачке нацишалне припадности, исто je толико 
сшравдано, на истом пациопалном припцппу, вра- 
тити   Корушку  Југославпјн  којој   и  припада  no 

својој словеначкој пационалпој прппадности. Тимс 
би се показало, са страпе Трећег Немачког Рајха 
правилна примена принципа нациопалпостн, при- 
мена и лојалпа и пријател>ска према Лугославији, 
коју уверава o свом прпјатеЛ)Ству. Ево широко 
пол^е да се та лојалпост и искрепост и на делу 
покаже. 

Али   ствари   друкчије   стоје.   Прпсаједпњење 
Аустрије Иемачкој изазива већ узбуђења na нашој 
северпој   грпппци o   чсму   лист   „Словепец"   лаје 
аутентиче вестп. O томс наш посланички друг г. 
Жупанчич прочитао нам je овле неке ствари, Алп 
због много материјала, г. Жупанчич изгубио je из 
вида да прочита до краја једно саопштеље ,,Сло- 
венца" којс je баш јако нптспесаптпо. Ja hy npo- 
читати то caonniTeibe до краја,   јер je   крај   баш 
јако интересаптап.   Ту се каже:   , ОвдаШЊи   иари- 
борскн Немци мпого се радују политичком npco- 
крету v Аустрнји и своју  радост ни  од  кога  ne 
крију. У п.иховим редовпма пастаје јавпо прстп.а 
да ће са догађајима преко граппце мпратн рачу- 
натн и Београд и да he Београд морати деаавуиса- 
ти Министра уиутрашњих послова г. Koponina због 
и.егове оштре полптике у Словепачкој и забраие 
да Немии купују словепачка имања". Ова претља, 
као mro впдпте, управлЈена je и Београду и г. Ко- 
рошцу. Сад кад je Немачка na граници нашој, ту 
близу   Марнбора,   прсма   поетп.ама   мариборских 
Немапа г. Knpoinen неће моћи више пи скппомски 
брапити   cnoje   Словепце.   Буле   ли   то   паставио, 
прети му се да he га Београд у томе дозавуисатп. 

Вратпмо се na питање o судбипп Корушке сад, 
кад je присаједин>ење Аустрији извршепо од Не- 
мамке. Претпоставимо за трепутак, што мало вс- 
рујем,   да   триумфује   у   пријател.ству   пемачко- 
југословспском  искреност и лојалпост. У таквом 
случају прпјател>ство иемачко-југословенско мапп- 
фестовало би се, на конкретан начин, што би се, 
na принпппу  националне   припадности,  признала 
оправлапост територнјалнмх претепзија на Рожпу 
Долину од Дравограда до Бјелака,  'испол   Капа- 
ватисе. Другр, то би се исто пспоставило и за при- 
падност  Југославији   градишчаноких  Хрвата,   na 
граници Мађарске и Аустрије севсрно од Блатпог 
језсра. 

Господо, тако би се, на бази националног 
принципа величанствено манифестовало од страпе 
г. Хитлера призпапЈС тог принцнпл, a нарочпто 
потврлила би се искрспост пемачко-југословепског 
пријатељства. Ово лруго трсба у Берлину иаро- 
чито ла се има na уму У пспхи namera парода ду- 
боко je укорењспо обеђење да нам je Немачка од 
увек била непријатеЛЈ, сирови непријатељ нашега 
народа за вреМе рата, и ла he ппм увск и остати 
непријатељ. у времену нових искушења. Попа- 
вљам, сво начина да се створп из оонооа лруго 
убеђење, и нова вера код пашсг народа премаНе- 
мачкој ч Немцима. (Пљеакање). t 

Господо, али шта Iie ;ioiiH. До1т he кроз nc- 
колико дана плебисцит. Како he се вршпти тај пле- 
бисцит? Taj плебисцит he се вршити na појмљиви 
начин са притиском кукастог крста. Господо, упа- 
пред можемо замислити и резултате. 

Погледајмо сад, у пези са аншлусом, стање у 
Европи. Гледајмо трезвено и говоримо отворепо. 
Европа се више маље свега дезнптересовала. Гово- 
pnhy o том према поуздапим фактнма. Видимо, 
прс свега, да Енглеска у овом трепутку не узима 
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према извршеном присаједињењу Аустрије пикакав 
живљи интерес нити какве одлучне коракс. Про- 
мена стања у Дунавском басену, за овај час њу не 
интересује или се тако показује. Како се држн 
Италија? Изгледало ie, пре аиексноног корака г. 
Хитлера, да je Италија била на страни плебисцита 
под др. Шушником. Пошто je пак г. Хитлер својим 
налетом извршио свој чин, онда сс мења ситуп- 
ција, na и држање Италије. За све свропскс за- 
иалне лржаве, прво je питање било, како he сс 
држати Италија. И зато г. Чану пошли су прст- 
ставници Француске, Енглеске и других држава да 
се o том обавесте. Када се je јавио отправпик по- 
слова Француске, онда га je г. Ћано питао, no 
каквом питању долази, и ако долази no пптлпд- 
аншлуса, no пнтап,у присаједињења Аустрије He- 
мачкој. онда, рекао му je г. Ћало, немојте се дс- 
ранжирати. 

Дакле, ствар je сада, гакорећи, под притиоком 
силе, добила и са дипломатске страпс изглед ко- 
начно свршеиога чииа. Настаје питање, за нас: шта 
дал>е? Шта друго са наше стране и може бити 
него мудро држање и гтрема овом новом свршеном 
чину. Остаје увек оправдана бојазан од осамдесет- 
милионите Немачке na нашим северним рраницама, 
и увек отворено питање: остаје ли Немачка увек 
неггријатељ наше земље и народа, и можс ли, 
уопште, бити пријатељ нашега народа и државе? 
(Михаило Ђуровић: He може ona то ни бнти!). Сто- 
јпмо на раскрсници. Никога међу нама нема, нити 
у народу, нити овде, који нс жсли да односи наше 
земље буду пријатељокисасвима др^савамапаиса 
Немачком. Али и од саме Немачке зависн да то бри- 
me из прошлости, где нам jeona увек била пспри- 
јател., nem за будућност. да го доказује. Ko ne би 
зажелео да и данашн.и Трећи Немачки Рајх прет- 
nopn се у схватап.у нашега народа у опу културну 
Немачку Гетеа, који je за nam народ имао при- 
знање и дивљење, или немачког историчара Лео- 
полда Рапкс-а, којн je ca највећим прпзпањсм umne 
нацжхналне храбрости и мисије na Балкану и међу 
Словспима, написао достојпу псторију нашега осло- 
бођења. 

Преокрет народне душе према Немачкој не да 
се извршпти никаквим званичиим беседама или 
бучним почастима, учињеним недавио v Берлипу 
прстссдппку uainc Владе. Нптп сс тај прсокрет 
ispuni иомшташим манифсстпцијама. Потребиа су 
дела, стварна дела! 

Пред новом перспективом која сс указује Сло- 
веначкој Корушкој, у праницама Немачке, хтео бих 
да видим нешто боље него што je досад било. 
Бојећи се стварности, ево, призпајем да не верујем, 
да iie судбина наших Корушких Словеиаца бити 
бол>а, пего, nanponm, може бити још гора, јер сс 
на Словеначкој Корушкој ствара још тсже стање, 
a под тежим^терстима и невољама као сваки човск 
тако и иарод се бори, губи спагу И перу, малаксава 
његова спага и копачно издише. Нека je Бог у 
MOMOIHI iKiimiM Слоиспцима под немачким Рајхом! 
(Нл.сскап.с). .lom hy иам pelin колико je сад узбу- 
l)iMi.e у дубиш словеначког народа пропзвсо овај 
догађај. Свака бискушја ynyiiyje всрнпма посла- 
ницу. Morao бих тих верских посланица много чи- 
гати, али Иу прочитати само једну. Мариборскп 
бискуш Huaii Лосип Томажић одредио je једну ne- 
дељну молитву Богу да би се сачувао. У тој посла- 
nmui   каже  сс:  Треба  издржљивости, треба  надс 

пмати, јер Божпје Провиђење влада светом и 
ништа се не дешава што Бог неће. Спасител^ наш 
помаже свима верницима у великим страдањима! 
Бог у невољама ne сставља страдалпнкс!". 

Гооподо, овв imliii биће осветљени прозор« no 
целоме Бечу, викаће се „Хајл Хитлер!", у псто 
време када се врше и хапшења словеначких првака 
у Корушкој; ова ноћ he бити тешка и црна за наше 
Корушке Словшце и ona he бити joni црња, што 
Богсвстп зна, доклс he ona трајати и да ли he и 
када тамо нашим Словенцима свапути светли даи! 

Са највишим пијететом са овога места сма- 
трам, да из своје душе и душе свпх вас, овога тре- 
нутка узвикиемо: Бог нека чува и бодри душу 
Словеначке Корушке, да одоли и овој велпкој не- 
cpeliii! (Пљескање). 

Господо, сад прелазим na питаље амапдмана. 
Ми смо сви, у току ове дуге даноноћие дискусије 
у Фкнаноијском одбору, na n у пленуму, исказали 
сваки своје мишљење. Moj лајтмотив био je спо- 
разум са Хрватима, no сваку цену споразум, mro 
пре споразум са Хрватима, и то споразум на основи 
како je закл.учеп R сжтобра 1937 годнпе у Загребу. 

Без споразума нема спасења. To не пориче ни 
Влада. Али ми се ту разлпкујемо мпого, како н на 
који пачнп доћи до тог спсфазума. Удружена опо- 
знција je то рекла и закл.ученпм споразумом утвр- 
дила. Влада споразум само омета, и кад o том ro- 
вори. 

Господо, сад hy да упутпм једно питање na 
господина Министра правде. Има ли га ту? Ту je. 
Ево, казаћу нешто nrro je врло важно да чује. Го- 
ворили смо o ликвидацији сељачких дугова, спакн 
je од нас био поборннк да се сељачки дуг смањи. 
Влада mije сасвим успела да то учипи. Ево вам 
једног примера. Поједппс сел>ачке мснице, због 
чистр формалпих разлога, постале су певрелсће 
због своје застарелости, јер у даном закопском 
року нису бмл.е утужеие!, постале ioy невредсКс, 
мртвс за свакога зелепаша у nainoj земл.п, и за 
сваку банку, била она велика или мала. И од како 
je дошао овај закоп o раздужењу сељака, све се 
мепипе, na и ове неважећс, преносе у Аграрпу бан- 
Kv. И од момепта кад je Аграрна банка примнла 
на ссбе да пзврши ликвидацију зеиљорадЈгачмих 
лугова, отада cv и те застареле и мртве менице 
nonoBo оживљење, те се и no њима врше продаје 
имаша нашег сељака, Зашго држава не остане, 
с обзиром na те невредеће менице у истом поло- 
жају, у којем су билн до доношења Уредбе при- 
ватне бапке и приватни повсрпоцп наших зсмлјО- 
радника? To значи. да те менице због застарелости 
треба да изгтбс своју важност и сад у рукама 
Аграрне и Хипотскарпе банке. 

Господо, хптам да кажем нешто и за наше чи- 
повппке. Велика je штета и удар за чиновнике n 
за ii.iinc породице што je рсдигопана погрешпа 
одлука у Финансијском одбору o допуштап.у за- 
бране na једну трећипу чиновпичких плата. Таква 
одрсдба била je v Чиповничком закону од 31 марта 
1931 годипе, n то je било довол>но обезбеђепЈе за 
повсрпоцс. Ипко није na пи поверпоцп пнсу гра- 
жили Behe обезбеђење. Међутим, § 245 Закона o 
извршешу заштићује само 500 динара чиповпич- 
ких принадлежности од забране. A то je у неким 
случајевима дсвет десетипа од чпповпнчкпх прн- 
надлежности. Ако тако остане, то he значити неку 
врсту убијања сваког кредита за чиновнике, то hc 
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значнта њихову социјалпу смрт. Зато се надам и 
очекујем да he господан Министар на1ш начина да 
у последњем трепутку опасе чиномике који и тако 
иемају неке сјајне приходс. Треба да остане у сна- 
зи § 264 Чиновничког закона који je то питање 
правилно регулисао иа raj иачии шти je одредно да 
се може ставити забрана само на једпу трећину 
4HiioBiiii4Kiix принадлежности. Ja ово предлажем 
у интересу општега .мипиму.ма за егзнсгенцију сва- 
мог чииовника, a на име: да § 264 Чиновничког за- 
к<Јна од 31 марта 1931 године остане у нажиости 
са неким иодалитепима којн у томе елучају могу 
да   комогну. 

Ja Вас сад питам, госнодине Министре, да ли 
и.маге у г&м с.мислу намеру да нешто добро учи- 

■нитс? 
Сада ћу, госиодо, да се зауставил на једном 

амандмаиу o коме се стално говорн, a то je на 
амандмаиу из § 67, којима се овлашћује Мииистар- 
cKii савет да може донети уредбу са законском сна- 
го.м o штампи, o удруженлша, зборовима и дого- 
ворима и o нзбору народних иосланика за Народ- 
ну   скупштину. 

Господи, ми смо досад no овој истој сгаари 
дали четири овлашћења. Најдосгојније je било тра- 
жење овлашћења у почетку, a то je било одмах 
када се образовала Влада пкиодина Милана Сто- 
јадиновића и када je у тој Влади био највиши no- , 
литички морал, обележен личношћу иашег вој^е ro- 
сподина Аце Станојевића, иа чслу тек створене Ју- 
гословенске радикалпе странке. У то прво време 
Југословенске радикалне заједнице, на челу ta го- 
спрдином Ацом Станојевнћем, Краљевока влада 
тражнла je авлашћеља за слооодну штампу, за из- 
бории закон л закон за зборове и удружења. Она 
je добила та овлашћења. Има поједнинх људи који 
камсу: Па ви ere гласали за та овлашћења. — „Је- 
смо, са поносом смо гласали!" — одговарамо ми. 
Јер,' шта еу значила у го време та овлашћеша? 
У^имо мало у атмосферу тога времена. Утврдило 
се на један несумњив начин да народни посланици 
изабрани 5 маја 1935 године ne претстављају пра- 
ву вољу и повереље парода. (Др. Јордии АИпмо- 
вић: И не претстављају!) Онда je Влада господина 
Јевтића пала баш na томе да не претставља на- 
родну пољу. Пад Јевтићеве Владе одлучио je нај- 
виши арбитар. Влада господина Јевтића обо- 
рена je ca те страпе. Влада господина Јевтића 
иије успела ни да отвори у Скупштипи своје од- 
боре. Тада je сптуација била јасна. Ова Скутитп- 
на обележена je била да ne преставља народпу 
нолту, те je јасно и одре1)еио било да je потребно 
ићм на иове изборе, и то одмах на нове изборе за 
мову Скупштину, која би и^мала ираво народно по- 
ворење. Таква je ситуација и потреба створена од- 
луком иајвишсг арбитра. У таквој ситуацији, са 
одлуком да се распусти ова Скупштина, Јевтићева 
Влада je оборена и образовапа je Влада господина 
Милана Стојадиновића, који je као Претсдник Вла- 
де дошао no одлуци Главног радикалног одбора 
и потпомогаут оним високим моралом, којч je 
претстављала Радикалпа странка кроз Радикални 
главнн одбор и кроз личност нашег шефа госпо- 
дина Аце СтанојевиНа. 

Господо, то je била атмосфера када смо ми 
могли очекивати од овакпих овлашћења један бо- 
љи изглед ситуације и када смо могли очекивати 
да ће на овим схвлашћешима доћи прави демо- 
кратски  политички  закони, тј. изборни  закон  са 

тајпим гласањем и Народна скупштина бирана тај- 
ним гласањем, A ja вас уверавам да ова садашња 
овлашКења, која се дају Влади господина Стоја- 
диновиНа, имају за циљ да помогну уско парти- 
запске интересе Јерезе и да се затим донесе један 
педемократскп закоп, који ће исто тако онемогу- 
liinii праву, слободну вољу, тј. један изборни за- 
Kon опет са јавним гласањем. 

Нека Влада донесе закон са тајпим гласањем! 
Онда би показала да тражи овлашКеља у опо.м 
нстом духу како их je у прво време тражила, кад 
се постављало питање распуштаља оие Иародпе 
скупштине, обележене и са највншег места као не- 
иародне, која не одговара ни вољи ни поверењу 
пародном. У напред тврдим да ова Влада не сме 
донетн изборш закон са тајним гласањем! Јер 6м 
ro бнла ibcna смрт и смрт Ј.Р.З. 

Сад Ку говорити o отимачини „Париза". Ово 
имање се оп-има na један начип који апсолутно нијо 
закопски, јер; господо, ono што je законски ne 
врши се амандманои. 

Обнчпо се тражи амандман за оно што закон 
ne иоже да реши. Процедура je била наопака у 
овом гаггању, Прво сс тражило од суда, суд се из- 
јаспио да није надлежан да преноси својину овог 
имаља са Радикалне сграпке на ЈРЗ. Па се прешло 
na управпу власт. Ни управна власт није могла 
то да реши. Па се ишло Државном савету и Др- 
жавни савет je донео некакву одлуку и сад ту од- 
луку ни један суд, господо, не може да извршм, 
neio he то да изврши ова жалосна Скупштипа, тј. 
ви, владина већина, na базн једног формалног за- 
кона који he доћи у амандман. Господо, ово je само 
слнка OBOI- времена. Добро, вршите отимачнну, вр- 
шите безакоње! To само подиже моралну висину 
на другој страни, Радикалној странци. Радикална 
странка баш овим добија, јер се врши над њом 
једно безакоње, добпја и политички и морално, 
a ово што амапдмапом отимате показује вас у пра- 
вој боји. 

Господо, ja овде имам један нарочити дуг 
према једном свом другу, који je тешке и мучне 
дане провео у Русији заједно с нама, a то je го- 
сподин професор др. Радосав Јоваиовић. Ja сам 
поднео интерпелацпју на господшш Претседника 
Владе o већ озакошсппм рсшсњима спора између 
наше државе n тога вал.апог професора, којим je 
решењима регулисан њеров положај npe пуие 4 
годнпе,  a сам  се enop  протеже пупих  15 годипа. 

У чему се састоји тај спор? Профссор Радо- 
слав Јовановић био je специјални делегат Владе 
наше Краљев-ине у Русији за време рата и рево- 
луције, и TO од самог почетка светског рата. У тој 
фупкцији остао je и после 1918 године no дого- 
вору с једне стране са војним изаслаником Крал.е- 
вине Србије, потпуковником Брапиславом Лонтки- 
jeBHheM, a с друге са првацима наших државних 
оргапизацпја у Русији. Осим мене лнчно, у овој 
Иародној скупштипи постоје још ови посланици, 
г. Мирко Компеновић и г. Милан Банић, који знаду 
да je ово овако. Г. Јовановнћ остао je у Москвп 
до 3 августа 1923 г. Погрешно je била обавсштаиа 
Совјетска влада да je у Југославији пастао бољше- 
вички режим и г. Јованови11, као заостали прет- 
ставник наш, био je привремено ухапшен, када су 
и последнЈИ остаци наших званичнпх мисија били 
затворепп. 

Осим нацноналног рада и вршива државнс 
функције која му je била специјалпо поверена од 
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самог прегседника владе г. Пашпћа, on се бавио 
иитензивно и проучавањем Русије од 1904 године. 
Господо, нема мииисгра иностраних послова, не.ма 
претссдннка владе, од г. Иашића до г. др, Стоја- 
динови11а, који mije имао прилике да чује мишље- 
ibc o проблемима Руснје од самог г. Радослава Јо- 
BanoBHtia. O спору г. д-ра Јовановнћа са државом 
обавешген je био и писмепо и усмено и садашљи 
претседник владе r. Стојадннови!! који je ooeluio 
децембра месеца 1935 да he он дефниитнвно и no- 
зитнвно решиги то његово ппташе. 11рошле годиие 
г. БаниЈ! исто тако упутио je једну нарочнту интер- 
пелацију баш у овоме смислу у коме je сада и 
моја. 

Господо, како се завршава сесија н како до 
одговара на те ннтерпелације иеће иожда ни доћи, 
то ja корнстнм ову прнлику да замолнм г. Ирет- 
седника скупштине да бар ово тумачење и ово 
обЈашљеље изволи доставити r. Претседнику Вла- 
де. Јер, господо, иије право, нити je достојно да 
држава не извршује према појединцу законе и за- 
конске одлуке, a у овом случају то би требало 
с обзиром на корнсган рад r. Јовановића у једном 
критичном времену, na и доциије, учиниги. 

Господо, враћам се мојим Македонодма, вп 
врло добро знате да су наши македонски печал- 
бари, и другн наши аечалбари којих н.ма врло 
МНОГО, ca разних страна, који су у Турскиј, у Царн- • 
граду na чак и у Смнрнн успели штедњом и радом 
да створе нека имања. Али доцапје, пи једној 
одлуци турске владе, сви иностранци нзгнанп су, 
a имања п.м одузета. Доцаије између наше земље 
и Турске, баш у једној атмосфери највекег прија- 
тељства, после пута нашег Блаженопочнвшег Кра- 
ља Александра у Цариград, донета je одлука да 
се реши тај дуг између лаше земље a Турске. 
Турска je од Југославаје имала аогралашаша за 
iMiiura имања турских осгова који пису у нашој 
слободпој земљи могли да жнве беговским живо- 
том каквим су бала павнкли да живе, na су вапу- 
стили пашу земљу, a шихова имања захватала je 
аграрна реформа, и огласила ах као безвласничка 
имања. И сад, господо, кад je било разговора o то- 
ме како да се peaai тај дуг између Југославије и 
Турске, онда актива коју су претстављала амања 
оегова у иашој земљн поређана na активпој страаа, 
т.ј. са имањима реквирираним иаших поданика у 
Турској, и то се преломило у обрачуну дуг за дуг, 
с тнм да je нашој држави остало да илати још 
17 мплиопа. Да насу узета у обрачун као актава 
HMaiba паших подапика, којах je било на стотине, 
и то не само аз Јужне Србаје nero и из Црае Горе, 
Боке и са разпих страпа Ириморја, онда би био 
паш дуг много већи. .la сматрам да je сад моралпи 
дуг наше дрлсаве да ona овим несрећним пашим 
оштећапм подапицма падокпади вредностп њихо- 
вих имања, од Турских властн која су одузета a 
која су урачуаата у раздужењу наше државе арема 
Турској. Јер ипаче држава ба бала и арема њама 
отимач. 

Господо, ево nac ара крају буџетске дебате, 
завршава се ова наша дискусаја, сутра ћемо гла- 
сати буџет, зна се како he ко да гласа, зпа се ко 
he за што да гласа. llaai глас из манаше и поли- 
тачка и лојалао биће виши од свах ваших гласова 
из већине. Господо, сматрам да смо ми ca левице 
у сераја свих питања лојалпо и поштено исказала 
своје мишл.ење. Ми насмо бала cpehe да својам 

лојалапм даскуспјама аостапе.мо ono што je у 
Еиглеској опоаиција hberoBor Велачапства Крал>а. 
Ништа се mije послушало што смо мп траишли. 
Onaj буџет ОД корице до кориае без једне једине 
nape смањеша, ево, како нам je дршао тако He 
ii.iiiliii. llaai глас за олакшање пародпих терета 
mije се чуо. При изласку овога буџета набацило се 
na њега толико амандмана, бацило се na грбачу 
пароду још много и MIKU o милиона аоред neli те- 
шкп.х 13 мптпјардаа 280 малаоаа, колако изиоси 
буџет, још a терет од 4 милајарде, a још много и 
много повпх оптерећења у прирезима, > гаксама у 
грошаринама, да ва аајбол.а математачар ne ба 
могао обрачунати са колако je нових малијади npe- 
onrepelien овај буџет, a с п.п.м и парод. Макада 
толнко финансијских терета није било бачепо на 
парод. 

У гоку претреса буџета у Фааапспјском од- 
бору и у пленуму, руководећи се само аародпа.м 
ннтересама, и узимајући реч у сваком разделу, ja 
сам дао своја мишл>еша o свима политичким, при- 
вредним n соцпјалпам питањима пашега народа, 
n o овом режиму, која проглашујем аепародпам n 
nacn.iiniM. Због тога свега n због преоитерећености 
буџета и због ометања споразума са Хрватима, 
гласам, na крају крајева: аропш! (Одобравање на 
левици). 

Pretsednik Stevau Cirić: Reč ima narodni posla- 
nik g; Velaair Jojic. 

Беламнр JojaU: Госаодо аародпа лосланици, 
после круапих догађаја KOJU су се одпграла на 
сеаеро-зашаду наше државе, ja hy се задржати cne- 
цијално аралаком претреса овот ФппансиЈског за- 
кона само na оаом његшом делу у колико се од- 
носа на Миаастарстио сиољппх послова. Јер ово 
питање дапас nac ваше интересује од сви.ч пптања. 
h' овом буџету a Финаисијсшм закону нема одре- 
ђених сума за успоставу послансгва и конзулата у 
Нуспјн. Сем тога, Влада nuje дала iHH речи обја- 
aiibeH)a o нашим сународницнма na сеиеро-заиаду 
наше државе. У моментима када се опремају аова 
лаици пашој 6paliH, мп наше пајлепше симлатије 
улућујемо нашој браћи у Корушкој, Гораци и 
i-lcrpa, која чекају аашега Хитлера да се према 
п.пма изарши нацпопалаа дужност. 

Ma се радујемо сваком побол>шању односа са 
свима аашим суседима и уопште са свпма наро- 
дама. Нарочпто je пак за nac добит, ако смо од не- 
пријател)а направили пријатеља. Али то течење 
нових пријатеља ne сме nlai na штету старпх npii- 
јател.а. Јер ваше je аего лудо, 6e3yNaio je, одба- 
unni старе прајатеље ради новнх аесигураих при- 
јатеља, или аак оаах пријатеља, који би у згод- 
пом иоменту a за нзвесае добата окрепула према 
иама фропт за  180". 

Ilpn катастрофи сраокот 1парода 1915 годпне 
те при тешком робовању под окупацијом n ibcro- 
вом мучеааштву кроз Албааају, у там тешким, 
уараво трагичним момеатима, кад je азгле- 
дало, да нагде аемамо прајатеља, долаза ђе- 
аерал Мопдезир, изаслааак племенате фран- 
цуске нације, да у њено аме спасава српску војску, 
спасава српство И од тог .момепта, na до закљу- 
чења Версајског мира, Француска je за nac све 
учанила што je могла, како na ратиштима тако и 
на маровппм коаференцнјама. Ona се са својим 
племенитим савезиицима, Енглезима н Амеракап- 
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цима појавл.ујс као добра мајка. Благодарећи љој, 
сви њени савезници од тада су нашу судбину 
идентифииоовали са својом судбином. 

Незахвалност je највећи степен људске ииско- 
сти ii поквареносга. A ми, напротнв, увек смо знали 
и знамо за сва доброчинсгва учињсиа нам од Фран- 
цуске, Биглсске « Америкс. Ми знамо да њима 
треба да захвалимо што постојимо и mro je она 
држава створвна и nama нација сачуиана. Ми ие- 
Кемо и не омемо пикад да забораиимо, да су ове 
племените нације примилс нас, кад ^смо били у no- 
следњем ропцу нздисаја, Они су ти моји су нас 
излечили, нахранили, оденули, наоружали и спре- 
мили за поновну борбу. Они су ти који су нам дали 
сре оио mro и својим сииовима. Они су ти, ,који су 
iiMCHiiii)- својих ipal,aua дали иама, који нисмо 
имали ништа. Француска je постала nama друга 
мајка. Они су ти, који су с нама заједно крв лили 
за ослобо1)ење наше земље и победу правде. Оии 
су ти, који се вековима боре за човекова права. 
Оин су ти, који rone тираииЈу. Кроз и.их и њихову 
велику француску револуциЈу проговорио je сло- 
бодпи чоиек. Њима ми iCBe дугујемо и II>HX нико ne 
може заменити у нашим срцима. Да je ово тачно 
и за свакога jacno, иајбол.и je доказ долазак Ми- 
нистра спол>них послова француске републике г. 
Делбоса 12 децембра 1937 годнпе, када je наш 
народ на београдоким улицама своја одушевљења 
за Француску морао да плаћа својом крвл.у. Tora 
дана највидније je показала наша Влада колико 
в-оди ненародиу ■политику и колико хоће да нас 
отуђи од Француске, да би нам се наметнуло при- 
јател>ство оних који нам нпсу umu могли бити 
пријателуи. 

Знамо ми, зиа и наш народ: ко je узрочиик 
name катастрофе 1915 године. Не заборављају се 
ijčiUU.OOU жртава! A разорени домови? A опустела 
поља и села? A уништена и опљачкана сва муко- 
трпна тековина за једаи читав век течсна? A сто- 
тине хиљада вешала? A миогобројне тамнице и 
ламцн у њима? A копцентрациоии логори и у љима 
no десетине хиљада- гробова? A гомиле спаљечих 
мучепика и све ono што нас потсећа na мучеништво 
iiaine нације? Ko то беше што je тражпо ноше 
истребљење ,наше уништење, иестанак иаше пацнје 
са лица земљина? Ko то беше што тражаше да нас 
треба уннштнти у име културе? 

Ko беше no mro крајем 1У15 и почетким 1910 
годипе објављиваше посмртцице? Ko бсше то IJJIO 
објављиваше: да je on уништио једап варвароки 
иарод, те тиме задужио цивидизацију? Ми нећемо 
да кријемо, ми нећемб и не смемо да затајнмо, да 
то беху Немци. Немци беху узрочпици свих наишх 
зала. Није истина да je Аустрија била узрочпик 
para. Ona je била само оруђе. Да Немачка nuje 
хтсла par, para ne би било. Све je друго лаж. 

Ila нпак поред свију зала и покора, порсд свнх 
нечовечиости и ужаса, које су иам почиинли, поред 
безброј хиљада мучеинка наших, .ми с.мо нпак за 
то да се са Иемцима буде у пријатељству. У коли- 
ко то дозвољавају крваве раие, јер оне иису још 
зарасле, пошто смо сувнше близу догађаја. Али ми 
нисмо нити je наш народ за то, да се француско 
искреио, чисто као горска роса ирнјатељство, за- 
мени пријатељством пемачкпм, које je сувнше про- 
блематпчпо н које he трајати само дотле, док г.е 
посвршавају IIOMOBIH на другим странама, a оада 
ће према нама понова оживети у свој својој жести- 

ни парола „Drang nach Osten". Варају се љуто сви 
они који мисле да je светским ратом изумрла и 
велика немачка жел.а за „Drang nach Osten". He, 
на против. Она се само притајила да се боље 
спреми да се једног дана, као морски вал прелије 
npeiKO словенских земал^а. Немачки народ тражи 
л мора наћи негде одушке. И где he га и на 
којој страни иаћи? Да ли на западу? He! Да 
ли ш ■северу или истоку? He! Да ли на југу? He! 
Haluilie га једино na југо-истоку, na патем тлу, 
иа нашем телу. 11 ми, који добро позпајемо исто- 
ријско политичке прилике савршепо смо свесни 
опасности која нам отуда прети, као год и оне са 
запада. Ми осеКамо, ми чујемо, ми видимо оне 
страшне, пепрестапе peijipene, који су нам децепп- 
јама проглушавали уши, a који he се опет попо- 
виги: „Nostro mare" и „Drang nach Osten" како 
заједпичкп оттре иожеве да nac черече, Спрсма се 
да се IIOHOBH 1914 годипа са измењеним актерима, 
место Аустро-Угарске Италнја, a Немачка остаје 
иста .само што he за извођење свога плапа бигн 
спремнија пего ли 1914 године и што he joj поли- 
тичке прилике бити повољније. Te повољније по- 
лигичке прилике састојале би сеу томе што смо мп 
name erape опробане и искрене прнјателЈе, Фраи- 
цузе и Енглезе, ртуђили својом незахвалношћу, a 
namer главпог н вековпог бранича Русије пема. 
Нема je за нас, иако она постоји силна и Mohna. 
Нема je, јер je ми нећемо. Истина, ње нема онакне 
какву би ми желели да вндимо. Али од преврата и 
револуцнје до данас, ona je толико еволуирала, да 
he ona у скорој будућиости претстављатм носиоца 
демократије. Но без обзнра na њепо унутратње 
уређење, na облик n режпм владавине, ми нисмо 
смели ни у ком случају дозволнти, да остапемо Je- 
дина европска држава која нема дипломатских веза 
са Руспјом. 11 na оспову кога права ми имамо право 
захтевати од Русије, какав he режим ona завести 
код своје Kyhe. Свакако je она господар у својој 
кући. 

Братимимо се и пријатељујемо са онима који 
су нам били Kyhy разорили и свако зло учинили, a 
бсжимо од оних, који су крв name крви; од опих 
којн су дали иилијоне своје најбоље деце ради 
namer опаса. Идемо и тражимо one, којп he nae 
првом згодном приликом збрисатн са лнца земљи- 
на, a бежимо од ОНИХ, који he опет статн пред 
свима и свакима, да nac заштите, да иас одбране. 
lloMohn he nac као саме себе. 11 од њих ии бежнмо! 
Са њима ми нећемо! Да великих незналица; да не- 
ликог безумља! 

И у моментима када смо се братимили у Бер- 
лину са Немппма, сигурно да то погнуте главе мн- 
лијопп иатпх мучеиика са нетала, тамница и дру- 
гнх стратишта посматрају као срамоту своје пацнје 
и горко плачу. Me зато што су отишли na вешала 
и друга стратншта, већ зато што пису имали за 
кога отићи на вешала. Мртвнма тешко пада пеза- 
хвалпост потомства! A да лн ко mro год упита 
како je онима који и данас иду без руку, без ногу, 
без очију, искрпвл.еппх грбача или уоптте унака- 
жених тела? Како ли се onu осећају кад се толнко 
братимимо са онима који их паправнше живим му- 
ченицпма? Требало их je питатп. 

Влада стално говори o пријател1ским односима 
са свнма суседпма n владама у Европи. Али пе ro- 
вори o цријатељсзким везама са оном државом, која 
иас највите нмтересује. Иема веза са Русијом. A 
везе и пријатељскп односи са Русијом више инте- 
ресују иаш народ него везе са целим светом. Te 
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иезс су дубоке и незамепл.пве, јер су то всзе крви, 
срца, душа. Опс воде иорекло из далеке ирошло- 
сти, a имају сне услове за садашњост и далеку бу- 
дућност. Te везе  нису само пријатељске, one су 
сродннчке, one су још BHUie, оне су у пуном сми- 
слу братске. Не постоји у међународиим односима 
пријатељства између два народа, као што je прн- 
јатељство наше и руско. To се пријатељство слило 
у једнодушно братство. To пријатељство и брат- 
ство докази су, да смо ми један организам, једна 
крв, једпо велико словеноко племе. Huje иам no- 
гребно нити хоћемо да доказујемо научну тему, да 
смо ми један народ. To се најбоље доказивало и 
доказало кроз нашу тешку и крвану прошлост, где 
се руска крв лила за нас и са иашом крвљу. To се 
доказало у свима нашим тешким данима и иску- 
шењима кроз која je nam парод прошао у својој 
дугој мукотрпној историјн. Te везе воде порекло 
још ii3 средњег века, a све су чешће и чвршће од 
доба Петра Великог. Оне су се нарочпто маинфе- 
стовале за доба Петра I Владике Црногорског и за 
доба Карађорђевог устанка, када су се руски пу- 
кови борили у Србији. Малајница, Штубнк, Кла- 
дово, Неготин и Брза Паланка били су заливени ру- 
ском крвљу при стицању наше слободе. Славна бит- 
ка na Варварину извојевана je у заједници са ру- 
ским  пуковима, који су се борили  под комапдом 
руског ђенерала грофа Орурка. Ретко се где брат- 
ство no крви и оружју огледало као na Варварин- 
ском Пољу.где су се Русп и Срб|И надметали ко he 
боље крвл.у посведочити братство, ко ли више по- 
казати јуиаштво и на какав иачни доказати своје 
братство и no оружју и no крви. Руски коњички 
пук, којп се борио na Варварину, попово се бори 
под својим командантом Ником  Никићем и код 
Лозппце', где je иомоћу њиховом и однета славпа 
битка и непријатељ иребачеп преко Дрине. И овде 
су, у овом истом Београду, тада долазили рускн 
пукови, али не као освајачп, већ као саисзпици и 
браћа, да покажу Србима, да na Русе увек могу ра- 
чупагп. Од тада na до пајповпјпх дапа Русија je 
заштитник   Јужних   Словена.   A   кад су Србија и 
Црна Гбра  1876 године заратиле за ослобођење, 
хилзаде руских добровол.аца борнло се под ср.п- 
ском заставом, те су пале мпогобројпе руске Жртве 
за нашу слободу. Опомвник Рајевског na Шуматов- 
цу иајбољи je доказ колико су Руси лили своју 
кри за ову земљу, A тада, у тим тешким моментима 
када je пзгледало, да lie две српске државице под- 
лећи ПбД притиском jom јаке турске царевиие, јавио 
ее прво сав руск« народ, који тражп помоћ Србимћ. 
Приватна, народнд иницијатива воћена словенском 
пропагандом opala- Аксакова принудила je звани- 
чну Русију да поведе борбу за слободу јужних 
Словеиа. A резултат ге борбе ono je увећање неза- 
висне Србије, увећање  Црне Горе и ослобођење 
Бугарске. Резултат те борбе за Русију био je: оста- 
вила je на Балкану 200.000 својих младих синова н 
безбројна материјална средства. Алн рвај рат био 
je претеча Балкапском рату 1912 ГОДИНе и ibei-овим 
резултагима.. 

Свака руска помоћ, било у крви било у мате- 
ријалу, бнла je ненсцрпна, а давана je пупом брат- 
смом љубавл>у како могу давати само Русп. Њена 
no.Moli Црној Горп давана je кт делу moje државе, 
но с том разликом што се од свога дела ■граже из- 
весне дажбине у накнади за дава«а доброчинства, 
а од Црне Горе никад пије ништа тражено, сем 
да joj се помогне, да МИ живимо. Отуда je И no- 

стало ono чувено осећање заједнице са Русима, то 
сматрање да с.мо једао. 

Од Карађорђевог устанка па до 1914 годиие 
на  сипма  мировиим  конференцијама,  нарочито у 
стварашу Србије, Руснја води српску ствар. Било 
je  момепата  када Русија иијс могла доиол.но да 
заштити наше пптересе, али то je било »од при- 
тиском Европе да се не би снажила словенска ствар. 

lio нигде  и  иикад братство  n   пријатељстви 
између два парода не огледа се тако очевидно, као 
што се огледа 11Ј14 године између Руоије и орпокога 
народа. Када je 1914 године моКна Аусгро-Угарока, 
гураиа још од моћније немачке царевипе, поднела 
малеиој Србији НОЖ под гушу да je закоље, а тим 
НОЖСМ да закоље и Срлство и Југословепство, ко 
се ту супротстави моћним централшш силама? Ko 
то узе српску ствар за своју ствар? Ko то мобилнса 
милиоие  својнх  сипова  и  проли   њихову  крв   за 
пашу  слободу?  Ko то  због  пас даде  милионске 
жртве у крвн да нас спасе? Ko то претрпе и до- 
живље наЈСтрашнију револуцију у историји чоае- 
чанства ратујући за нас? Ko то проскита своју ми- 
лионску децу По свету, те данас страдају и пропа- 
дају нас ради? Ko то саосећаше са иа.ма оваку нашу 
жалост и радост? Ko се заплака за пама, кад иаша 
ерца беху раекрвављена германским бајонетима, а 
наше  opaiie оеше толпко обешено да већ у  цеп- 
тралним силама беше нестало конопаца да «ас ве- 
шају? Ko то стави на коцку целокуппу своју убојну 
снагу n држављане iiamer cnaca ради? 

Русија! 11 само Русија! Братска Руснја! И од 
те братске Рушје бсгамо ми! 

Ми се и даиас, a n cua Европа, палазнмо у 
једпој страшиој катаклизмн и тек што варница по- 
жара nnje блеснула, да се свет запали. И у том 
општем аожару, ако nac, ne дај Боже, шађе не- 
воља, чије he око за нас заплакатп, чије срце за- 
куцати, чија душа задрхтатн? Руска и еамо руска. 
Без Русије се ne може иодити ни југословепска ни 
словеиска полнтика. 

1 lcocnopno je да бп мн више волели да видпмо 
снлну n моћну цароку Русију, него ли данашњу 
под дапашњпм режи.мом. Али наше mije да одре- 
ђујемо Русима којн he режим завестп, то je шихова 
ствар, њихоћо искључиво право, као mro mi omi 
пемају право да траже да ми заведемо режим којн 
мп nelieMo. Ми чак немамо право да o гоме гово- 
piiMo. Алп оно иЈто je за нас глаппо, то je то: да у 
Русији живе они исти Русн KOJU су нас увек волсли, 
којп nac n даиас волс и који he nac увек волети. 

Руски комушзам еволуирао je и из n.era се 
рађа пова двмократија и националпа Русија. lio 
нека je ona n чисто комуппстичка, то je њето уну- 
грашње уређен>е и ствар схватата. Алп љубав ру- 
скога парода nehe од nac отспранити ни комунпзам 
ннти прнблпжнти империјализам. Руска срца и 
рускс душе остају за nac братска срца n братскс 
душе, јер те душе и срца mije створпо mi импери- 
јализам im ко.мунизам. Њих je створила и родила 
заједничка крв и језик. 

И ко je тај, којн сада позива свст na узбуиу 
пред oiiacnoiuhy руског комунизма?! To су баш о«е 
државе: Немачка, Италија ;и Јапан, које су биле у 
пајоолтм прпјател.ским односима са комупистич- 
ко.м Рушјом скнда, када je комунизам у Русији ono 
na врхунцу своје моћи. II тада пм иије сметао 
ништа  руски комунизам. Тада  су кокетирале  са 
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руским при1ател>'Ством и o њсга се отимале, пра- 
већи са Русијом савезс, подижући joj фабрике 
оружја, муиицнјс, хемикалија и аероплана. Па баш 
та иста Немачка извршила je обнову целокупне 
техпике у Руснји. Откуда пак сада после двадесе- 
тогодишњст пријатсл.ства и тако еклатантне ево- 
луције руског бољшевизма у дссно, да се овс лр- 
жапс nai)y побуђене. да отпочну борбу противу 
бољшевизма? Ласно je као јарко супце, да се овде 
не ради o борби протнву комунизма, већ o 601)611 
протипу Русије и њене моћн. Кад Русија данас ие 
би претстављала снагу с којом сс у свету има и 
мора рачунати не би сада ни поменуте државе 
свирале на узбуну. A свет na узбуну иротиву Pv- 
сије и њених начела владавинских позивају Не- 
мачка и Италија, чија je владвина и режим далеко 
гори и за човечанство далеко опасннји и тежи и 
ол комунизма. Јер фашизам претставља најмрач- 
иију тиранију, Па ипак, и поред свих позива света 
на узбун^ противу Русије, поменуте државе нису 
ни дапас прекинуле дипломатске односе са Руси- 
јо^м.' Дипломатски par води сс у пуном јеку, али 
iiose се ие кндају. 

Да ли ми немамо дипломатчжих односа -са Ру- 
сијом зато да би спречили ширење комунизма код 
нас? Да ли на raj начин.да хермстнчки затворимо 
наше границе момунизму? Не! Тако се комунизам 
не спречава. Комунизам сс спречава: поштенои 
угтравом, лобрпм социјалним закоиима н roiveii.cM 
корупције до истребљења. Комуиизам код нас нема 
места; a у иолико га може бити, њега шнри непо- 
штена и насилиичка управа, соцнјална неправда, 
режимска шпијунажа и моћна корупција. Ko иуих 
сузбије и исгреби, сузбио je вомуиизам, 

Исто тако као mro сматрамо да v iiainoj зсмл.н 
нема места комунизму, исто тако сматрамо да v 
нашој земљи нвма места фашизму, Ми смо против- 
нипи и јелног,н лругог. Али то нс значи, да ако 
смо противниш) комупизма. да смо противнипи Pv- 
сије. ла смо противннпи руског иапода. да смо про- 
'гипниии лппломатским и пријатсл^кнм везама са 
руским народом. Te због тога ми тражимо \тспо- 
■r-ranv дипломатских односа са PVCHIOM. Много- 
r.noimi су разлози за то. Л нема скоро ни јслпог 
ппотиву тога. 

И све донде, лок наша опољна тшлитика нс 
буде имала подршке и помоћи од великс словснскс 
гестрс Русије, наш ћс лржавни брод лутатп ОД 
спруда и из буре у буру. Ми тражимо јелио тихо, 
ситурно пристаниште, да би избегли опасну буру 
и оклонили свој брод. To пристаниште, ту сигур- 
H'OCT, може иам дати само Руси!а. ,Тср кала бпсмо 
имали савез и пријатслЈСтво са Русијом, лругојаче 
би се ппсма нама порашале друге извесне државе, 
ien би знале да ммамо сигупиог и моћног сансзника. 
Због тога ми тражимо. да се што прс обпове липло- 
матски олиоси са Русијрм, кшо би се попоавио nam 
тешки ме1)\'паролни положа!. A обновити nanie ди- 
пломатскс олносс лако je, iep мн ипсмп ни имали 
каквих ктнфлкката, који би нам отежавали обнову 
односа. Сем ако ланаши.и управљачи nanic дожаве 
нс мисле, да смо ми економско, културно, војнички 
и липломатоки наЦача лржава на овету, na можемо 
и бсз јелне Pvniie, без којс пс може ни једна na- 
nula v Европи и v свету. 

Знали су пгга раде и добро су радили Крал. 
1 Тикола, Крал. Петар :и Николп Пашић, када су ма- 
лену Црну Гору и Србију везнвали за судбнну Ру- 

сије, да само с Русијом и уз Русију могу осигурати 
будућност Српства и Југословснства. Од тога пута 
пису скретали. A ратови и ј^атни резултати пока- 
зали су/да су билн na добром путу. Резултат српске 
вере у Руоију, њено братсгео и помоћ je манифсст 
рускога цара Николе II 1914 годннс c' којнм се 
ступа у најкрвавији рат светчжи, да би заштитили 
интересс српскога народа. 

Хоћемо успоставу односа са Русијом. Хоћемо 
прнјатсЛ)'Ство са Русијом. Пријател.ство које дик- 
тују божји и Л)удски закони. Хоћемо пријатељство 
са Француском и Р.пглсском, јер оне ne каматизи- 
рају своје пријател^ство, нити траже, нити су 
икада тражиле, чити he тражити черечење нашег 
држанног оргаиизма. Нелријатељи куцају на на- 
шим вратима. Дванајссти je час. Спасавајмо се 
пгго пре! 

Због вођења нечационалне политике коју спро- 
води данашња влада, гласаћу против Финаисијског 
закона.  (Одобравање и пл.ескање na левици). 

Prelscdn'tk Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik p. Aleksandar Lazarcvic. (Glasovi: Nije ovde') 
Kako !j. Lazarević nije prisutan, smatra se da je 
odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik £. Joca Geortrijevic. 
(Dr. Jordan Ačimovič: Da kujemo bivšeg demokratu!) 

Jona Георгнјевић: И jom увск лемократу при 
евоме најбољем али западном a нс балканском убе- 
ђењу, како Ви то друкчије окрећсте и сваки час 
тумачење изврћете. 

Господо пародпи посланици, нисам имао на- 
меру, да се у ово псколнко речи, којс сам Хтео да 
изустим овде, са one говорнице, у вези са аманд- 
маиима Фипансијског закона, и најмање позабавим 
политиком. Алн поетички изливи мог предговор- 
ника присиљавају ме ипак, иако се не налазим по- 
ovluMi. нити сматрам да je потребио, да ja браним 
Краљевску владу и IBCIIV политнку. (Др. Јордаи 
Ahinionnli: И не треба да je браните!) Ту није по- 
требна одбраиа, ту je потребпа објектнвност и 
мало хладнокрвности и поставити ствар на својс 
мссто. Али, no најдубљем своме личном убеђењу, 
кпјс ne може иико да MH одузме, морам ипак неко- 
лико речи да кажем на овај песнички излив мога 
цењеног друга предговорника, да сс осврнем и да 
побијем оно, mro осећам као петачно и пестварно. 

Овдс je учињен прекор, да je нас Крал>евска 
влада опуђила од наших старих пријател^а и да cv 
нам они ланас туђи и ми сс показујемо v највећој 
мери незадовол.нп. (Јордпп Аћимпвпћ: Изволитс 
читати њихову штампу!) Сад ћ\г вам ja прочитати 
њихову штампу од јучерашњег дана, чекајте само 
један момснат.УЛр. Јордан Аћимоппћ: Читајте „Ко- 
тидиен"!') Ja сам сасвим мирно слушао и ако сс 
нисам слагап са изношСњем мога предговорчика. 
Ja сам гл мирно саслушао и иисам се упуштао у 
полемику. AKO вам ie то прнјатније, ja вам стојим 
на услузи, ако то Господин Прстседпик лозволи. 

Господо наролии посланипи, no момс пајду- 
бл.ем vBcpeii.v, иитн je Југославија у стању била, 
imni je Крпл.евска влада хтела, пити je могла да 
нас отуђи од иаших старих пријател.а, него je «а- 
стало пешто сасма лруго. оно, што сам пре неко- 
лико дапа рскао при бупетској дебати o спољној 
политици. Дпушгво Наоода претрпело je крах. 
(Др. Јордан Аћимовић: Чијом кривицом?) Југосло- 
вепском крипицом! Ta псмојтс бнти, за име света, 
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толико нанвни, да je Јутославија од 1.",Ш0.000 cra- 
новника у стању да доведе до краха Друпггпо 
1 [арода! 

Да je она у стању, ja бих се тиме поносио na 
макар га она довела и до краха, јер би то значило 
да je ona једна сила која дрма не само Европом 
него читаним светом и онда бисмо ми могли овде, 
у овим клупама, ако хоћемо, безбрижно да спавамо 
и да ни најмање не страхујемо за судбшну наше 
миле oraiioiiHc. (Др. Јордан Аћимовић: Растурили 
смо Малу Антанту!)... Гооподо, im Малу Антапту 
mic.Mo могли да растуримо, пего зпатс, где лсжи 
разлог? Велике демократске силе v о«ом моменту 
када су увиделе да onaj ииструменат, којп je no 
стари.м прмнциппма дипломагпје и по.ипике био 
основап, да raj инструменат Друштва народа инје 
у craii.v ефикашо да спроводи оне задаће које су 
му стављеие, one v својој себичпој бризи за сврју 
спгурност и за својс иитерссс, дезинтерссовале су 
се судбинама малих држава и малих народа, Онда 
су тн малп иаролп моралп ла се почешу н да сс 
питају: Па шта lic да постигну ако нас са друге 
стране, ua ca које друге стране, неко причврсти и 
прикљешти. у којој смо сит^ацији оида? (Јоваи 
Здравковић: фашистичхе државе cv нападале Дру- 
ттпо народа, a нису демократске!)... Али cv сс v 
њиховом бескрајном саветовању и неоллучности 
те дсмократске лпжаве показале неспособним за то 
да супроставе onaj отпор тим фашистичким тен- 
лсицијамл, a то зпачи, да omi принципи no којпма 
су сс one владале и они методи кајима су се оне слу- 
жилс, ла cv они cacramm дсловп, ОДНООНО, да они 
nprnuLiajv прошлости и лапас немају nnme пикакве 
ефикаснс моћи. A ca том стварношћу и са тим чи- 
п;сттама ми морамо да рачупамо, господо. Ми 
iieMo да сграхујемо и са зебњом ла стрепиио за 
naniv сутрашњу судбину ако писмо у стању да 
створпмо једну ефикасну одбрану наших интереса 
a та лежи na сасвим другој страпп. Такође ona ne 
лежп nn na фашисгичкој страни. Ta лежи у опом 
врло корсктпо.м правцу који nam Мипнстар спол>- 
них послова опроводи, (Др. Јордаи AhiiMomih: Руке 
v nnc!)... Не pvKo v вис! Немојте ме повлачитп за 

језик! Ja бих казао нешто сасвим друго. али иије 
овлс иесто са кога то смс да се кажс. Има ствапи 
које сс са ове говориицс нс c.Mciv ла кажу ни онда 
када je истина, ни опла кала je истипа na то'\ 
страпи. нп онда када je истина иа mioj страни, ien 
може бити да cv na штсту и на уШтрб отштих ин- 
тереса и самс лржаве. (Јоррп Злравкпвп!): Смо 
истипа увек да се клжеП ... Ilc сме. 

Има стварп којс ne смеју да се кажу јср то не 
само такт nerc иптересп захтевају. A, mro су мало- 
npe господа помепула фраицуску штампу, ja вас 
молим да прочитате јучерашн.и „Тан" париски, na 
IICTC видети да raj један ОД најугледнијнх. без 
сумње најугледнији лист француске јавпости, ди- 
рекшо упућује своју владу na то да се присети и 
да прккупи све снаге у Француској, one које су од 
вредпости и од важности, да би се прио прикупила 
Фрапцуска, да би се прво ona оспажила, да би ona 
прва јединствено иступила, да би ona прешла на 
темел.е реалне политике. Taj лист директно указује 
na ону грешку коју сам ja малопре помепуо и коју 
саи upe шест даиа помепуо, a да ппса.м 111)очитао 
raj „Тан", којн се јуче појавио, в то je да мали 
иароди не смеју да се препуттају својој судбппп, 
n.ii\   мора да руководи   onaj  oceliaj   којп с.мо \m 

имали 1914, 1915 и 1916 годипе, да имамо једну 
спагу која стоји као заштигница, способпа и моћиа 
за ту заштиту. Ла зато кажем н попавл.ам: до nac 
je, господо, да са највећом хладнокрвношђу и са 
највећом активношћу у току данашњих догађаја 
учинимо све што до nac стоји, npe свега ми упутар 
земље, без много анализе, цепидлачења, те инте- 
гралпог југословеиства, те овамо те онамо, na 'од 
силних подраздеоба никад ne стижемо да саста- 
нпмо целину, да једанпут научимо да се саставимо 
и да се разумемо самп, да научимо да постанемо 
ne само добре слуге него и добри господари јер до 
сада смо били добре слуге a рђави господарп. 

Верујте, господо, го mio се овде пева, тај Ka- 
sna певање не сме да се схвати као увреда, јер je 
то само карактеристика 'за лиричке изливе обољ- 
шевичкој Русији, — то што се пева да ми њој пру- 
жимо пријатељскн деоницу, одиосно да ми ступимо 
у што тешше одпосе с њом, a да се истовремено 
пева и o слави Царске Руоије, — то пема оправ- 
/laiba. (Јоваи Здравковпћ: A за фашизам можете да 
се загревате!)... Пардон, господо, нисам%ја рекао 
овде да се загреваг! за фашизам. Ja hy вам одмах 
pelm за шта hy да се загревам. Молим вас само за 
један моменат стрпљења. Бол.и1евичка Руснја уни- 
штила je опу словепску Русију која je нама била 
пријател»ски и братски и крвно расположена, го- 
сподо. (Јован Здравковић: To mije mi ваљало!) Sa- 
ro с.мо тако далеко и дотерали ми Словспн. To je 
nama општа словенска особина. II, 1Ч)сподо, та бољ- 
шевичка Русија која je порушила опу Руснју која 
je nac волела и штитила, нема права да тражи од 
nac пријателЈСка осећања нити има права да тражи 
да MU имамо пеких парочнтих расположеша с њом 
да се споразумемо и с њом да стојпмо у вези, нити 
ми нмамо разлога да ИИ желпмо те везе, јер ona 
нема вишс националних особина, господо. Ту лежи 
баш ona наша велика словенска мана Koja je до- 
вела у тој Русији оне елементе  против  којих мн 
овде вичемо. Ta Руспја пема права да тражи од nac 
никаквих пријатељских осећања нити ће она икад 
да буде према нама пријател.ски расположена, јер 
ona je показала шта je радила са својим сељацима, 
ona je показала шта je радила са својнм најбољпм 
синовима, ona je показала чак и то шта je радила 
са omiM људима који су joj највеће услуге чинили 
у ббљшевичком смислу a које ona за л.убав једпог 
режн.ма стрељ.а једног за другим и малтретпра ua 
најнечовечнији и најгрозниЈи начин. Ja сам мало- 
пре рекао да немам симпатија ни за фашизам пи за 
бољшевизам  али  1-.ете  признати  да су жртве са 
стране фашизма према жртвама које je учинила 
бол.шевичка  Русија  пула кома нула,  пула...  na 
тек   na   седмом   месту једап   одломак...   (Јован 
Здравковић: Од куда Ви то знате?) ... В na, го- 
сподо, ппкоме ne би могла једна таква песразмера 
да се прикрије. Ми који смо православпн и који 
смо сс овде препирали педељама n месецима o Кон- 
кордату, заборављамо великодушпо roj бољшевич- 
Koj Русији, да je поништила све што je верско, a то 
je значило у Русијп све mro je православно. To je 
"паша конзеквендија, господо. И онда има један 
трећи пут <и ja liy вам га казати овде, 11отребан je 
јсдап ауторптатнвап режим који lie уклонити све 
непотребне супротности. Јер, док се мл овако ме1)у- 
собпо глођемо, MU ћемо да изгубимо време, a до- 
тле ће nac то време да прегааи. (Јован Здравковић: 
Дакле, Ви сте за.диктатуру!) Me, алп за једну no- 
литику која зна mra xolic, која he да учини шта 
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xoiie na макар то појединцима опде било и криБО, 
ira можда н мепи. 

Како ja гледам na поједине појаве нашсг фи- 
иансиског, политичког и привредног живота, чу- 
ћете у ндућим минутама. (Јопап Здравковић: Ви 
стс за пријатељство са фашистима, a нисте за при- 
јатељство са Русијом!). Ja да сам за фашизам, ja 
бих то казао отворено. Овде je ове вечери иала 
антитеза из уста известиоца мањине иокрено и вн- 
дите у томе човеку г. др. Мохорнчу једиђг човека 
који са много оз6илјНости и труда гледа да уђе у 
суштиву и детаље овога буџета, али оно што ja 
не могу да поштујем код њега, то je субјективност, 
да критикује све што je други учинио. Из њсгових 
уста пала je оптужба, односно изречена nperfio- 
стаика, да ће onaj зајам који Краљевска Влада 
намерава да подигне, да дејствује паиично на ула- 
гаче, на пггедише и na свс остале. Ja hy ca не 
прикривеном отвореношћу да идем даље и да 
кажем: могуће да ће то да буде. Док тако идем у 
прспшставкама и кажем, ja питам с друге страие 
ко би нама давао кредитс у овом мутном времену 
за зајмове? Пико никоме. Нема дапас међударод- 
них зајмова, и чињеница да их нема, значила би да 
ми не смемо никаквим сретствима да апелујемо иа 
ову земљу. (Др- Јордаи Аћимовић: Изгубили сте 
кредит!) Сигурно да кредит иије изгубЛ)ен за ове 
две године, него je изгублЈеп зато што смо се ра- 
иије задуживали и на цигански начин морамо да^ 
се путем нагодбе погађамо и да плаћамо 15%. Ono' 
што не пада на Владу, што није влада скривила, 
што не терети њену савест, не смемо да импутп- 
рамо п.ој, иначс падамо у исту грешку са којом 
желимо да теретимо Владу. Ja идем чак тако да- 
леко и кажем нека наступи тај случај, да he тај 
зајам имати лошега дејства на улагаче, на штеди- 
ше итд. Господо, зар су стари зајмови били бољн 
за коje смо добивали оружје које није увек бнло 
исправно и који су били всзани са захтевнма који 
су шкодили нашим интерсснма, a не треба да апс- 
лујемо на ову земљу да no цену самопрегоревања 
узмемо зајам у овој зе\№и и да га користимо у 
н>еном интересу. 

To, дакле, господо, да je тај зајам подигнут 
из себичних разлога, како бескрајпс декламације 
гласе, то ja глатко бришем. 

Ono што ne бришем, то je друго ... (Др. Јор- 
даи AhimoBiih: Створите расположеље да народ 
доноси сам новац као што то чине Фрапцузи!) 
Створите прсо свесне Французс и Енглезе у нашој 
држави, који једном речју следују позиву. СДр. 
Јордаи AhiiMoiiiih упада поново у реч). 

Pretsednik Stcvan Ćirić: Gospodine Aćimoviću, 
molim Vas da ne upadate, ili ako već želite da upa- 
date, onda upadajte sa levice. (Veselost). 

Јоца Георгијевић (наставља): Али оно што 
мене интерссира јесте, на шта ће тај зајам бити 
утрошен и на који начин he да се употреби. Го- 
сподо, дозволићете да није никакав оправдан зах- 
тсв да се излучи из тога зајма и именује свота, 
ко i a he ce употребити за народну одбрапу и да he 
опозпција за ту своту, која je одређепа за народпу 

-одбрапу, гласати, a за другу да неће да_гласа. lo- 
сподо, нађите у свету једап парламенат који he 
искрепо признати шта hc употребити за нацио- 
нално оружање. To je један захтез који je немогућ. 
Све своте, које ce издају за наоружање, one ce 

прикрнвају.   (Јовап   Здравковпћ:   Енглези   то   ne 
крију!) Quod licet Jovi, non licet bovi! 

Оно, господо, што cc мене тиче и што мене 
нптерссује na шта hc тај зајам бити употреблЈСН 
јесте, и ja na томе инсистирам, да он ne буде, како 
сам јутрос рекао, рапсодично употребљен no за- 
хтевима који ce поднжу нз ових клупа, него план- 
ски у правилпој расподели у оној мери и na onaj 
начин, како то прешност оних задатака н проблема 
изискује. (Др. Јордап Аћимовић: Нема плана, да га 
има можда би и ми гласали за то!). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine Aćimoviću, 
molim Vas, da ne upadate. Gospodina govornika 
opominjem da mu uskoro vreme ističe. 

Јоца FeoprnjeBuh (наставља): Господо, мени 
није свеједно каква ће ce лозиика прихватити и 
na шта he ce тај новац утрошити. Ja сам чуо o 
исушењу Скадарског језера, Попова ПоЛ)а итд. He 
тврдим да то нису врло кориспе нпвестиције, али 
нисам казао тиме да су то уједно и инвсстиције од 
najuehe важности, јер трсба да иидпмо најпрс ода- 
кле потиче гро наших прихода, тамо морамо прво 
и да појачамо производњу и ту пронзводњу да 
перфекцибнирамо, na од оног вишка можемо онда 
себи дозволити луксуз, који себи и други народи 
дозвол.авају, да сличпу зада1\у изврше. (Јоваи 
Здравковић: Ако изврше те регулацијс и ja ћу 
гласати „за"!) Ja нсмам ништа против тих регу- 
лпсања. 

Господо, ja hy само да папоменем, прпмера 
ради. пашс путеве у Банату. Површина Баната 
има 1,100.000 катастарских јутара. Ha тој повр- 
шини живи 600.000 душа. Ta поврпшна нема пу- 
тева и nama моторизовапа војска, у колпко би 
била одређена за акцију у они.м пределима, била 
би сасвим излишна у. оном блату од мора, илн у 
мору од блата, како год xoheTe окрепите, јер 
пема таквих техничких проналазака, који би 
могли да издрже na томе терену. He тражнмо од 
Краљевске владе или од државе да нам те путеве 
створп. Војводипа je још вишс жртвовала пего 
120,000.000 да створи те путеве, једино тражи од 
г. Министра финансија, да one огромне допрп- 
несе које je Војводрна до сада плаћала a и одселе 
he плаЋати, унапред не одузима, пего да остави 
нама да ми у програму, како знамо, подизаљем 
зајма; оптерећењем некретнина, neli како зпамо, 
створимо иутпу мрсжу, бсз којс je осакаћен чијзв 
Банат и због које све тежње за рационалнијол! 
продукцијом шропадају. 

У другам реду ja бих радо видео, кад би ce из 
тих зајмова извршила коимасација земл>и111та, да 
Cm могла после ко^асације да пастане рационална 
героизводња, да би ce могло искористптн ono, што 
природа дајс. 

У пезп са тим пптап.ем, ja бих хтео да укажем 
на one штетне последице o којима je грворио и 
мој колега Дотсп, због нове Уредбе. која orpann- 
чава промет пекретнипа. Ту мора да дође једно 
тумачење, јер пре свега ми смо спровели регули- 
сање и донели Уредбу са законском снагом o раз- 
дужењу земљорадника, Паралелно са тим већ je 
онда морало да ce узакопн ono, као mro je у 
Немачкој „Erbhof", кућа са неколико јутара 
зсмл.с, која cc не можс уопштс да прода. Онда ne 
би створили onacHOCT да ce за дугове arpapne 
банке продаје земљорадиицпма имовина и na тај 
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ce начнн пауиеризира земл.орадник. Ако се ова 
Уредба спроведе и ако ne доЈјс накнадно упут- 
ство, онда hc морати сигур.но да иаступп то да he 
свет остати без ижмзине, да he бити лишси иметка. 
Тада нећемо зпати, да ли смо напсли зсмљорад- 
ницима више штете него што смо хтели овом 
Уредоом да доиесс.мо  користи. 

У везн са тим питашем ja морам посподина 
Министра иравде да упозорнм још na неке појаве 
и да га замолим за илагонаклопу IIU.MOII. Upe свега 
иаше су прунтооне књиге у последње време у 
толиком дармару, да ce внше ни Бог светн у љи.ма 
ne разазнаје. Ja мислим, да би ce једним извеснл.м 
скромним дадат1Ком од иеколпки стотина динара 
месечно дало то урадити, a пма доста младих 
судија који су пензионери, који би за четнри до 
пет стотина дннара месечни — a вички су ш.ме 
послу — спроиелн све криз грунгоине књиге тако, 
да би добнли јасну слику раскљил<ења и покрета 
некретиина. 

Друго бих молио, да ce го-сиоднн Мииистар 
фиианснја заузме за то, да катастарске управе 
добнју питреоан број чиновника за рад. Јер ако 
иеки ирода иекреипше, опда си мора још две 
родине да илаћа порез на те исте иекретшше које 
je продао,- јер кагастарска управа не стиже да 
достави пореској управи купопродајни уговор. 
И док: катастарска уарава стнпне да TO спроведе, 
npolje годииа и две дана н иродавац мора за то 
време да плаћа порезу, na тек после тога да тужи 
купца да би on платио ono, што je ono дужап 
да плати и  што бн требао да плати. 

Има маса разппх ствари, алп ja нећу да ce 
излажем опаспостн да ме господип Претседппк 
опомвне да ми je време истекло. 

Имао бих још масу ствари да изнесем, али ja 
нећу да ce пзлажем опаоности да мп време пстекпе 
na да будем опо.мепут. Због тога ћу да завршпм. 
Нама ce ca one стране, нама Војвођанима, преба- 
цује ce одовуд да смо војво1)аис.ке сепаратисте, да 
с.мо војвођанске аутоиомисте. Нема код нас сепа- 
рагизма, пема тежње за сепарагнз.мом, јер оиа 
Војводина која je, no речима професора Станоја 
СтаноЈевића, Оила колевка модерие срлске културе 
н цивллизације, ona Војводппа која je najumne 
аомогла својом интелигенцијом Србију, ona Вој- 
водипа која je за српскп пацпопалпп развптак 
учинпла мпого више nero ма која друга српска 
покрајипа, она Војврдина која je, no речима про- 
фесора, прва дала Србији модерно оружје, донела 
овамо n сиабдевала српске устаппке оружјем и 
муницијом, слала војппчке ипструкторе, она Вој- 
водина која je Србији прва дала прве л.уде који 
су познавали črpane језике, Војводина која je 
Србији прва дала законоданце и прве учитеље, та 
Војводина никада неће да буде сепаратистичка! 
(Бурно пљескање у двораии). Али та Војводина 
има npana преко иене да тражи са оне говорпице, 
кад доносите закоп o успоставл>ан>у Среских и 
Окружних судова, да бар један од тих судова 
падне на Војводину. Ta Војводипа има npana да 
тражи да joj ce школе, болпнце n друге nnrni- 
туције, које су старе и трошне, да joj ce обнове 
да n.enn ђаци ne седе у школама n гимназпјама 
на шамлпцама, да њеии ђаци у гимназијама не 
држе књиге na колепима, га Војводипа нма права 
да тражи да joj Мппистар грађевина да 5,000.000 
дниара за отвараше једпога каменолома нз кога 

би ce израдило 400 километара путева, да би joj 
ce, после петнаест подина, израдили какви такви 
путеви. Војводина нма право то да тражи. И ja, 
као Војво1)апип, то кажем, тражнм и молнм пал- 
лежпе да ово узму у озбир. Ja мислим да Војво- 
дипа пма право Да ово тражи после неограпиче- 
нога стриљења од петнаест година! (Јоваи Здрав- 
Komih: Требало би да тражите да ce и велики 
поседа изделе!). Ja ce, у томе, слажем са вама! 

Ha све ono, mro сам пзпео, ja сматрам да Вој- 
водппа има права, и ja ce надам да he после ne- 
ограшиченога стрпљеша које je Војводина пока- 
зала после para, када je сматрала да прво треба 
да ce лодигне и помогне Србнја која je рато.м била, 
уништепа m упропашиена, сада, када je нешто у 
томе пргледу у Србпји ypai)eno, сада, ja мпслим, 
да долази na ред Војводина, и мбја je најскром- 
нија жеља да ce ono, mro сам рекао, узме у обзир, 
na, nmiiTo ce надам да he тако бити и упш.спо, 
ja завршавам своју реч изјавом: да hy гласати за 
овај буџет! (Одобраваи.с и пл.ескаље у центруму 
и на десници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Nikola šijak. (Glasovi: Nije prisutan!) Pošlo 
g. šijak nije prisutan, smatra se da je odusato od 
reči. Ima reč u ime grupe Nezavisnog kluba narodni 
poslanik ,цг. Vojislav Lazič. 

Војислав Лазић: Господо народни посланпцн, 
Финансијски закон je тај који има да спроведе у жи- 
вот државпи буџет. Кроз фппапсијскн закоп извр- 
шује ce буџет. И зато буџет je саставни део овога 
фипапсијског закона. Господо", ако расмотримо до- 
бро овај" финапсмјски закоп im iiCMO видети да 
буџет који je проглашен у § 1 овога закона у из- 
носу од 12 мплпјарди и 180 милиопа неће остати 
само на тој цифри. Овим фннапсијским закопом 
буџет, који je утврђен на ту суму, он je повеКап. 
On je noeelian у огромној цифри још за 7 мплп- 
јарди 536 милнона динара. Он je nonehan у разним 
зајмовпма. Повећан je тиме што су поједипи Ми- 
иистри овлашћени да изврше разне зајмове, да 
пздају благајпичке записе, и .на тај начин овај ce 
буџет noBehaua ca сумом од 7 милијарди 536 ми- 
лпопа дппара. 

A да je то тачно, господо, ja hy вам показапи 
и параграфе из овог Закопа no којима ce ова за- 
дужења вршс. 

У § 11 имате одредбу no којој ce дозвол.ава 
Крал^евској влади да издаје записе у износу од 450 
мплпона дппара. 

У § 11 тач. 11 имате одредбу да ce може извр- 
шити зајам код Државне хипотекарне банке у 
суми од 20 милиопа динара. 

У § 47 тач. 1 имате одредбу где ce опет дозво- 
л^ава Влади да изврши зајам од 500 мплиона дип. 

У § 47 тач. 2 пмате одредбу где ce дозвол.ава 
Влади да изврши зајам од 400 милиопа дппара. 

У § 76 тач. 10 имате одредбу где ce дозвоЛ)ава 
Влади зајам од 500 милиона динара. 

У § 24a имате одредбу где ce дозвол>ава зајам 
код Хипотекарне банке од 55 милиопа дипара. 

У § 406 дозволЈава ce закл>учење зајма код 
Државне хипотекарне бапке од 6 милиона дииара, 

У § 31a одобрава ce зајам код Хнпотскарпе 
банке од 10 милиопа динара. 

У § 49 тач. 7 одобрава ce зајам код Државне 
хппотекарне банке у суми од 3,500.000 динара. 
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У § R4 no тач. 3 одобрава ce зајам од 1 милион 
и 500.000 динара. 

У § 66 тач. 2 дозвољава ce код Држаиис мпш- 
твкарне банке зајам од 10 милиона динара. 

У § 76 став 3 страна 59 одобрава ce зајам код 
Државне хипотекарне банке у суми од 80 мнлиона 
динара. 

У § 77 тач. 26 одобрава сс Краљевској влади 
уписиваље благајннчкх записа у суми од 1 мили- 
јарде и 500 милиона динара, 

И сад, господо, имате § 67в где ce овлашћује 
Краљевска влада да иззрши упутрашп.н зајам од 
4  милијарде динара. 

Господо, ето то су цнфре које изиосе 7 мнли- 
јарди 536 милиона динара, порсд iui(|ii)e ОД 12 ми- 
лијарди 180 милиона динара колико je предвиђено 
буџетом. Прсма томе видите да ce овај буџет пење 
на 20 милијарди динара. A када додамо, господо, 
томе још и друга разна овлашћеља, која ce садр- 
же у овом Финансиском закопу, кад додамо томе 
Ба.новинске буџете, општинске буџете, епархијскс 
буиете, црквене приносе. школске прирезе, комор- 
ске прирезс, онда he наш иарод бити оптерећен са 
30  милијарди динара за идућу буџетоку годину. 

Према томе, господо, као што видите, народ 
ово оптерећење не може да издржи. Свшу, гоопо- 
до, има краја na he доћи крај и овомс оптерећењу 
народа- no коме ће нарол морати потпуио да про- 
падне као када ce једпо кљусе претоварп, na поси, 
носи, док може, a кад не може оно падке, тако he 
сад ово onTepehenje дотерати народ дотле да he он 
иорати потпуно да пропадне и његова платежна 
Moh падне ličio онако као што падпе и претова- 
рено кљусе. 

Господин Мипистар у своме експозеу рекао je 
да «еће бити нккаквог повећања na порезима. неће 
ce тражити никаквп новчани извори, да he ce пове- 
ћање буџета .од једне милијарде и 250 милждаа ди- 
нара, које ce појавл^ује у овом буџету, покрити 
цосадашњим порезима. Али, ево, господо, Beli 
имамо у овом Фипансиском закону иа пеколико 
места noBehaiba нових дажбина или noBehaibe ста- 
рих или наметање нових. Ja hy, господо, само не- 
колнко од тих повећаља да вам изнесем. 

У § 18 (noBehaBa ce таксепа тарпфа, повећавају 
ce многе и многе Taicce, a заводе ce и новс, којс 
до сада нису постојале. 

Нарочито ce гасподин Мимистар окомио на 
судске таксе. Повсћавају ce судске таксе за 50%. 
Господо, шта значи то noBehaite? Па судске таксе 
и досад су биле големе, и до сад су биле неиздрж- 
ЛјИвс и ja ие могу апсолутно да разумом, како je 
господин Мппистар финансија могао да дође na 
•i \- мисао да noBehaBa те таксе. Мије могао, rncno- 
до, noBcha™ ни јсдну таксу јер су оне noBehane 
прошле годипе од 5 na 10, од 20 на 30 динара и 
од 2 на 4 динара и то je, господо, било тешко из- 
дпжати, a'сад кад ce nonel.ana још ca 50% онда 
ће ce доћи до тога да he народ моратп дићп рухе 
и од суда :и од сваког правног посла, неће MO1.II 
да евоје правне сггоари аред судом уређујс, na he 
nohu ДО међусобног разрачунавања, a ja мпслим 
да једној држави ппје сврха да ствара незаконит 
поредак, Beh на против да je сврха да омогући за- 
коииги поредак да би иарод. могао CBOJC право ny- 
гвм закона и судске правде да заштити, a ви то 
oHeMoryhaBaTe оваквим завођењем тамса. 

По § 18 тачка в noBehaBa ce царина на нафту 
no 40 динара na 100 килограма. Господо, то ne no- 
ral)a само трговачкс кругопс, то погађа и поЛ)Опри- 
вреднике, јер има пољопривредпика који имају по- 
л>о|Г1р11вредпих справа и својих машина за којс ce 
као noron употребл>ана нафта, као што су napne 
вршалице, TpaicropiH и сељачки млниовн. Кад су 
ови селЈачки млпнови и у рукама иског трговца, 
опет ово noBcliame има да платн сел.ак, јер onu 
MtM.v само за сел>ака и раде само са сељашм na 
уколико код њих поскупи н;и|)та утолнко Ке се- 
љак бнти оптерећеп да то иалокиадн BCIIHM пла- 
ћањем пакиаде за самлевспу храну. 

Господо, сад имамо у § 25 тач. 7 нове порезе, 
хонораре професорима за полагаље приватних 
исппта, које испите полажу ђаци средњнх школа. 
1 [мамо ми, господо, hana сиромашпих који из nc- 
кога разлога нису редовпи ђаци него морају при- 
ватно да полажу испите. До сад ce бар mije пла- 
Јгала професорима никаква дневница, пего су ce 
пла^але само герописзне TaiCce за одо6реи>с nemira, 
Међутим, господо, сад има да ce плаћа и такса за 
одобрење испита и даевница ирофесорима. Cnpo- 
Tim.a iielir Mohn никако да дође до новца да ово 
платп n nehe MOIIH иолагапи испите, a то значп да 
сирогита нема право на науку, пема права ништа 
да учи, јер неће моћи да плати дијурне профе- 
сорима. 

Господо, у § 41 имате ачредбу no којој ce 
овлашћује Мииистар саобраћаја да пропише пра- 
вилник no коме ce овлапЉују путари и падзорпици 
путева да могу кажљаватп путникс na путу na 
лицу места до 20 динара. И ja вас, господо, питам 
како he и na који namiii да ce тс казпе изрпчу, ти 
путари који као пеипсмепи л.удп ne зпају да про- 
nene да ли je ко крпв и зашто кога треба казпити, 
a биће n оних Koju he терапи ппат n зато iie на- 
ступити iiniKaimpan.e, nporoii.en.e сељака за naj- 
маљу ситницу na he му ce стварати неисправности 
само да би му ce могло да узме 20 динара казпе. 
Господо, настаје nmaibe, ако je raj путник сељак 
или друпи путппк који нема поваца да платп ка- 
зну, јер ce казпа na лицу места наплаћује, шта 
опда? Господо, све више n више заводите реак- 
цију у OBOI земљи, све више и више доноспте ре- 
акцпопарпе закопе. У Уставу mune да нико_ ne 
може бити осу1)ен ако пчје саслушап, a ви дајете 
мпгућпост да неко и без саслушања буде кажп.еп 
и да му ce та казпа одмах и паплати. 

Имате, господо, опет повећаље гтриреза од 
10% у § 67 у ставу 7, онамо где ce овлашћујеКра- 
л.свска влада да изирпш задужеп.е од 4 милијарде 
Vinapa. Маравпо, мора ce ипћп пачин како he ce 
raj зајам отплаћивати и иађено je то да_ ce удара 
порез na народ ради отплаћивања тога зајма и тако 
полако neme ce na прбачу пародну десет no десет 
bil сто приреза и тако иде у недоглед, До крај«>ег 
исцрпљења народаог, 10% за onaj зајам, 10% за 
кпмпру, 10% за патријарпшју, na опда за бапо- 
вину 40 или 50%, 20% за школу, na за отптипу 
50 или 100%, и кад погледате, господо, ми ћемо 
истсјшги са ОВИМ прирсзима порез три пута већи 
од опога који предви})а Порсскп закоп, a којп je 
ипаче тежак и пеподпошл)ив. 

Господо, овим законом дају ce небројена овла- 
шћења Крал.евској влади за допошеп.е уредаба са 
закопском сиагом. Лсдап фппапсискп закоп no npa- 
вилу не би требало да буде ништа друго, a тако и 
у Уставу пише дословно, до само закон за увође- 

129* 
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ше буџета у живот и за извршење буџета. Међутим, 
ми у овоме закону имамо таквих одредаба којима 
се мешају досадашљи позитивни закони, којима се 
дају овлашћења Влади да може доносити уредбе 
са законском снагом у разнородпим правцима. Го- 
сподо, овај закон нс прстставља ништа друго до 
у правом смислу једну циганску торбу, јер у њему 
je све стрттано. Kao год штр цнганка кад иде no 
селу од куће до куће и све што у селу до&ије меће 
у једну исту торбу, тако je, господо, и у овај за- 
мон потрпано све, погрпана су апсолутно сва наша 
законодавсгва и ja верујем да и правници iiehe 
MOIIH да се сна1)у у прописима овог закона. Ja сам, 
господо, прогива« уопште доношен>у уредаба са 
законском спагом, јср сматрам да треба пошто- 
вати парламентарнзам у овој земљи ако се он хоће, 
a треба поштонатм и Устав, јер Устав-нигдс ис 
дозвол.ава да се могу доношти уредбе са закон- 
ском снагом. По Уставу могу да се доносе уредбе 
само за извршење закона, a нигде не стоји да На- 
родна скупштина може пренетн своје законодавно 
право на другога. O томе апсолутно нема одредбе. 
Устав кажс да закоие доносн Наролпо претставии- 
штво и да предлогс законске имају право и дуж- 
ност да подиосе Крал>евска влада и народни no- 
сланици. Па и даље у Устаиу гтише да се свакн за- 
конски предлог мора Два пут читати и претрссати 
у Народној скупппини, док, међутим, шта сс овде 
ради? Овде се газе пролиси Устава, овлашћује сс 
Краљевска влада да сама доноси законе без учсш- 
ћа Народне скупишине. Господо, као што видите, 
l'a сам противпик оваквог рада, a пајвнше сам про- 
тивник зато mro се овим путем унижава парла- 
ментаризам, уништава nosepeibc пародног посла- 
ника, поверсљс које нам je народ дао. 

Нама народ није лао право ;ia дрбивенр n>e- 
гово поверење пренесемо на другога него да no 
том његовом поверењу ми у име његово доносимо 
закоие. Међушм, господо, ми се лишавамо тога 
права и иарод има права да нас ггата, како сте то 
смели да учините. 

Између многобројних овлашћенза за доноше- 
ње уредаба са законском снагом, господо, ja морам 
да напомснем неколико таквих овлашћења која 
овлашћења заднру дубоко у наше законодавство. 
Господо, тако no § 41 овлашћује се Крал^евска 
влада, односно Министар грађевина ла може до- 
нети уредбе са законском снагом o казнама које 
сам мало пре поменуо да путари изричу na путу. 
Па, господо, ако ми налазимо да на нашим путе- 
пима треба завести какву дисциплину пли треба 
завести какав ред, и да тај ред треба контроли- 
сати, и да треба оне који се тога реда не држе 
кажњавати, онда смо ми, господо, no томе позва- 
ни да донесемо тај закон, a ие да га доноси сама 
Краљевска влада или Мииистар. 

У § 46, тачка 2, имаге овлашћеље no коме се 
Министар саобраћаја овлашћује да донесс уредбу 
im којој може изменити Закои o државним же- 
лезницама. Господо, државне жлезнице пису мала 
ствар. Државне железнице засецају дубоко у др- 
жаине интсресе и у пародпе потребе. Господо, ne 
можемо ми дозволитп да један човек, na макар 
on био и Министар, меи.а закон o Државним же- 
лезницама који je закон донела Народна скупшти- 
на. Господо, и у § 46 под .'-i, предвиђа се овлаш- 
ћење, опет господину Министру саобраћаја, да 
овом његрвом уредбом може меп.атп трасе же- 
лезничких пруга. Међутим, господо, познато вам 

je колико се бије битка куда ће пролазити наша 
железничка мрежа и најзад, господо, дошло се на 
то да Народна скупштина утврди и доноси закон 
којим he се правцем градпти железпице, a сад се 
то право Народне скупштине даје господину Mn- 
нистру да он може сам ла одређује правац тих 
пруга. Господо, да ли се то може поверити једном 
човеку, и да ли je, господо, интерес Народпс скуп- 
штине да то тако поверење даје. 

Дал>е, господо, имамо у § 40 под a) где се 
опет дозвоЛ)ава Мипистру да може да рсши једио 
крутш питање. ДоЗвољава се господину Мипи- 
стру да можс донети уредбу са Законском снагом 
o државном и бановинском путном фонду ради 
снабдевап.а путева савременим коловозом и из- 
раду нових путева и довршења израде још псдо- 
вршених деоница државних и бановинских путе- 
ва. Па, господо, ово je један пов Закон. Овај 
фонд засеца дубоко у интересс народа. Прво je 
питање, какав lic бити тај фонд, како ће се он 
плаћати, како he сс он изграђивати и коме iie тај 
коловоз служити. Господо, позвата je Мародна 
ci<\ пштпна да ona тај закон донесе, a ne да овако 
крупне  ствари  решава  само  један Мипистар. 

Господо, у 5 64 под д) дозвоЛ)ава се Mnnn- 
стру социјалне политике и иародног здравЛ)а да ои' 
донесе уредбу са Законском снагом o радппчкпм 
коморама. Господо, радничке коморе нису мала 
ствар. Радничко питање, то je једпо крупно пита- 
n.e и тим питањем треба и мора да се бави На- 
родна скупштина, a не да сс дозволи Министру 
да један Министар решава питање радничких ко- 
мора, a ми, господо, знамо како he то питање овај 
садашњи Мипистар  социјалпс политике да реши. 

Он he то питање да р'еши у партијске сврхе, 
и онда he na тај начин од једног радничког пи- 
тап.а да буде једно чисто политичко питање. И 
немојте се чудити, господо, mro сада све иде 
наопако у натој земл>и, кад се пишта ne ради 
онако како то захтевају народни интереси, нити 
бар захтева осећај човечанства, a ово што се радн 
најмање може одговарати оном поверењу чкоје je 
нама од народа дато. 

Сад, господо, ии имамо у § 67 овлашћсље 
Краљевској влади да можс доносити уредбе са 
законском снатом no свима привредним и финан- 
сијским питапзима, али се одмах додаје: да може 
донети и уре,чбе са законском снагом o штампи, 
o удружењима, зборовима и договорима и o из- 
бору народних посланика за Народну скупштину. 
Истина, гооподо, овоме je додато да he влада та 
три закона донети у сагласиости са нарочитнм од- 
борима Иародпог представништва. 

Ja сам, господо, парочито противан дaвalby 
права влади, na макар и уз садејство пеког парла- 
ментарног одбора, да доносп ове политичке законе 
без Иародног претотавпнштва. Противап сам, го- 
сподо, зато mro je ова Влада имала то исто овлаш- 
hoii>c iseli три годнне до сада, али она те законе 
пије хтела донети. dna he сада ono овлашћење 
да злоупотреби na тај начин што he га употре- 
бити само на корист своје партије. 

Господо народни посланици, Краљевина Срби- 
ја борила се ero година за своје политичке сло- 
боде. Српски парод je своју слободу скупо пла- 
тио. On je, господо, свбје политичке слободе отео, 
и сада, господо, тај парод нема никакве политпчкс 
слободе, њему су све полнтичке слободе одузете. 
Ова Влада je својом декларацијом обс11ала, да he 
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земљу вратити у потпуно нормалне политичкс 
слободе и народу дати одузете му слободе, али 
то обећање imjc испунила, ona, eno, сада у место 
да уведе народ у нормалан политички живот и 
место да народу да политнчке слободе ona je оти- 
шла даље од тога него ли и ма која од досадаш- 
њих влада. Па, господо, да ли je довол.но то што 
je ова Влада организовала своју партију Југосло- 
венску радикалну заједницу? Да ли она мисли да 
je тиме увела пуне политичке слободе тто je 
створила оно исто што су створилс и лругс владе? 
Ona сада једино има права иа организацију пар- 
тија, a нема пико други. Господо, потпуне поли- 
тнчкс слобрде јесу само онда, ако се политичке 
странке могу слободио организовати без икаквог 
нарочитог одобрења власти, само онда, господо, 
кад странкс буду слободпо од народа организова- 
не тада he бити то у духу политичке слободе a не, 
господо, да се странка октроише одозго. Тако 
исто, господо, ja верујем да hc ова Влада злоупо- 
требити ово овлаш11е1Бе и у погледу на доношење 
Закона o штампи, јер она сада дозвољава у штам- 
п и да сс пише само ono што иде за тим да сс 
хвали ona и и.езин рад a забраљујо све оно што 
би, значило критику њенога рада. Никавка се 
истипа данас путем штампе не може саопштити, 
нарочито ако je она непогодна овој Влади. Данас 
пресбиро уређује све наше листовс. Наши су ли- 
стови данас оковани. Они су данас у таквом стању 
да н.ихови власннци нису власни да сами уређују 
своје листове пего њихове листове ypel)yje сама 
Влада преко своје цензуре. (Граја. — Алексаидар 
Дачић упада у реч). 

Господо, слобода штампе je један од првих 
сј^актора за напрсдак јсднога народа. Где нема 
слободне штампе иема nomrenja и нема ннкаквс 
контроле. Јавно мнење je' најпотребније једној 
земл>н 'na да у тој земл>и буде поштења и реда. 
Али, господо, Влада др. Стојадиновића гуши и 
утушује свакога дана слободну штампу. Према 
томе, ja не могу да верујем да ова Влада може до- 
нети Закон o слободпој пггампп. Me могу да веру- 
јем да ова Влада може донети добар закон o збо- 
ровима н удружењима и добар закон o изборима 
народних посланика, тако да се овим законима на- 
роду врате руне политичке слободе. Hehe то учи- 
нити ова Влада, то може учинити само Народна 
скупштина. 

Господо, у § 67 a) овлашћује се Министарски 
савет да у циљу увођења народиих самоуправа, a 
ради декоиценграције и децентрализације државне 
управе, ради' њеиог уирошћсња и изједначења 
може, на предлог надлежног ресорног мшшстра, 
Министра унутраш№их послова, no сагласности 
Мииистра фипансија, уредбама са законском сна- 
гом постепено преиети на банове, односно na 
управннка грала Београда један дсо послоиа из 
надлежности Врховнс државне управе. 

Господо, каква lie то бити народна самоуправа 
на овај начин заведена? Ако се хоће иародна са- 
моуправа која je врло потребна макар и у обиму 
ових бановина — ма да ja нисам присталица бано- 
вина, јер сматра.м да су one подбацпле и да нису 
одгсхвориле своме ЦИЛ.У — али ако се хоће самоу- 
права макар и са овим баповинама нека се заведс 
пуна њнхова самоуправа, али, господо, да то ова 
Влада може сама декретирати ja у то не вврујем. 
Зашто ne 5и Народна скупштипа донела закоп o 
баношшским самоуправама онако како то интереси 

земље и народа захтевају? Али, господо, ова Влада 
и сама je помешала те стзари и сама ne зна шта je 
то народпа самоуправа. Да ли je самоуправа то 
mro ће бапскп већници бити поставл.спп од стране 
Владе и што he onu бити једпа проста гласачка 
машина која he гласати оиако како им бан нареди?! 
He може се дати ово овлашћење. Народна скуп- 
nmina je једина позвапа да овај Закоп доиесе. 

Господо, имате дал>е овлашћење у § 67 в) да 
Крал>евска влада може извршити задужење од 4 
милијарде динара. .Ia морам да проговорим неко- 
лико речи o томе задужењу. Кад би држави био 
потребан зајам, онда ово задужење треба да из- 
врши Мародна скупштипа. Ако je потребло да се 
земља задужи, то задужење мора бити пзвршено 
само законом, и у том закону мора бити тачно 
предвиђено на шта се тај зајам има употребити. 
Мора бити предвиђен тачан ануитет за отплату 
гога зајма и тачно одређено покриће тога зајма. 
Међутим, овим овде се Влади даје аи блок овла- 
шћење ла сама извршп то залужеи>е. 

Господо Мнппстар финансија каже, да he 
тај зајам уписати најјаче наше новчане установе 
у земљи. Па шта то зпачи? Значи, да je Министар 
Bch унапред ангажовао све повцс наших државом 
повлашћених новчапих завода. 

Па то, господо, није упис зајма кад hc Ми- 
-нистар парсдитн Државној хипотекарној банци 
да мора уплатити толико и толико, кад hc наре- 
дити Аграрној бапци да мора уплатити толико и 
толико, n кад he то исто наређење издати и По- 
штанској штедионици. Опда значи, да тс устано- 
ве нису народне, да one ne служе народу; јер у 
колико више буду дале за raj зајам у толико he 
\faii.c одговорити ономе задатку коме су наме- 
п.епс. Од тога Iic лајвтпе трпети народиа при- 
вреда. Узалуд hc сс говорити o земљорадничком 
кредиту n узапув. hc сс говорптп o подизању на- 
родне привредс када he овпм зајмом све то бити 
угушепо и када he морати да стане точак народне 
привреде и пољопривреде зато, што je Влада no- 
купила свс nape из тих лржавпих устапова у овај 
зајам. 

Гооподо, овим Финансијским законом, поред 
многобројних противуставних и шротивпарламел- 
тарних одредаба, одузимају сс и позитивна стс- 
чена праиа народа. Ja hy да вам укажем само na 
две одредбс no којима onaj закоп отима стечена 
права. У § 65 тач. 9 каже се: „Службеници рад- 
ничких комора, јавне службе, посредоваша рада 
и устапова соцпјалпог осигуран>а могу се, изу- 
зетио од досада важећих прогшса, кандидовати 
за чланове самоугеравних oprana Јавне службе 
посредовањем рада и установа социјалног осигу- 
pan.a (Пензионих завода за службепикс из Срс- 
иппњег урсда за осигурање ралппка n његових 
мсспих oprana) само no претходном одобпсњу 
Министра социјалне политике и народног здра- 
вља". 

Дакле, господо, видите колико сте задрли у 
рсакцпју да, господо, ne могу службспици рад- 
ничких комора бити пити изабрани нити поста- 
вл.сни без прстходног одобре11.а Мппистарсгпа 
социјалпе полнтике и народног здравља. Па, го- 
сподо, видите, да сс овде каже „изузетно од до- 
сада важећих прописа". To значи, да до сада нико 
није одузимао радницима права да могу у рад- 
ничке коморе изабрати one своје другове у Koje 
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они верују. A сада, господо, отворено јуришате 
на то њихово законом стсчеио право, отимате га 
на један нсдозвољен иачин. Господо, да ли може 
онда да сс каже да сио слободни?! Данас нико 
није сигуран за своје стечено право, за своју 
имовину, за свој глас, na и за свој жинот! 

Господо, имамо § 23 б. По овоме параграфу 
одузимате наснлиим путем имање једном власни- 
ку и дајете другом који na то исма право. § 236 
каже: „У смислу пресуде Државног савета Крал.с- 
иипе Југославије бр. 21099 од 12 октобра 1937 ro- 
дине Срески суд за град Београд изиршиће na 
захтев Југословенсже радикалне заједнице пренос 
некретнине упнсане у земљишнокњижном улошку 
бр. 317 KO Београд 5 на име бивше Иародне pa- 
дикалне странке na Југословенску радикалну за- 
једницу" (Смех код всНннс). 

Господр, немојте се смејати. С.матрам да ono 
питап.с није за смсјање. Господб, ono je отима- 
чина. Ja не браннм Радикалну страику. Ja, госпо- 
до, нисам властан да je браним. Ja, господо, нећу 
да говорим mi у прилог Југословенске радикалне 
заједницс. Њихов међусобни однос мене сс нишга 
ne тиче. Али ja као пародпн послаппк ne могу да 
дам глас за једну оваку одредбу која значн оти- 
мање туђе имовине. Наши закопп су прописали 
како се стичу имања. Народпа скупштппа ннје 
суд, Народна скупштииа ne може судитп у гра- 
ђансжим споровима, Народна скупштина пема 
права да пресуђујс, Народна скупштипа само до- 
поси законе. Народна окупштина није дужна да 
се меша у ствари нити Радикалне странке, нити Ју- 
гословенске радикалпс заједнице. И ja пнтам, го- 
сподо, зашто сада излазп ова Влада пред ову 
Народну скулштину да je понизи са овом одред- 
бом? Ja, господо, нећу да пониаим самога себе, 
ja nehv да попизим овај Парламснат, ja нећу да 
понизим узвишени позпв Народне скупштине! 
Позив I [ародне скулштане није да решава o имању 
нзмеђу Југословепске радИкалне заједнице и изме- 
1)У Радикалпе страпке. Позив Народне скупштине 
je да доносп закопе a не да се меша у грађанске 
споровс. За грађанске спорове постоји суд, и ако 
имају шта да раоправљају Раднкална странка и 
Југословепска радикална зајелница нека иду 
пред надлежни суд a не да долазе пред Народну 
скупштину, да се Народиа скупштина бави доно- 
шењем једне овакве одредбе у овоме закону, 
која значи очигледно узимање од једпог a давање 
другом. 

Господо, у § 70 тач. 17 речспо je ono: 
,,17) Званичници, служитељи и дневиичари 

женског пола са квалификацијша за звања no § 45 
став 1 и 2 Ч. з., затечепн у службп na дап 1 априла 
1938 године могу битп постављени no одредбама 
Закона o ч!ииавиицима, a у граиицама буиегске 
могућностн, на звања чиновппчкпх гариправшка и 
чпповпика без обзпра на процепат жеисмог особ- 
л>а оаначеног у чл. 36 Уредбе o организацији Ми- 
ппстарства пошта, тслеграфа n телес|)она. 

Служ:птел>п и дпевпичари жепског пола са 
квалификацнјама за звања званичника, затечени у 
служби na дап 1 апрпла 1938 год. могу, изузетпо од 
чл. 37 Уредбе 0 организацији Мипмстарства no- 
шта, тслеграфа н телефона, бити поставл.енп na 
звап.а п.т.т. звапичппка према одредбама Закона 
o чиновпнцима, a у границама буџетске могућ- 
пости". 

Господо, ja хоћу нарочито да укажем на ову 
одредбу. Ja налазим да се овде ради нешто изу- 
зетно. Ja не могу да разумем шта lie овде ова од- 
редба, овако пзузетна. Господо, од upe неколико 
година обуставл.епо je 'ПОСтавл>ање служптеља, 
обустављено je право постављања даевИичара и 
званичника као сталних, ош се в(ише нс регули- 
савају. Ми нмамо мушкараца, који служе у свима 
Мпнпстарствпма, који служе у свпма надд.ештвима 
no 10 годипа нврвгулисани и чак се ne воде као 
дневничари већ као обични надпнчари. Tu л.уди 
псмају na другој страни посла, да могу nahn, не- 
мају пмовине и кад дочекају старост, куда he се 
са тпм л.удима?! И док се то тако увело као пракса 
и узаконнло, и у Овом Фипапсијском замону no- 
стоји одредба, да се они не могу регулисати, до- 
тле се изузегно сада гражи регулисавање жспског 
оообља у Мипистарству пошта. Ja, господо, немам 
ништа против тога. Ja тражим да се да право свима 
подједнако, a ne да се једппма даје, a другима 
да сс ne дајс. Ja бих волео да je ту господип Mn- 
нистар пошта и да нам објаспп: са каквом памером 
n цил.е.м ово захтева? Ако, господо, хоће правду, 
онда правда треба да je према свима једнака, a 
не једпима да дајемо a друпима да не дајемо, и 
нарочито да истичемо првепство женскиња испред 
мушкараца. 

Господо, што сс тиче овога закопа, пмао бпх 
ja читав дап да пзпосим п>егове рђаве мане и ње- 
гоие рђаве одредбе, алп, господо, xohy да завр- 
шил са ово неколико одредаба што сам рекао, jep 
свакако да ми преостало време то ne дозвољава, 
да све ово изређам, јер морам да се осврнсм на 
неке радовс ове Владе. 

Господо, ми пема.мо пикаквог доказа, да je 
макар no чему ова Влада заслужила наше пове- 
рење ниги у спољној питн у упутраппвој поли- 
гнци. Господо, ja naponiiTO овога пута морам да 
се додирпем њезпне спол>не политике. 

Mll   СМО  Ту,  ГОСПОДО, СКОрО ГОВОрИЛН  O CIKVMluj 
lUMiirnun и онда нам je, господо, остало нејасно 
држање ове Владе у спољпој политици. Влада, од- 
носно Мннистар Прегседнпк, којп je и Мипистар 
сполуних послова у исто време, пзјавио je онда да 
on хоће пријатеЛ)Ство са свима државама. Mel)y- 
гпм, господо, ето сада се десио једап.догађај којн 
мн нисмо очекивали. Десило се да je Немачки Рајх 
пасплпим путем заузео Аустрију и сада, господо, 
ми умссто Аусгрије, коју смо до сада на граници 
имали, сада имамо Иемачки Рајх. Ja, господо, твр- 
днм да за ову државу, за наш парод, nctie то бпги 
баш од тако велнке користи, да he то нпак на крају 
крајева бити незгодпо за нас. Ми се сада налазимо 
укључепп између два суседа, збиља врло јака, али 
врло ншоуздана за иас. Ja, гооподо, морам да 
омривим ову Владу да није водила добру спољну 
политнку. С)ва Влада нанустила je Малу Аптанту, 
ona je ослабила name савезнике Фрапцузе и Ен- 
глезе и њеним држањем, од када je она на влади, 
она je допринела и омогућила да je Немачки Рајх 
могао да изврши ово. Наша je Влада помогла ин- 
дирсктпим ii\ i4'M Хитлеру да може да учипи спа- 
јање Аустрије Немачкој. Према томе, господо, ne 
може пико веровати да господин Стојадиновић 
прилнком његове скорашње посете Иемачкој уна- 
нред није дао прнстанак за овај насилни акт Хи- 
тлеров. 

Господо, ова Влада штогод je изнела пред нас 
изнела je само у циљу оптерећавања народа, из- 
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нела je само у циљу onTcpelianaiba широких слоје- 
ва народпих, нарочито ссљачких. Ми, господо, не 
видимо овде ни једне одредбе за унапре- 
}>cii>c и добро села и сељака, Ми нисмо овде 
нашли iy овом закону ничега што би слу- 
ЖИЛО или у иољопривредпе спрхе илн у 
просветие сврхе или у културне сврхе нашег 
села и сељака. Ми, господо, овде немамо никаквих 
одредаба које би унапредиле земљорадничко за- 
другарство. Уместо тога видимо, на жалост, у § 17 
једиу одредбу која каже овако: „Пореско олакша- 
нјс земљарине предвиђено за порсску 1936 годину 
у §-у 48 Закона o буџетским дванаестинаиа за Me- 
cene август 1935 и иарт 1936 важн и за 1938 поре- 
ску годнпу". Господо, значи да ово није стално 
олакшање, значи да je олакшање привремено, значи 
да се овај попуст од 1/3 пореза na оранице чини од 
данас до сутра и ono шго je најглавније, што хоћу 
да приметим и mro сам приметио у Финансијском 
одбору, то je да се овде дозвољава тај попуст само 
до краја 1938 године пореске, a та се пореска ro- 
дина завршава 31 децембра, a буџетска год^на и 
важење овог финансијског закона je до 1 априла 
1939 године. Према томе, господо, ми видимо да 
Влада иамерава да то олакшаиЈе коначно повуче и 
да he у 1939 години престати то олакшање и да 
ћемо ми онда веК у јануару, фебруару н марту 
1939 године имати да накнађујемо то, што je до 
сада било као олахшање. 

Ми смо, господо, у Фннанснјском одбору за- 
хтевали од г. Мииистра финансија да пристане да 
се унесе овде, бар да се дода још „н за 1938-39 го- 
дину ". Господин Миннстар ннје хтео na то да при- 
ć rane. Ja, господо, не иогу да разумем зашто није 
хтео. AKO je ово олакшаше трајио, ако je ово олак- 
шање за дугн низ година онда би требало то и да 
се напише a joni најмање би било разлога да г. 
Министар ne пристаис na nam захтев да се унесе 
и   1939 година. 

Према томе, господо, као што впдите, нема у 
овом закону ничега што би послужило за добро 
села, за добро сељака. Овај закон и овај буџет на- 
Mche само терете нашем пароду, a поглавито ее- 
л>аку у крајној линији. Јер, господо, могу бити on- 
терећепн трговцп, могу бпги оптерећени занатљије, 
могу бптп алтерећени »ндустријалци али, господо, 
они 1>е увек го њихово олтерећеше пренети на се- 
љака као потрошача и као произвођача. Опда када 
cejuiiK буде продавао трговцу који je посредпик нз- 
ме^у њега и страпе пијаце, on iie плаћати мању 
цену да накнади своје дажбине којима je оптере- 
ћен. AKO трговац продаје сељаку као потрошачу 
предмете који су му потрвбни за његову кућу, за 
iteroB живот и за обраду његовог имања, опда he 
тај трговац те предмете продавати скупље тако да 
порез којим он буде задужен поднесе еељак као 
потрашач. Ирема то.ме, господо, ja тнрдп.м да ове 
милијарде које овај буџег предвп^а имају да падпу 
у Kpajiboj линији na леђа сељакова. Његова je гр- 
бача већ ослабила толико мпого да he ona ускоро 
под овако повећаним теретима да се сломије. Зато, 
господи, ja ne могу да примим нити овај буџет 
нити одредбе Фипанснјског закрна и зато гласаћу 
против. (Одобраваи.е и пљескање на левнци). 

Potprelsednik Jevrcni Toniić: Reč Ima narodni 
poslanik g. Miienko Glišić. (Glasovi: Nije ovde!) 
Kako g. Glišić nije tu, smatra se da je odustao od 
reči. Reč ima narodni poslanik g. dr. Miienko Mar- 
ković. 

Др. Мпленко Марковнћ: Господо народпи 
посланици, да сам*могао да прбдв-идим npe неко- 
лико дапа промену европске карте у нашем iieno- 
средном суседству, можда бнх upe тнх одлучних 
дога1)аја узео реч. Али кад сам се јавио за |)e,i у 
расправи o Финансијском закону ja ne бегам од ње 
ма како била деликатпа, да се осврнем са пуном 
хладнокрвношћу кратко на пашу спољпу полптнку, 
a с вером у снагу нашег парода да изнесем мирно 
своје погледе na унутрашњу пашу политику ii na 
во1)ење државне полштике у ресорима министар- 
ским, у којима то сматрам за потребпо. 

Господо народни посланици, поред извести- 
лаца већине n мањине Финансијског одбора, 
поред говора извсстаоца владине Behnne у иачелу 
и у поједнностима, поред излагања Господипа Mn- 
нисгра финансија, ии емо, господо, у начелној де- 
бати очскивалп пзјаву Краљевске владе, како би 
raj приказ био у стању да створи правац 
буџетској важној политичкој рашрави и у 
начелу и у појединостима, после које Краљевска 
Влада тражи овлашћеше, да за годипу дана равна 
судбином Краљевине Југославије. Taj прнказ Mo- 
rao je да уследп пли као увод у пачелну дебату 
или као њеп свршетак. 

Свакако би било пожељпо да je тај приказ био 
објектиииа слика Владипе политике у улаз у де- 
бату, али кад je он уследио као закључак опште бу- 
џетске дебате, ои je промашно свој циљ, јер он 
пије бно непристран приказ и na својој висини, 
него језичпи двобој изиеђу Краљавске Владе, од- 
noćno владајуће странке и целокупне опозиције; 
он je управо био нападај na целу левицу. 

Господин Мпнистар Драгпша Цветкови11 посве- 
тио je у пуној оштрини сиојс речи целокупној 
сшозицији, a нарочито у њој најјачем делу, Луго- 
словенској нациоиалној страици, ксјој сам и ja 
п.мао част да припадам до npe годину дана. 

Знате, господо пародии посланици, према томс, 
да iseli више ид гидппе дана ne припадам ни једном 
клубу у Народиој акупштини n nn једној странци, 
баш зато je моје мпшл.ење, да гоеподнн Мипистар 
Драгиша Цветковн11 mije учинио услугу својим 
поворои im општем пожељиом феђивању наших 
политичких прилика у Парламенту и ван n.era, није 
учинио услугу nn Крал.епској Влади, a ни самој 
данас владајућој страпци. 

Говорппк у име Краљевске Владе заборавпо je 
да данас у владајућој страпцп, у Лугословепској 
радикалној заједипцп, има гареко двадесет нека- 
чапш.пх тврдих присталица Југословшске нацио- 
налне странке, и то у самој Народној окупипиии, 
ne 1)ачуиају1т one у Сенату u оне на ВЖХЖИМ поло- 
жајима у држави  ипаче. 

Господпну Мипистру избегло je оку, да ои 
својим нападајем на левицу удара na зната« део 
u na десници, само са том разликом, mru се левица 
бранила, a некадашњ« чланови Југословенске наци- 
оналне стракк« na десници нису могли друго него 
да cue пападе, у исто време и на њих, мирно npo- 
гутају. Осудом чланава Југословеиоке нациоиалне 
странке у опште, осудио je господин Министар и 
сиоје данашње присташе, утврђујући тако и нехо- 
тпце да су они добрн, када седе на десници, a да 
би били рђави, да су na противној, дакле на левој 
страпп. 

Ha тај начип затворио je говорппк у име Кра- 
љевске владе врата за улаз пз левице у десницу, 
у колнко би то ма ко желео. 
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Нарочито морам да нагласим, да je Краљевска 
влада, по.речима csora говориика, сметнула с ума, 
да' ни једна Крал^вска влада 6д 6 јануара 1929 
године па na овамо, mije била одговорна no Уетаву 
Народном претставииштву, као што то иије mi 
дапаши.а Влада господина д-ра Милана Стојади- 
новића, 

Приговора je било свима владама од сгране 
народних посланика, a наша јавност нека пресудн: 
да ли су тн приговори били тежн н оштрији данас 
или пре. 

Али «и једна влада од 1918 године, a парочито 
она од 6 јануара 1929 године, na свс до данашње 
Владе, није сишла са свога програмског стаја- 
лишта у спровођењу народног и државног једин- 
ства, mije ни покушала да без питања Пародног 
претставништва оиђе са спровођења своје тради- 
цпоиалие спољие политкке. 

Ни једна влада од године 1918 na до данас 
mije подносила Иародном претставништву ни ие- 
1;у11ародни уговор, na пи један закон са којим je 
на пола пута узмакла, тек услед народног отпора 
и тегове пролпвене крви. 

Иако Краљевска влада no Уставу није одго- 
ворна Народном претставништву, ипак iberosa од- 
говорност пред исторнјим пасгаје у опом часу кад 
се оно са предлозима и одлукама Краљевске вла- 
де сагласи. A ви сте, господо народни посланици 
Са деснице, са таквим предлозпма Краљевске 
владе били сагласни. 

Видите, господо народни посланици, колика je 
разлика између вас прлсташа Југословенске ради- 
калне заједнице уопште према Ј.Н.С., a колика по- 
себно ме1)у онима који су бпли некада члановп Ју- 
гословенске нацноналне странке и данас, кад са- 
читавају парламептарну деснпцу. Са провидном 
намером поделио je господин Министар Драгиша 
Цветковић шестојануарсму полигику од самог овог . 
дана na до прелаза у парламентарпи живот, хва- 
леки први отсек тога режима, истичући да се ње- 
гове речи одпосе само na онај други отсек, када 
je владипа .странка била Југословенска радикалпа 
сел.ачка демокрагија, односно лосле ње Југосло- 
венска национална странка, не осећајући да се ни 
према мојим досаданлш нзводима режим од 6 ja- 
нуара 1929 године na до 5 маја 1935 године ne 
може делити. 

Господо народни посланици, кад je Краљев- 
ска влада no своме говорнику закључила начелну 
буџетску расправу писам могао, да начелно гово- 
рим o дебати у појединостима, јер би то било про- 
тизнр иарла.мепгарним обичајима, зато сам после 
завршепе начелнс дебате и оне у појединостима, 
одлучио да узмем реч кад буде Финансиски закон 
стављеи на дневни ред и то утолико пре, што on 
садржи у себи не само буџетске одредбе него и 
одредбе o извршењу буџета у свима ifaeroBHM гра- 
нама. 

Према томе, ja ћу се ограпичихи у своме ro- 
вору само на оно, што мислим да ми je потребно 
да нагласим и да спада на данашљи дневни ред. 

Господо народни послапнци, o спољној no- 
литици Кралзевске владе нам «е би било ни no- 
требно да опширно говоримо, a и не можемо осим 
тога да у н>у уђемо са нарочитим обавештетем, 
Јер ми o №ој не одлучујемо, ми за њу нисмо пи- 
гани. a кад je тако. ствар je појединца да ли се 
oceha одговоран за поједине чине o .спол.ној по- 
литнци или не. 

Некада je Краљевина Србија попут осталнх на- 
предних и демократских народа имала и свој од- 
бор за naibCKe послове, a осим тога чули смо да су 
за све одлучне кораке питани и саслушани бар сви 
шефовп страпака, дакле, и они пз опозицпје, na 
je тск онда Влада прелазила на решавање вели- 
ких и крупннх питања. 

Знам, нажалост, да ми нисмо још дапас те 
cpehe, да без разлике странака будемо једнодушпи 
кад се ради o одлучним питањима наше нације 
и државе. 

Mu с.мо Југословени разбијени и онда ситним 
пнтањима кад су најкрупнија na днсвном реду. 

Ево како je v Фраицуској у шггању аползне по- 
литике и шта каже телефонска вест од 26 фебруара 
ове године: „Француска скупштина треба да у то- 
ку ове дискусије да владп сугестије у погледу бу- 
дуКе сползне политике, узимајући при гоме у об- 
зир промепу правца спољне политике Веллке Бри- 
танијс, са којом je Француска везана тесном са- 
радњом". 

Можда ми, господо народни посланици, не- 
иамо ни са ким сарадње, или имамо са свакпм, 
и коначно можда у спољној политици наше Kp'a- 
љевине није вредно и одлучио да се чује реч na- 
mera народа, односно његовог претставништва? 

Ову потребпу и претходну подршку Краљев- 
ске владе са стране народа, не може замепити mi 
накнадно одобреље владине Belinne, нарочито онда 
ако њен ослон у народу није несумњив. 

1 [ама, дакле, ne преостаје друго, nero да по- 
сле свих осмаграња наше спољне политике опако 
како ona данас стоји изразимо само жељу да се 
нс огрешимо o старе савезе и пријатеље, разгова- 
рајући и уговарајуји! са њиховим непријатељима, 
и знају1ш да за оцену гих грешака није меродавио 
O'HO што кажемо ми, него mro каже друга уго- 
ворпа страиа, a ево шта кажу o гом Французи. 

У свом уводнику од 10 марта ове године, после 
говора господина др. Милапа Стојадинови11а као 
Министра пностраних дела и Претседника Краљев- 
ске владе, каже „Тан" ово: 

„У погледу политичке стабилпости у Средњој 
n Источној £1)1)01111, може се са.мо честитатн na го- 
вору, који je одржао јуче у Југословенском парла- 
менту r. др. Стојадиновић, посветивши срдачне 
речи које спајају Југославију и Француску. 

Што се nac тиче, ми смо у толико сретнији, да 
забележпмо речи Претседпика Владе и Министра 
инострапих послова Југославије, са којима смо 
могли, да објаснимо H3iienai)eibe, изазвано у извес- 
ним круговима пригодом манифестација у недав- 
иој посети господина др. Стојадиновића Немачкој. 

Г. др. Стојадиновић je подвукао јуче, да су sa 
време посете господина Делбоса у Београду осе- 
ћајна пријатељства Југославенског парода за Фран- 
цуску дошла до снажног изражаја и додао je, да 
тежи.е iberoBe земље за сарадништво са Францу- 
ском одговарају основним линијама ппостране по- 
литике Југославије. 

Ове 'изјаве, које су у целој Југословенској 
скупштини паишле na најтоплији пријем, потвр- 
i)yjy, да оонове на којима почива политичка равно- 
тежа у Централној^и Источној Еврогги нису опасно 
уздрмапе, супротно ономе, што пеки уверавају." 

Истина je, господо пародпи послапици, да je 
Француска република поводом говора у Народнг.ј 
скупштипи једподушно, бурпо и одушевл.епо јед- 
ногласно поздрављена и са деснице и са левице, 
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алн из прочитаног извештаја „Таиа" jacnrt се види, 
да je посста г. др. Стојадиновића учињена Немач- 
кој објаснила изненађење изазпаио пригодом ма- 
нифестација на овој недавној посети. 

Јасно се чита и то, да услед изјава господииа 
Претседннка владе закључују Фрапцузи, да равно- 
тежа у Цеитралној и Источној Епропи није опасно 
уздрмаиа, као што сс то са извесне стране увера- 
вало. Дакле, осиови равнотежс нису „опаспо" уздр-, 
маии, али тиме се још ne каже, да уопште инсу уз- 
дрмани. 

Али, господо, неки дан уследио je судбопосан 
дога1)ај, вбјска трећега Рајха ушла je у Аустрлју, 
да одложи плебисцит ,који je одредио бивши кан- 
целар г. Шушниг. Под заштнтом пемачке војоке 
o6aDnlie се плебицист у Аустрији. 

Овакав поступак и нарушавање независмостн 
сувереие државе узнемирио je из начелних разлога 
цео свет, јер би се могло догодиги и другој држави 
OHO што се догодило Аустрији. Иаивно бн било 
веронатп, да he се немачка војска после плебисцига 
из Аустријс повући, јер he тај плебисцит коначио 
сахранита независност Аустрије. Beh данас je „Аи- 
шлус" готова ствар, јср тако се изражава и Ззпад- 
на Европа o томе. 

Мл не знамо да ли je наша Краљевска влада за 
те одлуке зиала, и да ли je на њих дала и i'BOJ 
пристанак, али покрај тога стојн несумњиво ro, да 
на ову незапамћену готову чшвеницу не одговлра 
одлучио још ни Лондои, кад у исти час разговара 
са Рибемтропом, ne одговара ни Француска у AOJOJ 
je јучсР затвиреиа владнна криза, a ћути и Рим. 
Впше je него логично да ми сами нисмо могш и 

не можемо спречити овај корак Господина Хитлера, 
али одлучпо je питање то, да ли западне иглике 
силе пе одговарају на овај иотез у Европи, доличко 
још за то што су саме то одлучиле или зато, што 
су иеке мале државе, што их je после рата ствб- 
рио европски мир, напустиле отпор против исго- 
ријске немачкс девизе „Drang nacli Osten"? 
Бивша Аустрија бнла je средство да постнгне Не- 

мачкл тај циљ. У дугој двоумици победници су ра- 
скомадали Аустрију у нади, да he народне мале 
државе схватити опасност која им прети и да he 
оне бити снажна брана противу овога историЈСКОга 
немачкот гесла, да сачувају себе као и еврогижи 
мир, који je опстанком Аустрије бно често угр 'жа- 
ван. У томе циљу после уговора o миру створена je 
Мала Антанта да се бори рвим против OBOI- немач- 
'KOV гесла, и против свима ревизноннстима миров- 
нога уговора, на ма којој страни. У овоме часу ne 
могу, господо, да утврдим ни једно пи цруго, а.-.и 
надам се да heino добити одговор са one стране, 
ко j a je за то надлежна. 

У сваком случају yxBahena je Чехослчлшчка у 
кл.ешта, a у пашем суседству налазе се две моћ ie 
државе,'које могу у свако доба отказати прнјатељ- 
ство CTBopeno за проведбу љихових циљева и 
склопљено привремено, пријатељство, које смо ми 
из непозпатих разлога прихватили. 

Дао бн Бог да се ова политика ne освеги 11шем 
потомству ако Beh не и нама, кад je и независност 
AvcTpuie и no Иемачкој бпла зајамчепа. 

Тешко je o свему томе говорпти, кад се дога- 
Каш у свету меЉају свакога сата a ne свакога дл ia, 
a  ми их дочекујемо, као готове чињенице. 

Господо народни послаппцп, моји нзводи na- 
гласили су до сада, услед обрта у Европи и пове 
равиотеже великих сила,   „фаталап   ток   стварп 

који иије спречавала ни Краљевина Италија, али 
уз fo моји су изводи нагласнлн n потребу сарад- 
ништва Краљевске владе и Народног претставии- 
штва у важннм и крупнпм државннм питањима. 

Иста овакова подел>ена удаљеност nama, нас 
народиих посланика, од памера и одлука Крал^св- 
ске владе, довела je и до тешких последица и 
потресних догађаја у ономе часу кад je Конкор- 
дат стављен na дневни ред у Иародној скуп- 
штини. 

Конкордат je no себн 'међународни уговор, 
који спада у поље вањске политнке, али no сво- 
јим последицама, он je прешао и na пол>е наше 
упутрашље политпке. 

Ставл.ап.ем Конкордата опаквог, како je Ha- 
родној скупштиии ставл>ен на дневни ред, пока- 
зала се велика удаљеност у схваћап.у Краљевске 
владе п нашега народа. 

Ona се показала и оида иако су све црквене 
општине и више аутопомче власпи српске цркве 
благовремено упозориле Краљевску владу на по- 
следице које би могле настати стављаљем онако- 
вог Конкордата na дневнп ред и његавим прп- 
јемом. 

I (е желим да спрмиљем тешке последице иа- 
стале услед пријема Конкордата у Народној скуп- 
штини али свакако ваља једном за свагда да се 
зна, да се сваки Закон или уговор не може прове- 
сти против воље и отпора јавпога мшења и na- 
родпог, ма то било и уз пролевање народне крви. 

Треба да нас умири, господо народни посла- 
ници, стап>е створено одлукама Архијерејскога 
сабора и Крал.енске владе као n пзбор новог cpn- 
ског Патријарха Њ.  Светости  г.  Гаврила. 

Поглавицп орпске црмве желимо у овим теш- 
ким иремеиима сваки успех, a за пале жртве у 
борби против Копкордата остаје нам нажалост 
према данатњшм приликама једипа утеха да je 
њихова крв и да су само њихове мртве главе ски- 
нуле са дневнога реда Конкордат онакав какав je 

' пред нас изпесеп. Ми видимо отуда, да утвр1)И- 
вање међународних одпоса, често пута нарушава 
мир ii поредак у унутрашњости државе, a томе се, 
господо, може избећи ако се предвиди све ono 
IIITO je sa владање потрсбпо. 

Господо пародпи посланнци, дозволите ми 
да у овом часу пређем на уиутрашњу нашу поли- 
тпку имајући na уму изводе што омо их чули из 
речп г. Министра Драгише Цветковића и г, Ми- 
нистра унутрашших дела. 

Штампа je фотографија нашег полптпчког 
живота" рекао je v име Краљевске владе г. Мини- 
стар социјалпе политике и народпог здравља. 
Мека ми ИИКО ne замери што ћу Вам показати 
једпу такву фотопрафију. 

Говорпо сам лап>ске године када сс у noje- 
дипостима  расправл<ао  буџет  Мипистарства  уиу- 
трашњих дела. 

Молпо сам Господпна Претседиика Народне 
скупштнпе за дозволу да Државна штампарија, 
уз паплату, мој говор и слог у пеколико стотина 
примерака отштампа. 

Господнп Претссдник je ту дозволу без усте- 
aaiba и шармантно потписао. Дозвола je послапа 
у Државпу штампарију, али je тамо нестала. По- 
сле дугог времена принуђен сам био да молим 
господпна   Претседпика за другу   дозволу.   Ona 
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пије уследила, али она би била и безпредметна, 
јер сам дознао да je шгампање мога говора за- 
брапио неко други. 

Ko je слушао или чигао мој говор сетиће сс 
да у љему није бнло нншта, што наш народ ne 
би смео да чује и да зна o раду народног по- 
сланика. 

Тако je и потпис господина Претседника Иа- 
родне скуиштине бно слаб да омогући штампање 
rouopa народног посланика, изреченог у Иарод- 
ној скупштини. 

Ja дижем свој глас у одбрану достојанства и 
угледа na и моћи сваког претседника Народнс 
скупштине, — чија je дозвола за штампу говора 
народног посланика јача од сваке цензуре. 

Уосталом, господо народни посланнцн, када 
je реч o говорима народннх посланика и o њнхо- 
вој штампи, noi'cehaM, већ ло трећи пут, да су стс- 
нографски записници некадањег Хрватског сабора 
одмах штампани и без ичије цензуре објављивави 
одмах другн дан у Служоеним новинама по сте- 
нографском записнику, a осим тога били су сте- 
нограми Beli сутра дан na клупи и месту сваког 
народног посланика. 

Познато je како се према Југословенима од- 
носила Аустро-Угарска монархија, али je н ииа 
кпак иоштовала оно што смо као народни посла- 
ипци бар у Сабору рекли. (Живо одобравање u 
пљескање на левнци). 

Не тражим нншта више и ништа друго неТо 
да се према свакој Југословенској речи у Народ- 
ној скупштнни поступа онако као што сам то 
научио у некадашњем Хрватском сабору али уз 
прнмедбу у исто време, да су народни послаиици 
строго морали пазнти na сваку реч, која би се од 
стране националних људи у иносгранству могла 
читати и разнолико тумачити. (Др. Браико Калем- 
бер упада у реч). Ти имаш да ћутнш, јер си јуче 
седео овде! (Алексаидар Дачић упада). 

Potpretsednik Jevreni Toniić: gospodine Đačiću, 
molim Vas da budete mirni, jer Vi niste apostro- 
firani! Molim Vas, gospodine govornice, nastavite 
svoj govor. 

Др. Миленко MapiiOBHli (паставља): Тако 
стоји, господо народни посланици, са „фотогра- 
фијама" наших политичких говора, a како стоји 
тек са оним другим и ваи Иародне скупштппе, 
ако њихова слободна реч није нарочито зашти- 
iiena?! 

Ннсам поред свега тога рекао, да je за време 
других режима од G јануара 1929 године na до 
данас било у том правцу боље, али сс слобода 
штампе није толико нп истицала и нико се њоме 
mije китио као што се то пстпче данас. 

Kao што зпате, Краљевска Влада добила je 
no исправци Сената који je прихватила и Народпа 
скупштииа рок за доношеп.е политичких закона. 

Taj задатак нагласила je Краљевска влада и 
у својој паступној декларацпји, коју смо и ми 
еви као   чланови тада радног  клуба   прихватили. 

Краљевска влада im je до данас искупила ни 
своју реч ни закл>учак liapo;uior Претставпиштип. 

' Ona излазп пред nac ca амандманом, којим у 
Фниапсијском закопу трлжи овлашћењ« за доно- 
incmc свих политичких Закрна, na и оног o са- 
моуправама и то у постепеном оброчпом прово- 
l)eiby и преносу власти врховне управс на Банове 
и њихове потчињене. 

И онда када сам био у владиној странци ре- 
као сам у своме говору од 30 марта 1936, позива- 
јући се na enoj ronop пз године 1934 за владе го- 
сподипа Миколе Узуновића, коју сам помагао 
n ja, ово: 

„Тачпо, гооподо народни посланици, могу да 
пучим прапа и делокру закоподавног тела од оног 
извршне власти, н тога сам се пачела држао na к 
данас држим у свима мојим посланичким делока- 
њима, али, уједно, наглашавам, да брижно чувам 
и свако посланичко право, na се и у начелу не сла- 
жем са преношењем законодавпе власти na из- 
вршну!". 

Овом мом стајалишту није тада приговорио ни 
Претседник Краљевске владе, a ни pecopnn Мини- 
стар, који je тражио овлашћење, na се надам да 
ће n данашња Кралзевска влада овај мој приговор 
сматрати исто онако као и one до сада. Ha томе 
начелном стајалишту стојим и данас. 

Господо народпи послапици, дозволите ми 
сада да се парочпго оснрпем na прилике у Хрват- 
ској, јер n ja сам рођен у некадашњој Хрватској и 
Славонији n живим од рођења у том крају у сре- 
дишту народа. 

Mene je запањио експозе г. Мипистра унут])а- 
шњпх дела, кад je рекао да прплнке у Хрватској 
пису најидеалније, али нису ни тако очајне како их 
неки приказују. У истннн, те прилике нису ни иде- 
алпе, one су шта впше са гледпшта Устава и закона 
и неодржине. To признаје n сам г. Мниистар уну- 
трашњих дела, кад паводи да je ХСС no закону као 
племенска и регионална странка забрашена, али 
ona у исто време н са благопаклоношћу државне 
власти вршп агитацију н као пезакопита. „СелЈачка 
заштпта", као такова, каже г. Мипистар, нема ору- 
жја, алн имају њепи чланови да „афирмирају" и 
„потенцирају" рад и групацију хрватског дела na- 
mer народа у бнвшу n данас забрањену ХСС. 

У овом питању може да буде или то да je орга- 
низација једне забрањеие етрапке недозвољепа, ma 
се има и спречити n.eii рад, или je та дозвола „ке- 
ренштина", која води државпом расулу. У име Кра- 
љевске владе изјавио je г. Драгиша Цветковић да 
су се у Хриатској прилике стишале, да je свака 
ствар поставл^епа na своје место и да je то после- 
дица Владипе методе, која je водила рачупа o на- 
родпим осећајнма. 

Господо народни послаппцп, ncrnna je да je 
хрватски део namer парода увидео, да песма, свир- 
ка и мапифестаппје пемају никаквог полптпчког 
успеха, na су се one n огрцале, али one су биле 
само увод у ono што je створило у Хрватској про- 
тивуставпо и пезакопнто стање, стање услед кога 
једнако трпе од притиска одоздо и одозго ,и југо- 
словенски оријентисани Хрвати као и свн Срби. 

1 [a дан државног празника, дакле na дан 1 де- 
цембра jom иреклањске године на општинама у ко- 
јима управа припада страпци г. др. Мачека nnje 
истакпута била државпа југословепска застава, a 
лањске годипе пошло се један корак дал.е, те су са 
општинских зграда скинути и државни грбовн баш 
на сам дан 1 децембра, и то no општинским стра- 
жарима и no налогу претседника општине који при- 
пада страпци г. др. Мачека. Према томе, и државна 
застава и државпи грб стоји још и дапас na nn- 
штипском тавапу спремл.спи no речима г. Minnicrpa 
a водећп рачупа o пародпим ocehajima ,, na enoje 
место" и то данас без икакве законске сапкцијс 
коју предвиђа општински закоп. 
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Ннкад u нпко није тражио да се због тога про- 
лива крв, a ja сам у свом грвору у буцетској дебати 
лане рекао, да сс ма такове протудржавне иопаде 
примени само закон и ништа више. Прртестујем, да- 
кле, против тога да je пко тражио проливанзе брат- 
ске крви, али сам тражио да се у таквнм случаје- 
иима примени закон, јер Савска баиоиииа у вели- 
ликом делу не даје слику јединствене Југославије 
на    лицу   места.   Попушта^ем,   вслн   r.   Мипистар 
Цветковић, ми смо омогућили да je дошло до спо- 
разума са Хрватима. Не знам да ли je у том спора- 
зумеваљу и са г. Претседником Владе пришао брег 
Мухамеду илн Мухамед брегу. To у осталом ннје 
ни   одлучно али je свакако  важно   то   да између 
г.  Претседника Владе и г. др. Мачека mije дошло 
до споразума, a onaj споразум до кога je дошло 8 
октобра 1937 године осуђује и Краљевска влада и 
Југословеиска раднкална заједница.  Добро je те 
je тај споразум ол8 октобра 1937 године објављен У 

"јавности баш  на дан    9октобра те смо  се могли 
"према њему сви определити. Надам се да je сваки 
унитарнста у јом погледу на једној линији. Ако се 
и жсли промена Устава, ппедвиђен je за то и у ње- 
му начин да нико ие ирсчи г. г. народним послаии- 
цима из ХСС да дођу у Народиу скупштину, да na 
закопнт начии ставе свпј предлог у томе правцу, 
na   ћемо  се  и  ми  a  и  други  уставни  фактор  o 
го.ме изјаонити. (Јоваи Здрппкопић: To нијс пра- 
ви   Устав!)  Видовданскн  Устав  укинут  je  no за- 
хтеву онда заваГјеиих иародних вођа, a данашњи 
Устав од 3 септембра 1931 године, ако je и октро- 
исаи, то je било ca потенцнраљем државног и на- 
родног јединстпа, чувајући сва »ачела Видовдан- 
ског  Устана   који   je   донела  Уставотворна   скуп- 
иЈТИна. 

Начии који предвиђа споразум ванпарламен- 
тарне опозиције за промену данашњег Устава не 
може се упоређивати са променом Видовданског 
Устава, јер on предвиђа на недемократски начин 
државни удпр, a mro je наодлучније, ona промена 
xohe да утврди и народно тројство .а no томе води 
и иародном и државном разједињењу. (Јппаи 
Здравиовић: Народ и Круна кад се споразумеју 
оида je демократски!) 

У овом часу иајподеснпјс je да се са вашом 
дозволом, господо народни послашвди, задржим на 
избору сенато-ра v Савској бановини, на којима сам 
гласао за господипа Мпнистра фипансија Душана 
Летицу као носиоца Југословенске радикалне за- 
јвднице. (Пл>еска1Бе на десници.) 

Била je реч у Народној скупштини и o оправ- 
дању таковог гласања no искојој господи од на- 
родиих посланика, како нису тада припадали 
странци за коју су гласали. 

Осећам се дужап да и ja оправдам свој глас 
за господина Мипистра Лстнцу, иако нисам члан 
one странке чкју je листу ои иоспо. Оставл.ам no 
страни сам Закон и начин избора сенатора који 
заслужује дапас n исправак, али истичем да сам 
no томе Закону, без ичијег приговора, гласао за 
сенаторе 6 фебруара ове године no трећи пут. 

Са формалне стране истичем само да су у би- 
рачки списак у години 1936 били уврштсни и no- 
сланици ХСС n да су v ГОДИНИ 1937 брисани из спи- 
ска, да су банскн већници CMCII>CIIII и пред сам 
избор именовани нови, те да ни они као и народни 
посланици ХСС нису положили заклетву пре избо- 
ра сенатора. 

Ово истичом само зато да се внди нетактич- 
иост акције ЈРЗ обзиром na meno држање у дру- 
гим питањима, истр онако као што je то било и за 
време верчфпкације ових народнпх послаиика у 
Народној скупштипи, кад се ишло за уништсп.см 
њихкжих посланичких мандата. 

Господо народпи послаппцн, са пошодином 
Миннстром Летицом старп сам знанац. Господину 
Лстицн није iniKo оспорио његову финансијску 
спрему. Он je мени у сваком правцу као посланику 
увек изатао у сусрет, a ja сам био вол>ан да му 
бар на тај начин на његову сусретљивкзст на na- 
родне жеље одговорпм. 

Кад сам осим тога упоредио листу противне 
странке, која носи и мме јслпог капдидата, да као 
сепатор са већим угледом рије у иностранству про- 
тив своје отаџбине, као што je рекао господин 
Министар унутрашњих дела у „Шлајф ин ди фер- 
не", кад знам да ми je господин Министар Летица 
и no унитарисшчком програму најближн, не би 
било достојно моје полптпчке традицнјс да сам 
у таквом часу остао код куће, да ппсам показао 
да сам против листе Х.С.С. као федералистичке, 
те да нисам гласао, као што •јесам, сачувавши na 
тај начин свој унитаристичед национални став и 
свој ванстраначки положај. 

Господо народни посланици, досада сам спо- 
иенуо потребу строгог немешања лсгислагиве у 
егзекутиву. 

Хоћу сада да истакнем да би сви народни по- 
сланици требалн да се у том правцу свих личних 
интервенција одрекпу, a ако je тако, joni више je 
за осуду ако се такова интервенција дозвол)ава и 
другам лицима вап Парламента, a нарочито прет- 
ставницима поједине странке. 

Да не будем дуг, слободан сам само да упо- 
зорим господина Мннпстра упутрапш.их послова 
на постављање једног среоког начелника у Савској 
бановппи, који je дошао у негГрилику да не зна 
хоће лп проводитп политику несу1)епог претсед- 
ника једне страпке, или onor изабраног. 

Да потсетим n господипа Мпнистра просвете, 
на случај именовања учитеља у Липику, коме je 
насилно спречено вршетс службе, који je na крају 
отуда и премсштен, али се ne зна да ли je тај пре- 
мештај уследио из личног располо-жеи.а према ње- 
му или само зато што je Србнн, јер je на његово 
место дошао Хрват. 

Овзкви случајевн могли су се избећи или тпмо 
да се води рачуна унапред o броју школске дсцс 
no верн, na сс према томе поставл.а учитељ, али 
ако се то учинило без обзира на то, није се смело 
учинити тако, да се појача јаз и раздор између 
Срба и Хрвата у једној општини, који и опако 
није мали. 

Такови можда и нехогични случајеви могу до- 
вести до тешких последица. 

Ha могу да сс joni ne осврнем на прославу po- 
ђендана гошсвдина др. Мачека, o чијем je белом 
Koiby говорио ii господип Министар уиутрашНЈИХ 
послова. 

Ta прослава била je необнчна мапнфсстапија 
у Загребу, n господин Министар унутрашњих дела 
ставл.ен je пред алтернативу да: или прославу са 
белим ко11>ем забранн и пролије крв или да се та 
прослава дозволи. (Мплппоје'PajnKonnh упада у 
реч.) Господине Рајаковићу, Вн сте Претседник јед- 
ног скупштинског одбора и Ви треба да помогнете 
Претседпику у одржавашу реда у Скупштини, a 
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не да му сметате. (Милппоје Рајаковик Ако je до 
реда Ви ne би требали ни да говорите, јер треба да 
се држитс дневнот реда, a не да ми слушамо Ваше 
такве ствари.) To je на дневном реду, јер je на 
дневном реду Фннанспјски закон, a то je политич- 
ка расправа. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Molim vas, go- 
spodo, da se umirite. Izvolite, gospodine poslanice, 
tiastaviti svoj govor. 

Др. Миленко Марковпћ (насгавља): Caii го- 
сподин Мипистар признаје да тако бучпа прослапа 
рођеадана кије обична. Можда и литија 19 јула 
1937 године, у Београду niijc била обична. јер сс 
радило o молитви за здрапл.е na смрт болеспог 
поглапнце Српскс православне цркве. 

Затто у томе часу-unjc поставл.сна таква иста 
алтсрпатпиа? Зашто je опда литија забрањеиа? Да 
ли je за растурањс ове литије употребљена жап- 
дармеријска чета саме браће Словеиаца да учврсти 
народно јединство? Да ли je било потребво ла се 
npc i Саборном црквом у сред Београла пролива 
крв пепипих људи када се моле Богу? Чиме се 
оправдава поступак у коме je ран.ен, осим шабач- 
ког владике, и знатан број српских светтеника? 
Чиме се може оправдати поступак да сс no кал- 
дрмп ваљају владичшске митре? 

Исмрено жалим што сс тако поступало н то 
лпгодило, јср сс то никада неће и не оме забора- 
вити и неће опростити, баш зато mro je и сам го- 
сподин др. Аптон Корошец свештеник, 

Господо парпднп пославици, криво бисмо 
учинили када у општој привредној грани нашега 
народнога жииота не бисмо признали добру на- 
меру, груд na и делимични успем Краљевске владе, 
и када биомо све no везали једино и само за спет- 
ску конњунктуру. Иако je оправдап приговор што 
ло данас немамо join инвалидског закопа којп се 
спрема, као mro су га спремале и даиашњој прет- 
ходне владе, ипак, признајемо, са задовољством, 
чињеницу, 'la je од 1935 годиие до данас на инва- 
лидским заостатцима исплаћвн износ од динара 
fi7.660.802.13 дннара. 

Иико не може приговорити намери Краљевске 
владе да реши питање пезапослеиости, мерама што 
!i\ je навестпо госполин Мипистар социјалне поли- 
тнке и народног здравл>а, гтодизањем санитетских 
установа, исуше^ем иочвара и јавних радова. за 
шта се тражи овлашћење у Фппапспјском закону. 

Ha једно сс ипак мора упозорити, да се са 
свих страпа жели да сс ти радови учине ондс, где 
je iiajnoipconiije и да се праведвр одреде у свима 
крајевиЈиа наше отаџбиие, да сс то учини no струч- 
њацима који би били позвапп na извештај o потрс- 
бама у томе погледу у свима крајевима, без ичије 
иитер'испиијс, a нарочпто без икаквих партиско- 
политичких и кортешких намера и без сваке поли- 
тичке позадине. 

Ja сам већ сада слобода« да укажем на преку 
потребу помоћи за изградњу путева који бн у 
Срезу пакрачком спајалп села са главним цестама, 
јер je тамо далашње craiiic у томс иогледу "е- 
одрживо. 

Село n град у ономе мрају нема всзе. 
Господо народни посланици, nam je буџет no- 

већаи према прошлом за једау милијарду и двесга 
Mn.'niona динара, a од тога отоада само дванаест 
милиоиа динара на Мвнистарсгао по.ч.опривреде за 

промицање сточарства. За аграрну земљу, као што 
je nama, то није iKiiioc којн je иредно и спомс- 
ii\ m, јер се n-iiAie неће моћи извршити ни ono што 
je најпотребније, у кдлико господину Минисгру 
ne поиогну амапдмаии, предложени у Фишшсиј- 
ском закону. 

Господин Министар je одбио хитност за доно- 
шење закша o оређивању и ликвидацији државних 
обавеза no Закопу o доброноЈнцпма, јер je, како 
каже, no овоме ттању изра!)ен предлог за изда- 
вање обвезница ратним добровол)цима и постоји 
предлог за зајам ради населЈавапЈа. 0 овоме по- 
стоји ради хитности и прсдлог Фипапсијског за- 
кона, кажс господин Министар пољопрнвреде. 

Ни ово питање, као што видимо, нијс nn до 
данас решено, и ако je eno могло да се реши и 
до 1935 године. 

Аграрне заједнице, nama села која су наде- 
љена шумом и пз површина великих шумских по- 
седа, jom nn до дапас ne знају који пм je прет- 
ставаик, јер правилних o њиховој^ организацији 
jom nn до данас mije nponncan, a има аграрних 
заједница које су и вол.пе и у стању да у име и 
у место anvnrera плате одмах целу отштету бив- 
mi'M влаонику лслел.спе нм шумс. 

Чули смо да nn у питању Уреда за контролу 
извоза стоке није све у реду, a тврди се n то, да 
извознице добијају стално и без разлике јелна те 
иста лица и да сс na тај начнн обилазе они који 
стоку и свиње одгајају, a њихов труд односе моно- 
полисани пзвознппп. 

У броју од прошлога мсссца дрнеле cv ,,Трго- 
вачке новине" изјаве претседаика Трговаччшх удру. 
жења, у којпма нема nn једне која би доказала 
оно стање које би задозоллЈлб трговце. 

Истиче се, господо пародпп послаиици, да je 
услсл олштег полета v привреди оживео и бан- 
кароки посао и да се санацпја приватних банака 
nceha ne само у Београлу него и крд загребачког 
банкарства. Не бих рекао да je тако, јср из соп- 
ствепог опажања зпам да je баш недшио у једној 
oj\ штедионица na загребачком подручју, јелап 
сељак na уложној кшижици пмао улог од 11.890 
дпплра. Кала je тражио псплату бар једнога дела, 
одговорено му je — да му се не може исплатнти 
више од сто динара. Пошто je тај сељак требао 
новац, рн je уложну књижицу продао 'и, у место 
11.890 динара, добио je 7.728 дппара и педесет 
napa, дакле, ОД прпликс, 67% од улога. У исто 
време када се тако поступа од стране једпога од 
пеликпх новчаних завода, тражи on, исти, продају 
целокуппих дужничких пекретнипа да паплати 
целу дужиу главницу. 

Господо пароднп посланицн, сви смо ми на- 
стојалп да сс peiini питање нарочито сељачких 
дугова, и никб није завидан што je од сељачких 
дугова одписан пзпос од трп милијарде дилара и 
mro им je дата олакшица ca Дугорочном отплатом 
за неотписанп дуг. 

Али ни сељачки сталеж, као најмногоброј- 
ппји у нашој земл.и, .mije противан томе да се и 
осталим сталежима у нашој земл^и, a иарочито 
малим занатлијама и трговцима омогући отплата 
дуга бсз отписа главшше, јср ne одговара nn со- 
цијалној правди да се јелпоме, којп услсд поседа 
iK'luT ca пеколчко квадратпнх хвати, који није 
земл.орадппк у смпслу Уредбе, продаје кров на i 
главом, док je његов сусед заттнћсп. 
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Ми знамо да je промена вредности новца 
према вредности добара коју признаје и утврђује 
Уредба o ликвидацији сељачких дугова од 26 сеп- 
тембра 1936 г. и за време у љој одреНено била у 
рукама свих нас једнака. 

Скрајње je врсме да се и у том погледу по- 
дузму потребни и праведни кораци, који су од 
надлежиих шта више стављени у изглед али до 
данас нису извршени. 

Полазећи са стајалишта промсне вредности 
новца, na и разлике у вредности некретнина no- 
мепута Уредба у чл. 3 став 5 прописује могућност, 
да се земљораднику снизи исплата и дуга из на- 
следства до 50%, али нс утвр1)ује то и за на- 
следну приистојбу, која из истих разлога услед 
ггромене вредности паслеђеног добра за у Уредби 
о.чрођено време може да исцрпе и целу оставину 
и да na raj начин лшпи чак и опоручног наследни- 
ка иаследства и тако изигра и вол^у опоручитеља 
коју у даном случају штити и закоп својом npc- 
судом. Не може се и не сме ino државпој власти 
усвојер[о начелно стајалиште примењивати само 
према јелном сталежу и према броју јутара, јер 
се правда примењује према сваком једнако и не 
no поседу и no јутрима. 

Ми смо и у нормална времена запамтили мо- 
гућност отплате ндследне пристојбе у оброцнма, 
ко данас оие-молућује се и то за наследника ма 
наследник остао и без наследства. 

Чули смо, господо народни посланици, да ће 
сс повиситн и судске таксе. 

Прилаз правди и, поред висине данашње суд- 
скс таксе, није могућ и приступачан сваком грађа- 
нкну, јер се услед скупог парничења ретко.ко и 
усуди да тражи правду. 

Пбследица je тога грлна материјална штета. 
Наш посланичкн друг г. Boja Лазић нзнсо je 

пред нас један случај гдс су парнични трошкови 
илрасли до скоро 7000 динара a дужпа главниЦа 
бкла je нешто преко 300 динара, те да je за нами- 
реи>е веровника изложен присилпој продаји имс- 
так дужника који je npoueiben на 36000 динара, 
услед чега неколико честитих сељака имају да 
остану без крова. 

Такпих случајева мскгли бисмо показати иа 
стотине. A како he нзгледати кад сс судска такса 
још повиси за 50%? 

Ham овршни поступак даје могућност да се 
дужник лиши свих љегових прихода услед чега 
често пута мора да папусти и правни лек у своју 
бдбрану, јср нема новаца за таксу. 

Оно што je no закону приступачно сваком гра- 
ђанину У свима модерним државама, то je правда, 
a код нас њен приступ скоро je иокључен сваком 
грађапину услед пеликих такса, ма да правда и 
прпсвста треба да буде свакоме без великих жр- 
тава приступачпа. 

Господо народни посланнци, овп изводи вежу 
ме и за просвету. 

У свомс екшозеу, упоређујући иас еа нака- 
дањом Италијом, рекао je г. Министар просвете 
да имамо двс Лугославије — једну писмену a 
другу непнсмену. 

Није задатак просвете само у томе да укло- 
иимо испнсменост, него да и писмснима омогу- 
IIHMO школу. 

Нека ме нитко криво не разуме, знам, да то у 
првом реду, жели сваки министар lipocEefe, али 
треба да увиди свако да je и школовање у да- 
naiiiH.e врсме прескупо и скоро немогуће. 

Просвета се у нас схвата као срество за стн- 
uau.e насушног хлеба. 

У највећем броју то je тако, али у нашем на- 
роду треба да превлада схватање да сваки гра- 
ђанин, који и није упућен школовап^м na хлебац, 
треба да има школу и без државне службе, школу 
ма све до академске спреме, a да држава није 
дужна и обавезна да сваком таковом да хлеоа 
намештењем у државној служби. 

To схватање ne може се укоренити у народу 
ако je школоваше скупо, ако се укидају школе и 
ако се говрри 0 хиперпродукцији школоване 
омладипе. 

Зар Учител>ска школа ne би добро дошла сиа- 
кој домаћици и матери и без државие службе? 

Зашто, дакле, да се ограпичи женској деци 
упис у Учител>ску школу, зашто да се укидају Учи- 
тељске тколе, као она у Пакрацу, која са преки- 
дањем свога задатка, no туђинској власти, слави 
своју педесетогодишњицу? 

Чипе сс потешкоће омладини при прелазу из 
једне школе у лругу пријемним испитима. Крати 
се прелаз на академску спрему и на могући факул- 
тст онима, којп су свршнли средњу школу, алн пе- 
мају гимназијску матуру. To je случај код омла- 
дине са Средњом техничком n Пол>опрпвредном 
нгколом. 

Господип Мнпистар пољопршреде каже да ne 
зна шта lic ca свршеним ђацима поЛ)Опрнврсдних 
средњих школа, a господин Министар просвете, 
упитан, одговара, да им nama Уннверза не ла упис 
на Пољопривредпи факултет јер пемају гимназиј- 
ске магуре. Сенат паших Универзитета забраљује 
оио, што дозволЈава и Аустрнја, и Чехословачка, 
јер су се увериле, да су ученици средљих пол^о- 
привредиих и техничких школа приступачнпји По- 
љопривредном и Техничком факултету од гимна- 
зијских матураната. Услед оваквог става и схва- 
lian.a, многима je ускраћена акалемска спрема, јср 
nnje свако у стању да идс у инострапство, a кад 
и стече академску спрему у инострапству, ona му 
се нс призпаје као квалификација за државну слу- 
жбу нако би му се могао дозволитн приступ фа- 
култету за личпу спрему. 

Нека се тај прелаз омогући без икаквог из- 
гледа за пријем у државну службу, али нека се 
ne спречава да се омладина v својој отаџбшга ака- 
дсмски изобрази за приватну службу илп за свој 
сопствени рад и хлебац. Свакоме нека буде отво- 
рен пут и упис у просветпи храм, a држава пека 
да обавезну изјаву, да he од школовапе омлпдпне 
примити у слу.жбу онај број, који joj je потребан, 
a међу потребнима оне, којп су најбол>и, He ради 
се o фабрикацији државних чиповника, него o на- 
po.'uioj просвети. 

Господо пародни послапици, молим да ми На- 
родна скупттина не замери што сам у свом изла- 
гању овог пута био дужн пего обнчио. Сматрао 
сам да ми je дужност да овај  пут према свом 
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скромном схватању изложим своје погледе на наш ključujem, a narednu zakazujem za sutra u 8,30 ča- 
народни и лрл<авни живот у свима његовим гра- sova sa ovim dnevnim  redom: Produženje pretresa 
нама. izveštaja  Finansijskog odbora  o  predlogu  budžeta 

Према мојим изложеннм мислима, част ми je državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansij- 
изјавити да при.изгласању o овогодишњем буџету sko   zakona za ]9з8;з9     ćm ■i to: 
немам равлога да промеким onaj став, који сам оио 
заузео у   прошлогодшпњем.   (Одобранањс  на ле- 1 — Nastavak pretresa  u  pojedinostima  pred- 
вици.) loga Finansijskog zakona za 1938/39 godiiui. 

Potpretscdnik Jevreni Tomić:  Gospodo  narodni 
poslanici, sa vašim pristankom današnju sednicu za- Sednica je zaključena u 0,30 časova. 


